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Za poln koš skrbi 
Kaj neki je zbrisalo otroško radost z obraza drobnega 

Ktiča? Pa ne, da razmišlja o tem, koliko reform se še 
ta šoli do takrat, ko bo sam prestopil prag hrama 

jrî nosti? 

Manj zaskrbljen je obraz očeta, čeprav bo jesen tudi zanj 
polna tegob. Delo se kopiči: spravilo pridelkov, jesensko 
čiščenje, vkuhavanje.. . In izdatkov za šolanje, ozimnico, 
kurjavo, obutev. . . ni mogoče več dohajati. Res, same 
skrbi. Pravzaprav je ta, v košu še najmanjša. (Foto: L. 
KORBER) 

V soboto gremo v 
Irešnjice 

v soboto se bo karava-
na naših javnih radij-
^ih oddaj ustavila v zi-
danici v Črenjicah. Na 
Oddajo smo povabili an-
sambla Miro Kline in 
Candy, citrarja Karlija 
Gradišnika, tamburaško 
simfonični orkester 
Akord, Frankolovčane 
ter Tofa in Rifleta. V poz-
navanju vin, turizma in 
aktualnih zanimivosti 
pa se bodo pomerili flna-
Hsti kviza zidanice Čreš-
njice. 

Sicer pa bo ta dan ži-
vahno tudi na Frankolo-
vem. Ob 8. zjutraj se bo 
lačel nogometni turnir 
za pokal Frankolovega, 
ob 17. uri pa se bo Zlata 
selekcija pomerila s celj-
skimi zdravniki. 

Agrokomercove menice na Celjskem 
Katastrofa Agrokomerca 

iz Velike Kladuše, ki je iz-
dal za več sto milijard di-
narjev menic brez kritja, je 
prizadela tudi gospodar-
stvo celjskega območja. Se 
pa podatki o vrednosti me-
nic brez kritja, ki jih imajo 
regijske organizacije, iz 
dneva v dan spreminjajo. 
Po podatkih, ki jih je Služ-
ba družbenega knjigovod-
stva Celje zbrala do torka, 
ima regijsko gospodarstvo, 
brez velenjske in mozirske 
občine, za 903 milijone din 
nekritih menic. 

N^več vrnjenih oziroma 
nezapadlih menic brez kritja 
imata Sozd Hmezad Žalec in 
Cinkarna Celje. Cinkarna 
ima zaenkrat za 219 milijo-
nov menic brez kritja, ven-
dar ni nujno, da bo to tudi 

dokončna številka. Še konec 
prejšryega tedna n£0 bi na-
mreč imela Cinkarna, po po-
datkih Jugobanke Ljublja-
na, le za 85 milijonov nekri-
tih menic. V najslabšem pri-
meru, kot je povedal Jože 
Randl, podpredsednik ko-
lektivnega poslovodnega or-
gana Cinkarne, bo dosegla 
vrednost menic brez kritja 
milijado din. Randl tudi pra-
vi: »To ne bo zamzgalo Cin-
karne. Gre pa za velik denar, 
ki ga bomo morali čimprej 
nadoknaditi.« 

Daleč največ menic brez 
kritja ima trenutno sozd 
Hmezad in sicer v vrednosti 
400 milijonov din. K^j to po-
meni za ta žalski sozd, do 
zaključka redakcije nismo 
uspeli izvedeti. Sicer pa ima, 
po podatkih Službe družbe-

nega knjigovodstva Celje, 
menice brez kritja še 11 orga-
nizacij celjske regije. Med 
njimi je vrsta večjih kolekti-
vov kot so: Aero Celje, Ste-
klarna Boris Kidrič Rogaška 
Slatina, Tekstilna tovarna 
Prebold in Unior Zreče. Gre 
za bistveno manjše zneske 
kot pri Hmezadu in Cinkar-
ni. So pa podatki, po bese-
dah Dušana Drofenika, po-
močnik direkto^a Službe 
družbenega knjigovodstva, 
nepopolni tudi zato, ker jih v 
organizacijah neradi posre-
dujejo 

Interna banka Agroko-
merca je edini upnik bivše-
ga LIK Savina iz drugih re-
publik. Ni presenetljivo, da 
predstavnika Agrokomerca 
na sestankih upnikov Savi-
nje ni ravno |>reveč skrbelo, 
kako bodo dobili posojeni 
denar nazaj. Gre namreč za 
140 milijonov din, kar je v 
primerjavi z 240 milijadami 
din, kar še ni končni znesek 
vrednosti Agrokomercovih 
menic brez kritja, resnično 
le kapljica v morje. 

Kako se bo afera »Agroko-
merc« razpletla, nžO bi bilo 
bolj jasno 16. septembra. 
Združenje poslovnih bank 
Jugoslavije oziroma beogr^-
sko tržišče denaija je na-
mreč, po besedah Karle Kaj-
ba, podpredsednice poslo-
vodnega odbora Ljubljanske 
banke Splošne banke Celje, 
v ponedeljek ponudilo Pri-
vredni banki Sar^evo poso-
jilo, ki bi ga morala le-ta od-
plačati v roku šestkrat po 
šest mesecev. Obrestna me-
ra, ki se bo revalorizirala vsa-
ke tri mesece, bi trenutno 
znašala 109 odstotkov. Če do 
dogovorjenega roka Privred-
na banka Sar^evo posojila 
ne bo sprejela, bo beogr^-
sko tržišče denaija sprožilo 
tožbo. 

Za zaključek velja še zapi-
sati. da je Splošna banka Ce-

lje, po zagotovilih Nika Ka-
ča, predsednika poslovodne-
ga odbora banke, že konec 
junija vnovčila vse menice 
brez kritja. Le-teh so imeli za 
milijado 400 milijonov din. 
Jugobanka Ljubljana pa 
sploh ni šla v neposreden od-
kup menic, ker je zahtevala 
zaključni račun, ki ga nikoli 
ni dobila. Kač tudi pravi, da 
bi moral Agrokomerc porav-
nati vseo manjše zneske, ker 
v nasprotnem primeru ne bo 
hotel nihče kupovati njiho-
vega blaga, kar bi pomenilo 
likvidaciio teea bosanskega 
sozda. VILI EINSPIELER 

Letos zadnji 
odsek zahodne 
maglstralo 

Delavci celjskega Cestne-
ga podjetja in Ingrada že vse 
od konca julija urejajo zad-
njo, četrto fazo zahodne ma-
gistrale. S tem cestnim odse-
kom od Vrunčeve do Čopo-
ve ulice bo v Celju močno 
razbremeryen promet v sre-
dišču mesta, izboljšala pa se 
bo tudi prometna varnost. 
Dela bodo končali predvido-
ma sredi novembra. 

Po predračunu bo štiripa-
sovnica s pločnikom in 
vmesno zelenico ter podho-
dom na Ipavčevi ulici stala 
900 milijonov dinaijev, de-
nar pa so združili v republi-
ški cestni skupnosti in Skla-
du za urejanje stavbnih zem-
ljišč občine Celje. 

Takoj po zaključku del na 
zahodni magistrali pa bodo 
začeli s pridobivanjem po-
trebne dokumentacije in 
zemljišč za magistralo sever-
-jug. Ob tem je treba pouda-
riti, da bo do zaključka vseh 
del na zahodni magistrali, se-
veda pa tudi ob gradnji ma-
gistrale sever-jug, v Celju 
moten promet. Do novem-
bra bo zaprt del Vrunčeve in 
Ipavčeve ulice. I. FIDLER 

If šolah veliko In nič novega 
Pred nami je novo šolsko 

Tako kot vsako, se tudi 
* začenja hrupno, potem 
"steče po utečenih tirih in 
"ijo na koncu šolskega leta 

zadovoljni, da je le za 
••ini. 

, U č i t e l j i so že nav^eni, da 
^ pred začetkom pouka 
^strežejo s kupom novosti, 
jvodil in napotil, ki jih 
Favlj^o v negotovost, vča-
^ celo v slabo voljo. Ko pa 
?nčno stojijo pred zvedavo 
*i^Pino tridesetih posamez-
jpov, končno ugotovijo, da 
^ Poslanstvo šole v ničemer 
"spremenilo. 
I^ako ta pretok znanja de-

jN®. koliko je uspešen pa so 
J^ri, ki jih načrtujemo, 
Enotirno, usklajujemo, 
spolnjujemo in vedno zno-

spreminjamo. 
j^Prememb bo tudi letos 
^ precej. V prenovo grejo 

vse srednje šole, v osme ra-
zrede pa uvcOamo nov pro-
gram dela in življenja s kate-
rim bodo sklenili prenovo 
osnovne šole. Vse spremem-
be, pa tudi letoš^e, teijžOo 
dodatno usposabljanje učite-
ljev, kup novih učbenikov, 
vrsto sodobnejših učil in pri-
pomočkov, drugačen način 
dela . . . Vse je povezano z 
dodatnimi stroški. Tistih ne-
k^j odstotkov več denaija, ki 
jih bodo šole dobile od repu-
bhške oziroma občinskih 
izobraževalnih skupnosti, ne 
bo zadoščalo, da se šole 
opremijo in pripravijo tako, 
kot teijajo standardi in nor-
mativi. 

Povedali nismo nič nove-
ga, kajti to se dogaja iz leta v 
leto. Redko katerim šolam je 
uspelo sproti nabavljati vse 
kar teijajo programi. Večina 
šol pa je preslabo opremlje-
na. Samo kot primer naj na-

vedemo, da večina osnovnih 
šol v celjski občini nima 
ustreznih učilnic za tehnični 
pouk in gospodinjstvo; še 
tam kjer so, so pomanjkljivo 
opremljene. Te učilnice pa 
so potrebne za uresničevanje 
ciljev delovne vzgoje, ki je 
pomembna novost v prenov-
ljenih programih osnovne 
šole. 

Levji delež bremena in 
hkrati odgovornosti za 
uspešno uresničevanje pre-
nove pa bodo tako kot vedno 
nosili učitelji. Kohko so v 
tem uspeh se ne pokaže v 
enem šolskem letu; morda v 
generaciji učencev. Skratka, 
glede na zahteve in možnosti 
je najbolje če se vsi skup^ 
opremimo predvsem z dobro 
voljo in z upanjem, da bo slej 
ko prej bolje. Več o začetku 
pouka na strani 3. 

VIOLETA V. EINSPIELER 

Nlkell nI d0¥0U le recept 
Jože Javomik, slaščičarski mojster 
vlaga v svoje izdelke veliko ustvar-
jalnosti, dobrega okusa in smisla za 
barve. Stran 13. 

Meči petelin r Per0¥cu 
v budi nesreči Leskovarjevi niso ostali sami. Stran 6. 

Pri Kladlvarlu ebllubllaje 
dober In borben nogomet 
stran 16. 

Otroci naj varno 
hodilo po cestah 

Za večino otrok, še pose-
bej pa za tiste, ki bodo 1. 
septembra prvikrat presto-
pili šolski prag, so zadnji 
dnevi počitnic polni nestrp-
nega pričakovanja. Nad 
starše pa se z novim šol-
skim letom začenjajo zgri-
njati nove in nove skrbi. 

Med drugim se marsikdo 
med njimi tudi sprašuje, ka-
ko (ne)vamo bo njegov mal-
ček pešačil do šole in naz£U-

Če je med domom in šolo 
kakšno nevarno križišče, če 
je potrebno kar nekegkrat 
prečkati cesto ali če ob poti 
niso urejeni pločniki, so star-
ši upravičeno zaskrbljeni. 
Prometna kultura vseh ude-
ležencev v prometu namreč 
vedno boU lepa. Še več: vse 
bolj se zdi, da postžga na ce-
sti edini zakon, ki ga vozniki 
upoštev^o, zakon močnej-
šega. 

Čeprav se večina otrok že 
v vrtcu seznani z osnovnimi 
pravili in nevarnostmi pro-
meta, bi od sedemletnika 
težko teijali doslednost v 
njegovih mislih in dejanjih, 
tudi če jih teoretično morda 
dobro obvlada. Otroška ra-
doživost namreč k ^ rada po-
zabi na naučena pravila in 
nevarnosti, samo trenutek 
nepazljivosti pa je včasih do-
volj za tragično nesrečo. Te-
ga bi se morali vedno zave-
dati tisti vozniki, ki na ce-
stah pred šolami in vrtci 
kljub opozorilnim znakom 
in napisom brezvestno priti-
skžgo na plin v domišljavem 
precenjevanju sposobnosti 
avtomobila in sebe. 

Vendar niso ogroženi le 
n^ml^š i šolaiji. Starejši, še 
posebej pa srednješolci (ki 
so v prometni preventivi 
sploh zapostavljeni), pot do 
šole pogosto p rem^uje jo z 
motornimi kolesi. Žrtev pa 
je prav med mladimi motori-
sti v zadnjem času vedno 
več. Toda o tem bi morali 
bolj kot miličniki in učitelji 
razmišljati starši, skupaj z 
mladimi. 

V prvih šolskih dneh bodo 
za red in prometno discipli-
no v bližini šol skrbeli milič-
niki, inštruktoiji ZŠAM, 
AMD in drugi. Za varno hojo 
šolaijev pa skrbimo tudi po-
tem, ko nas na z m ^ š a i y e 
hitrosti ne bo opozaijal radar 
ali modra uniforma. Več o 
prometni varnosti otrok na 
strani 15. 

NADA KUMER 



Ljudje nilcomur več ne zaupajo 
Radečani ne zaupajo stro-

kovnim rešitvam ključnih 
problemov, ki se bodo poja-
vili ob gradnji in kasneje ob 
obratovanju hidroelektrar-
ne Vrhovo. Tudi sam odlok, 
ki v dobršni meri ščiti iyi-
hove interese in nadzor in-
vestitorjev nad izvajanjem 
del, po mnenju Radečanov, 
niso dovolj trdno zagotovi-
lo, da bodo izpolnjeni vsi 
pogoji za normalno delo in 

Kučan in Janžič 
pri Pajetti 

Giancarla Pajetto, dolgo-
letnega člana vodstva komu-
nistične partije Italije, ki je 
na oddihu v Rogaški Slatini, 
je v petek obiskal Milan Ku-
čan, predsednik predsedstva 
CK ZKS. Pajetto je obiskal 
tudi Vlado Janžič, predsed-
nik komisije CK ZKS za 
mednarodne odnose. 

življenje v kraju ob Sopoti, 
ko bo pričela obratovati pr-
va iz verige Savskih elek-
trarn. Zato zahtevajo, da re-
publiški izvršni svet prev-
zame koordinativno in nad-
zorno vlogo nad uresničeva-
njem odloka. 

Takšen zaključek lahko 
potegnemo iz razprave, ki so 
jo imeli radečani na tribuni 
občanov, na kateri so obrav-
navali osnutek odloka o lo-
kacijskem dovoljenju za hi-
droelektrarno. 

Bolj kot sama vsebina raz-
prave, ki se je dotikala bolj 
ali manj že znanih vprašanj, 
je zanimivo to, da krajani 
kratkomalo ne zaupajo ne 
strokovnim inštitucijam, ne 
tistim, ki bi morali skrbeti za 
to, da se izpeljejo dogovorje-
ne naloge. Njihov strah krat-
komalo izvira iz stanja, v ka-
kršnem se nahajamo, ko 
kljub n^boljšim namenom 
in zagotovilom, ne napravi-
mo tako, kot smo sklenili in 
se z najrazličnejšimi doku-

menti obvezali. Mar naj bi bi-
la gradnja hidroelektrarne v 
Vrhovem tista prelomnica, 
ko bomo začeli delati dru-
gače? 

Primer Radeč je tipičen 
primer krize zaupanja ljudi v 
sprejete odločitve. Radečani 
niso proti gradnji hidroelek-
trarne. Vendar skozi vse raz-
prave, ki jih je bilo precej, v 
bistvu izražajo nezadovolj-
stvo nad našo družbeno 
prakso. Dobili so priložnost, 
da sami odločajo o pogojih 
svojega življenja in imajo 
vso pravico, da povedo, k ^ 
mislijo. Vse kaže, da so svojo 
možnost in pravico dobro iz-
koristili. Če dvomijo v spre-
jete rešitve in še bolj v zago-
tovila, da se bodo, tako kot 
odlok določa tudi uresniče-
vala, ni njihov problem, tem-
več problem tistih, ki so ali 
vscO naj bi bili odgovorni za 
uresničevanje skupno dogo-
vorjenih nalog. 

Osnutek odloka o gradnji 
hidroelektrarne Vrhovo je 
bil na dnevnem redu vče-
r^šnje seje občinske skupš-
čine Laško. Do zaključka re-
dakcije nismo mogli izvede-
ti, kako so se delegati odlo-
čili. 

Take možnosti prebivalci 
na območjih, kjer se bodo 
gradile ostale elektrarne, ne 
bodo več imeli. Po novem 
naj bi lokacijske načrte za 
objekte, ki imajo v naši repu-
bliki prednost v tem srednje-
ročnem obdobju, sprejemala 
repubhška skupščina. Iz pri-
mera Vrhovega si lahko sa-
mo mislimo, koliko nevšeč-
nosti so si prihranili. To pa 
ne pomeni, da bodo ljudje 
tudi bolj zadovoljni. 
VIOLETA V. EINSPIELER 

Trgovski zapleti v Jerneju 
KreOani Jerneja v konjiški občini so na eni izmed sej 

skupščine občine postavili delegatsko vprašanje glede 
odpiralnega časa trgovine ob nedeljah in izgradnje 
nove. Odgovor Dravinjskega doma, ki upravlja s trgo-
vino, so prejeli delegati z gradivom za sejo skupščine, 
ki je bila prejšnji ponedeljek. 

Pri Dravinjskem domu so zaradi negativnega pos'lo-
vanja trgovine s sanacijskim programom sprejeli 
sklep, da odpade nedeljsko delo, ker na ta dan tudi ni 
javnega prevoza v kraj in zato je bilo potrebno zaposle-
nim plačevati kilometrino. Analiza prodaje ob nede-
ljah je tudi pokazala, da na ta dan ne gredo v promet 
živila, ampak le alkoholne pijače. Poslovna izguba pa 
se vleče že od leta 1983, ko je znašala nekaj več kot 62 
tisoč dinarjev, lani pa že približno milijon in 700 tisoč 
dinarjev. Iz podrobnejše analize je tudi razvidno, da so 
v trgovini, zlasti v zimskem času, prodali od celotnega 
prometa 80 odstotkov alkoholnih pijač. V Dravinj-
skem domu tudi pristavljajo, da bodo prisiljeni zmanj-
šati število zaposlenih, kar na drugi strani pomeni 
krajši odpiralni čas trgovine. 

Glede gradnje nove trgovine pa pojasnujejo, da se 
zdajšnja res nahaja v neprimernih in dotrajanih prosto-
rih, s katerimi upravlja Samoupravna stanovanjska 
skupnost Slovenske Konjice. Zaradi slabih prostorov 
in neprimernih pogojev dela za opravljanje trgovske 
dejavnosti so pri Dravinjskem domu skupaj s krajevno 
skupnostjo Jernej pričeli akcijo za novogradnjo. Izde-
lan je bil že projekt in pridobljene ponudbe za izvedbo 
del ter predlagana finančna konstrukcija za pokrivanje 
stroškov. 

A vse kaže, da z novogradnjo ne bo nič. V tem času 
so namreč v Jerneju pristopili h gradnji prepotrebne 
osnovne šole, k i je zahtevala angažiranje večine razpo-
ložljivih sredstev, zato so gradnjo trgovine začasno 
odložili. Dravinjski dom zaradi šibkega gmotnega 
položaja ne more prevzeti gradnjo trgovine, zato pa 
predlaga salomonsko rešitev, da bi trgovino v Jerneju 
prevzel zasebnik kot obrtno dejavnost. Če pa te 
pobude ne bo mogoče uresničiti, predlagajo, da bi 
krajani gradnjo opredelili kot prednostno nalogo v 
novem referendumskem programu. 

MATEJA PODJED 

Jesenski obeti 
Prihajajoča jesen se bo za 23 milijonov 

Jugoslovanov razlikovala od tega letne-
ga časa v preteklih letih. Ob troštevilčni 
inflaciji, ki še vedno raste je potrebno 
pripraviti ozimnico, kurjavo, otrokom 
za novo šolsko leto kupiti knjige, obleko, 
obutev, pozabiti pa ne gre na višje cene 
komunalnih storitev, stanarin, bencina, 
draiji kruh, meso in vse kaže tudi na 
podražitev še nekaterih kmetijsko-pre-
hrambenih proizvodov pri katerih želijo 
proizvajalci ujeti korak z inflacijo. 
Jugoslovani doslej nismo vedeli kaj po-
meni živeti s troštevilčno inflacijo, ki iz 
meseca v mesec še narašča. Lahko bi 
rekli, da je to čas soočanja z večjim var-
čevanjem, bistveno racionalnejšo pora-
bo vseh vrst in predvsem potrebno po 
veliko ve^ in boljšem delu. Menda je to 
tudi edini recept, da že tako padli stan-
dard obdržimo vsaj na sedanji ravni. 
Ne nazadnje je pred nami tudi čas, ki bo 
obremenjen z odplačili dolga tujini tako 
glavnice kot naraščajočih obresti. 

Življenje s takšno inflacijo otežuje tu-
di dejstvo, da v sedanji situaciji ni raču-
nati na kakršnekoli izdatnejše zunanje 
injekcije v obliki mednarodnih kredi-
tov, občani pa skoraj ne računajo več na 
posojila bank ali delovnih organizacij. 
Saj so še tisti, kijih je trenutno še mogo-
če dobiti, predragi in nezanimivi. Vrata 
življenja na kredit niso v tem trenutku 
pravzaprav niti odškrnjena. In, če bi že-
leli izvedeti, kdaj se bodo ta vrata bolj 
odprla, je mogoče reči, da v tem trenut-
ku ni mogoče ničesar reči. 
Za tiste redke občane, katerim iz meseca 
v mesec sredstva še ostajajo, so vse bolj 
vabljive visoke obresti na dinarske hra-
nilne vloge, zlasti tiste na kratkoročno 
vezana sredstva. Seveda pa se več »od-
večnega« denarja pretopi v devize ali v 
investicije v trajne potrošne dobrine. 
Tudi zlato, umetnine in še kaj pri tem ni 
izvzeto. 

Jesensko obdobje je bil tudi čas, ko so 
občanom v delovnih organizacijah in na 
stanovanjskih skupnostih razdeljevali 
ključe težko pričakovanih stanovanj. 
Letošnjo jesen se bo število teh srečne-

žev krepko skrčilo. Pa še mnogi med ti. 
stimi, ki se bodo v nova stanovanja vse-
lili bodo ostali med štirimi golimi stena-
mi, saj bo za opremo večini zmanjkalo 
sredstev. 

Skratka narava bo kot vedno obarvala 
jesen v romantične barve. Le da bo za 
nas v vsakdanjem življenju te romanti-
ke bolj malo. S prihajajočo jesenjo se 
torej začenja za gospodarstvo in za obča-
ne privajanje na življenje z realno eko-
nomijo, ki nam šele začenja kazati svoj, 
v tem času tudi edini pravi obraz. Sicer 
pa razviti svet drugačnega načina življe-
nja niti ne pozna. Zvezni izvršni svet 
obljublja zopet vrsto ukrepov naravna-
nih k zmanjševanju inflacije ali bolje 
rečeno k brzdanju divjanja cen. Toda 
poudarjanje in zahteve po tržnem obli-
kovanju cen in realnih ekonomskih rela-
cijah, so vse prepogosto le črke na papir-
ju, kar v zadnjem času lepo dokazujejo 
administrativna vpletanja v oblikova-
nje cen moke in kruha ter naftnih deri-
vatov. Korenitega reza torej ni, vse bolj 
se pa tudi vsiljuje misel, da ga niti ZIS 
niti najodgovornejši družbeni in politič-
ni organi v federaciji skupaj ali vsak 
posamič ne morejo, ne znajo ali celo no-
čejo narediti. 

Ob tem pa kupna moč Jugoslovanov 
pada, gospodarski ukrepi pa so naravna-
ni na reševanje slabih organizacij. 

Dejstvo je, da v teh razmerah avtorji 
resolucije o gospodarskem, družbenem 
in socialnem razvoju države v prihod-
njem letu ne bodo imeli lahkega dela. Že 
v preteklih letih je imel ta dokument 
bolj deklarativen pomen. Če bo tudi re-
solucija za prihodnje leto, kljub temu, 
da je težko predpisati recept kako živeti 
v prihodnjem letu, plod bolj ugibanja in 
želja - kot pa čvrstih in realnih ekonom-
skih in družbenih argumentov, znanja in 
spoznanj se nam črno piše. 

Pa vendar kažejo, žal vse preredki, pri-
meri dobrih gospodarjev, kijih najdemo 
tudi na celjskem, da imamo tudi dobre 
recepte, le splošni - nas vseh - bi morali 
postatii 

PCB v iVieškovem studencu 
KoncentracUa ne presega aovoUene meje 

Na aprilskem zasedanju 
celjske občinske skupščine 
je delegacija krajevne skup-
nosti Karel Destovnik-Ka-
juh postavila delegatsko 
vprašanje o prisotnosti po-
likloriranih bifenilov PCB 
na območju Celja. Povod za 
razpravo so bile meritve 
Univerzitetnega zavoda za 
zdravstveno in socialno 
varstvo iz ^ubljane, ki je 
med osmimi vzorci zajel tu-
di vodo iz znanega Meško-

vega studenca in ugotovil 
prisotnost PCB. Na osnovi 
tega so se preiskave vode 
lotili še v celjskem Zavodu 
za socialno medicino 
gieno, rezultat pa je med-
tem že znan. Meritve so po-
kazale manj kot 1 nano-
gram PCB na liter vode. 

Občinski upravni organi 
ter Zavod za socialno medi-
cino do te skupščine niso ve-
deli za opravljene analize 
ljubljanskega zavoda. Zato 
tudi ne vedo, od kdaj so PCB 
na Celjskem prisotni. Ugo-
tavljajo, da bi bile potrebne 
temeljite raziskave, da bi do-
ločili vire onesnaženja, saj so 
PCB organske spojine, ki so 
jih začeli proizvajati že leta 
1930, uporabljajo pa jih v šte-
vilnih proizvodnih procesih. 
Tako jih najdemo v inštalaci-
jah, v hidravličnih sistemih, 
majhnih baterijah, transfor-
matorjih, kondenzatorjih in 
še kje. Zato bi za onesnaže-
nost s PCB na Celjskem tež-
ko krivili le Cinkarno, ki je 
do leta 1986 kurila gudron, v 
katerem so prisotni PCB v 
različnih koncentracijah. 

Na osnovi tega je težko re-
či, kako so prišli PCB v Me-
škov izvir. Dejstvo je, da vo-
da ni tako neoporečna kot so 
bili Celjani vsa leta prepriča-
ni. Raziskava celjskega Za-
voda za socialno medicino in 
higieno je sicer pokazala, da 
je v vodi manj kot 1 nano-
gram PCB na liter tekočine, 
kar je pod dopustno mejo, ki 
jo določa maja letos sprejeti 
pravilnik o higienski neopo-
rečnosti pitne vode v Jugo-
slaviji. To pa še ne pomeni, 
da je voda tako kakovostna, 
kot so mnogi doslej verjeh. 

Sicer pa je komite za var-

svo okolja v Celju predlagal, 
da bi analizo vode iz Meško-
vega studenca ponovili, le da 
bi jo tokrat opravil zagrebški 
zavod. Na ta način bi odpra-
vili še morebitne dvome o 
objektivnosti rezultatov razi-
skave, s ^ se večkrat dogaja, 
da si rezultati raziskav različ-
nih zavodov med seboj pov-
sem nasprotujejo. Na osnovi 
teh analiz pa bi nato postavi-
li opozorilne table o oporeč-
nosti vode iz izvira. Hkrati 
predlagajo, da bi inšpektorji 
v delovnih organizacijah 
ugotovili, kje uporabljajo 
PCB v svojih proizvodnih 
procesih. Tako bi se lahko 
lotili ukrepov za postopno 
zamenjavo teh spojin z dru-
gimi, manj nevarnimi. 

T. CVIRN 

Brigadirji odiiajajo 
v soboto, 29. avgusta bo-

do na Kozjanskem končali z 
delom brigadirji letošnje 
Zveze mladinske delovne 
akcije. Opravili bodo dela v 
vrednosti nekaj več kot 120 
milijonov dinarjev, kar je le 
10 milijonov dinarjev manj 
od načrtovanega. 

Do izpada je na deloviščih 
Zvezne mladinske delovne 
akcije Kozjansko 87 prišlo 
zaradi številčno nepopolnje-
nih brigad, saj je v treh de-
lovnih izmenah manjkalo 
nekaj več kot 100 brigadir-
jev, to pa je več kot dve de-
lovni brigadi. V zadnji delov-
ni izmeni so mladi iz Bačke 
Palanke, Tuzle in Kosjeriča 
opravili tudi nekaj nenačrto-
vanih del, saj delovišče na 
cesti Jezerce ni bilo pravo-
časno pripravljeno. Prav za-
to so se v vodstvu akcije od-
ločili, da bodo v zadnjih 
dneh končaU vsa začeta dela. 
novega delovišča oa ne bodo 
odpirali. I. F. 

Precej novili stanovanj 
v laški občini 

Seznam čakajočih na družbena stanovanja v laški 
občini se bo prihodnje dni močno skrčil. Komisija 
samoupravne stanovanjske skupnosti opravlja teh-
nični prevzem dvanajst-stanovanjskega bloka v Rim-
skih Toplicah in pet-stanovanjskega objekta v Zida-
nem mostu. 

Tik pred prevzemom je tudi dvanajst-stanovanj 
Komunlanem centru v Radečah, v zaključni fazi je t u d i 
gradnja dvaindvajset-stanovanjskega bloka v centru 
Laškega. V tem objektu bodo tudi prostori za n o v o 
avtomatsko telefonsko centralo. Le-ta pa je predpogoj, 
da začnejo uresničevati načrt nadaljnega razvoja telefon-
skega omrežja na območju Laškega in okoliških krajev'; 
nih skupnosti. Še letos bo pod streho o s e m - s t a n o v a n j s k i 
blok v Jurkloštru, ki bo vseljiv prihodnjo pomlad. 

Več kot polovica stanovanj, k i j ih bodo dobili prosilci-
je iz solidarnostnega fonda. V tem srednjeročnerii 
obdobju naj bi v laški občini dogradili 305 stanovanj-
glede na realne možnosti pa bodo načrt izpolnili 80-
odstotno. ^ 

VVE 

Vodne zdraiie v Polonah 
V krajevni skupnosti Po-

lene v konjiški občini so 
strokovnjaki Geološkega 
zavoda iz Ljubljane lani za-
vrtali globoko v zemljo, da 
bi poiskali zadostne vire 
pitne vode za severovzhod-
ni del občine, kjer imajo 
zdaj precejšnje težave zavo-
ljo oporečne vode. Prišlo je 
že tudi do nekaterih lažjih 
črevesnih obolenj, saj je vo-
da iz žičkega voda kalna 
zlasti ob nalivih. 

Geologi So vrtah in iskali 
vodo tudi do globine 500 me-

trov, vendar pa z rezultati ni-
so bili zadovoljni. Krajani 
Polen pa niso zato, da bi jim 
»odpeljah« vodo iz kraja ozi-
roma se bojijo, da bo njihov 
lasten vir - rezervoar so gra-
dili sami - presahnil in da 
bodo ostali žejni. Strokov-
njaki sicer ne jamčijo, da se 
to res ne bi moglo zgoditi, 
občinski možje pa obljublja-
jo, da bodo v takem primeru 
podvzeli vse, da bodo kraja-
ni Polen imeli dovolj vode. V 
kraju je bilo že tudi več se-
stankov, krajevna vlada je 
zagrozila z odstopom in do-
bra polovica krajanov se na-
giba k temu, da je treba z 
raziskavami v Polenah kon-
čati, kje pa bodo dobili vodo 
ljudje v drugih krajevnih 
skupnostih pa, pravijo, jih 
nič ne briga. 

Vodna zdraha je tu. Najbrž 
brez potrebe, saj bodo geolo-
gi zavrtali četrto vrtino, 
predvidoma do globine 200 
metrov. V projekt so doslej 
vložili okoli 10 milijonov di-
narjev, ki so jih prispevali: 

Zveza vodnih skupnosti 
Ljubljana, Območna vodna 
skupnost Maribor, republi-
ška raziskovalna skupnost in 
le manjši delež konjiška Ko-
munalna skupnost. Prav za-
to so v občini mnenja, da bi 
bilo nesmiselno te raziskave 
opustiti in začeti drugje vse 
znova. Po opravljenem elek-
trosondiranju predvidevajo, 
da bi morala četrta vrtina da-
ti 40 do 45 sekundnih litrov 
vode, kar bi zadostovalo za 
nemoteno preskrbo s pitno 
vodo. Če bi bilo potrebno, 
tudi Polencev. 

Pa pravi pregovor, da voda 
še za v čevelj ni dobra. Pri-
mer v Polenah to reklo očit-
no spodbija. Res pa je, da gre 
krajanom za razvoj svojega 
kraja, kaj bo na drugi strani 
plota, pa ni toliko pomemb-
no. Kaj torej narediti, da bo 
volk sit in koza cela, se spra-
šujejo tudi v občini, kjer gle-
dajo širše na razvoj; tako ob-
čine kot celote in kraja sa-
mega. 

MATEJA PODJED 



Vse šole niso tam, kjer so učenci 
šolarji Iz Dečkovega naseUa bodo homil na Lavo 

v Celju že nekaj let ugo-
tavljigo, da šolska mreža ni 
usklajena z gradnjo novih 
naselij, zato so nekatere os-
novne šole prenapolnjene, 
druge pa še imajo nekaj 
prostora. Med najbolj zase-
denimi so šole na Hudinji, 1. 
osnovna šola, osnovna šola 
Frana Roša in Ivana Kova-
Čiča-Efenke. 

Z uskl^jevai^em med šola-
mi in dogovori s starši skuša-
jo učence razporejati tako, 
da imajo na šolah približno 
enake pogoje za delo in uče-
nje. Starši pa teikšnih preraz-
poreditev ne sprejemajo 
vedno z razumevanjem, če-
prav zaenkrat drugih rešitev 
ni. V zadnjih sedmih letih 
namreč niso v Celju zgradili 

nobene nove šole, število 
učencev pa se je v tem času 
povečalo za 600. 

Na Združenih osnovnih 
šolah zato pravijo, da so med 
»mlinskimi kamni«, szg ne 
morejo dovoliti, da bi bile šo-
le neenakomerno zasedene, 
starši pa tega večkrat ne ra-
zumejo. Vendar pa večjih te-
žav niso imeli ob zadnjem 
razporejanju otrok. V kržgev-
ni skupnosti Dečkovo nase-
lje namreč raste nova sose-
ska z ulicami Pod kostanji, 
Pod lipami in Novi trg, otro-
ci tega novega naselja pa bo-
do hodili na šolo na Lavo. 
Predlog so oblikovali v so-
glasju s starši, sžu sta obe 
bližnji šoli, to sta Ivana Ko-
vačiča-Efenke in Frana Ro-

ša, polno zasedeni. Na Lavi 
je še dovolj prostora, le var-
no pešpot bodo morali uredi-
ti od naselja do šole. S tem so 
rešili problem šolskega oko-
hša že ob nastanku naselja, 
kar pa ne pomeni spremem-
be ostalih šolskih okolišev. 
V novem šolskem letu bodo 
otroci hodili v šole tako kot 
doslej, na Združenih osnov-
nih šolah pa bi radi predv-
sem čimprej uredili še pro-
blem na Hudinji. Otroci se 
namreč vozijo na 1. osnovno 
šolo, čeprav je v bližini hu-
dinjska osnovna šola, ki pa 
je prezasedena. S prizidkom 
bi težave rešili, kdaj bo zgra-
jen, pa ni znano, s ^ ni de-
narja. 

TC 
Tepanjska mladež se že veseli nove šole, saj pouk v učilnicah s podprtimi stropovi ni nič 
kaj prijeten. 

Šola bo nosila Ime železarlev 
Na dan krajevnega praznika Štor, 17. septembra bo tudi 

tamkajšnja osnovna šola praznovala skromen jubilej - 20-
letnico nove šole. Ob tej priložnosti bodo šolo poimenovali v 
Osnovno šolo Štorskih železarjev. 

Prav zato so v osnovni šoli v Štorah to poletje naredili neko-
liko več za notra^o ureditev šole in šolske okolice. To je terjalo 
precej denaija, ki gaje šola dobila od Železarne Štore in nekate-
rih drugih delovnih organizacij pa tudi od krajevne skupnosti. 
Vsa dela so stala več kot pet milijonov dinaijev, a bi bila mnogo 
dražja, če ne bi prostovoljno delali krajani, predvsem starši 
šoloobveznih otrok in ves šolski kolektiv. Tako so med počitni-
cami prebelili pročelje šole v Štorah in podružnice na Svetini, 
uredili higijenske kotičke, pokrili ravni del strehe, kije že začela 
spuščati, nabavili so fotokopirni stroj, videorekorder in opravili 
še vrsto rednih vzdrževalnih del. Uredili so tudi okolico in 
dostop do šole ter razširili šolsko igrišče. 

Z vsem tem so izboljšali pogoje za življei^e in delo na šoli, 
toda tudi njim ni uspelo tako kot še nekaterim celjskim osnov-
nim šolam ne - urediti učilnice za tehnični pouk in pouk gospo-
dirystva; tudi telovadnica je premajhna, veliko skrbi pa jim 
povzročajo strelovodi; ki bi jih bilo treba zamenjati, a je naložba 
predraga. W E 

Šole brez snažilk? 
Snažilke ne marajo šol. Številne osnovne šole imajo še 

sedaj, tik pred pričetkom pouka precej problemov z 
zaposlovanjem takoimenovanega tehničnega osebja, ko^ 
so predvsem snažilke in kuharice. 

Po vsej verjetnosti je vzrok v nizkih osebnih dohodkih 
za dokaj naporno delo, ki ga opravljajo popoldne in v 
poznih večernih urah. 

Tako je na primer osnovna šola Frankolovo razpisala 
dve delovni mesti za snažilko. Prijavili sta se tudi dve 
kandidatki. Ena je bivša delavka LIK Savinje. Delo na šoli 
je odklonila, ker je ugotovila, da bi bil njen osebni doho-
dek nižji od družbene pomoči, ki jo dobi za čas brezposel-
nosti. Bojijo se, da bi delo odklonila tudi druga kandi-
datka; njej namreč še niso povedali, da bo delala pred-
vsem zvečer. 

V celjski občini se je zadnje leto kar precej izboljšal 
materialni položaj učiteljev in drugih pedagoških delav-
cev. Morda bi kazalo dati pod lupo tudi osebne dohodke 
tehničnega kadra, sicer se lahko zgodi, da bodo učiteljem 
naprtili še dodatno delo - čiščenje učilnic. 

VVE 

Nova šola v Tepanlu 
Krajani organizirali akcijo za 
novogradnjo 

Otroci iz krajevne skup-
nosti Tepanje bodo nekaj 
dni novega šolskega leta še 
zbirali znanje v dotrajanih, 
s tramovi podprtimi učilni-
cami, potem pa se bodo ok-
tobra preselili v novo šolo. 

Gradnjo nove šole v Tepa-
rgu so narekovale potrebe in 
težnjam, da bi otroke prešo-
lali v Slovenske Konjice, so 
se krajani odločno uprli in 
začeU z akcijo za gradnjo no-
ve, nižjerazredne šole. Ze-
meljska dela so delavci ko-
njiškega Ingrada zastavili 
marca letos. Šola bo imela 
skup^ 530 kvadratnih me-
trov površine in razen učil-
nic še vse potrebne kabinete, 
knjižnico in mnogonamen-
ski prostor, ki ga bodo lahko 
uporabljali tudi krajani za re-
kreacijo. Naložbo so uresni-
čili s pomočjo samoprispev-
ka, ki se letos izteka in s po-
močjo delovnih organizacij 
konjiške občine. Skoraj vsi 
kr^ani pa so prispevali še od 
60 do 100 tisoč dinaijev, 
obrtniki pa so še dodatno 
prispevali densir. Prav tako 
so se kr£oani odločili, da bo-
do s prostovoljnimi delovni-
mi urami urediU okolico šo-

le. Zazidalni načrt predvide-
va parkovno ureditev okoli-
ce šole, z manjšim igriščem, 
t a r t ^ stezo za tek in asfalti-
rano dovozno potjo. Gradivja 
šole je veljala 300 milijonov 
d i n ^ e v . Staro šolo, k i j e last 
kržOevne skupnosti, pa bodo 
prodali, po vsej veijetnosti 
kakšnemu obrtniku za obrt-
no dejavnost. 

MATEJA PODJED 

Po osnovnošolskem ko-
ledarju traja šolsko leto 
1987/88 od 1. septembra do 
24. junija. Zimske počitni-
ce za otroke na našem ob-
močju se bodo pričele tret-
ji ponedeljek v januz^a 
(to je 18. januar). Trajale 
bodo dva tedna, torej do 1. 
februarja. 

Zavod za šolstvo je dal 
natančna navodila učite-
ljem, kaj naj počnejo prvi 
teden pouka. Med drugim 
naj bi prvi teden le ponav-
ljali snov iz prejšnjega ra-
zreda in se skup^ z učenci 
dogovorili, kdaj bodo pi-
sali šolske naloge. 

Prvošolček potrebuje pomoč staršev 
Prvošolčki bodo deležni 

posebne pozornosti. V šolo 
bodo prišli v spremstvu 
staršev, ki naj si vsaj za pr-
vi šolski dan vzamejo do-
pust. Tam jih bodo pričaka-
le učiteljice in jih spremile 
v razred. Višji razredi bodo 
pripravili kratek program, 
nato bodo dale razredničar-
ke staršem navodila o tem, 
kako naj pomagajo svojim 
otrokom, da jim bodo olaj-
šali prve šolske dni. Na tem, 
lahko bi rekli prvem rodi-
teljskem sestanku, bodo 
starši izvedeli kaj morajo 
imeti učenci poleg običaj-
nih šolskih potrebščin, kak-
šen je šolski red v prvem 
razredu in seveda vse dru-
go, kar bo starše zanimalo. 

Nekateri še ne vedo, da 
imamo v prvem razredu tako 
imenovano uvajalno obdob-
je, ki t r ^ a kakšen mesec. V 
tem času se bodo učiteljice 

potrudile, da bodo čim bolj 
nevsiljivo, marsikdsO tudi 
skozi igro in v sproščenem 
razgovoru počasi navsgale 
otroke na šolski red in jim 
tako olsošale prehod iz vrtca 
in sveta iger v šolo ali kot 
rečemo v svet dela in vsa-
kodnevnih obveznosti. Otro-
ci bodo lahko prinesU v šolo 
tudi še kakšno igračo. Če po-
zabijo doma zvezek ali nalo-
go, še ne bo nič hudega. V 
tem času se bodo v šoU veli-
ko pogovarjali o prometu, o 
osebni higijeni, počasi bodo 
začeli spozunavati tudi prve 
črke. Nič hudega ni, če jih 
vsi otroci še ne pozneuo. V 
uv^alnem obdobju bodo 
učiteljice že toliko spoznale 
svoje učence, da bodo pouk 
lahko prilagodile znernju in 
sposobnosti učencev. Starši 
so lahko zato brez skrbi. Do-
sedanje izkušnje so pokaza-
le, da se, ne glede na pred-
hodno poznavanje črk, do 
konca šolskega leta prav vsi 
otroci naučijo brati. 

Po uvajalnem obdobju bo 
začela tovarišica tudi spraše-
vati. Od učencev bo zahteva-
la več reda in izpolnjevanje 
vsakodnevnih obveznosti. 
Vendar bo prišlo pravo oce-
njevanje na vrsto šele v dru-
gem polletju. 

Uvajalnemu obdobju daje-
mo v naših osnovnih šolah 
vse več pozornosti, kcgti to 
obdobje bo odločilno pri 
tem, kako hitro se bo otrok 
prilagodil šolskemu redu in 
kakšen bo njegov odnos do 
šole in šolskih obveznosti. 

Zato je prav, da se v otro-
kovo pripravo na šolsko delo 
čim bolje vključijo tudi star-
ši. Predvsem naj ne bodo ne-
strpni do otrok. Kajti otroci 
se lahko kar čez noč spreme-
nijo, ko stopijo v šolo. Lahko 
se zgodi, da otrok, ki je bil že 
v mali šoli zelo samostojen, 
naenkrat noče sam v šolo, ki 

je le korak od hiše. Začudili 
se bodo starši, ko bodo spoz-
nali naprimer, da njihov 
otrok, ki je komaj čakal, da 
gre v šolo, nenadoma noče 
več. To ne pomeni, da slabo 
ravn£QO z njim v šoli. Vseh 
sprememb je naenkrat pač 
toliko, da se otroci različno 
odzivsOo nanje, nekateri celo 
zares zbohjo. Najbolje bodo 
starši pomagali otroku, če se 
mu bodo resnično veliko po-
svetili, se z njim pogovaijali, 
ga prve dni spremljali v šolo 

in iz šole domov, spremljaM 
njegovo delo, se z njim igrali, 
ga spraševali. Skratka, k ^ bi 
naštevali. Vsak roditelj pač 
svojega otroka najbolje poz-
na. Če si bo vzel zanj dovolj 
časa vsaj prve šolske mese-
ce, bo otrok prav gotovo-
uspešno premagal začetne 
težave. Res pa je seveda, da 
je šolski program tudi že v 
prvem razredu prenatrpan in 
da brez spodbude in staršev-
ske skrbi skozi vse leto, ne 
bo šlo vse gladko. 

Od znanja 
k ravnanju 

Od znanja k ravnanju je glav-
no napotilo učiteljem v tem 
šolskem letu. V še vedno pre-
težno storilnostno naravnane 
šolske programe naj bi vnesli 
več vzgoje. To terja od učite-
ljev sodobnejši način dela, več 
iznajdljivosti pri posredovanju 
snovi, uporabo raznih učil in 
učnih pripomočkov in mnogo 
več sodelovarga z učenci pri 
načrtovanju in vrednotenju 
dela. Strokovna navodila za 
takšen način dela so dobili na 
številnih seminarjih, ki so jih 
imeli ob koncu šolskega leta in 
v tednu pred začetkom šolske-
ga leta. O tem se bodo lahko 
pogovorili tudi na svojih akti-
vih med šolskim letom, na vo-
ljo pa jim je tudi že strokovna 
literatura. V kolikšni meri jim 
bo uspelo opustiti marsikje še 
pretežno frontalni pouk (tabla 
in kreda), pa je seveda odvisno 
od njih samih. 

Stavke v deželi gospodarskega čudeža 
Južno Korejo, deželo gospodar-

skega čudeža, že drugi mesec pre-
tresajo velike delavske stavke. De-
lavci zahtevajo višje mezde, zbolj-
šanje delovnih razmer in svobodne 
sindikate. Južnokorejski predsed-
nik Chun poziva tako delavstvo 
kot podjetnike k zmernosti. Po dru-
gi strani javni tožilec države grozi 
delavcem z ostrimi kaznimi. Polici-
ja je že zaprla več kot sto delavcev. 

Stavka še traja, vendar število 
podjetij, v katerih so odložili delo, 
nazaduje. V začetku julija jih je bi-
lo 1376, zdaj pa še zmerom več kot 
500. 

V jedru gospodarskega čudeža je 
bila španovija med državo, ne na-
zadnje policijo, in podjetniki, zlasti 
še lastniki velikih industrijskih in 
trgovskih koncernov. Leta in leta 
so mezde držali zadrževali kolikor 
seje le dalo nizko, stavke pa so bile 
prepovedane. Tako je v zadnjih 
dveh desetletjih z drastičnim izko-
riščanjem zaposlenih Južna Koreja 
dosegla gospodarski čudež, postala 
ena od industrijskih velesil. 

Delavci so začeli stavkati potem, 
ko je prejšnji mesec vlada - pod 
pritiskom množičnih demonstracij 
študentov - obljubila demokratič-
ne reforme, med katerimi je bila 
tudi obljuba o svobodnejšem sindi-
kalnem organiziranju in boljši de-
lavski zakonodaji. 

Južna Koreja je dežela velikan-
skih koncernov. Tak je Samsung, 
nekoč majhna trgovska tvrdka, 
zdaj imperij 29 podjetij z letnim 
prometom 11,5 milijarde dolarjev. 
Delajo marsikaj, od zabavne elek-
tronike do letalskih motorjev, pre-
morejo hotele, lasten časnik in na 
svetovnem seznamu največjih po-
djetij so zasedli 35. mesto. Ali pa 
ladjedelniško-a vtomobilski kon-
cem Hyundai, ki je s svojimi avto-
mobili začel konkurirati velikim 
svetovnim firmam. 

Ob nastopih demokratične opozi-
cije - predvsem študentov in cerk-
venih krogov - je postalo še bolj 
jasno, da ima delavstvo od gospo-
darskega čudeža malo ali nič. Pra-
vijo, da nikjer na svetu ne delajo 
tako trdo in tako dolgo. V tovarnah 
je še zmerom pravilo: delovni čas 
deset ur - šest dni v tednu. Stavke 
so še naprej prepovedane, podjetni-
ški sindikati pa so dejansko lutke 
ali ujetniki podjetnikov. Od leta 
1980 do zdaj se je produktivnost v 
Južni Koreji podvojila, v istem ob-
dobju pa so mezde zvišali samo za 
40 odstotkov. 

Skratka, delavci zdaj zahtevajo 
svoj pravični delež pri uspešni, k 
izvozu usmerni politiki razvoja ra-
sti. Opozicija zahteva, meneč, da so 
bile vse dosedanje vlade »na strani 
podjetnikov*, tudi spremembo de-
lavske zakonodaje. 

Vlada obljublja in hkrati grozi. 
Hkrati pa se ničesar bolj ne boji 
kot povezave med delavstvom in 
študenti. Do nje, kot kaže, za zdaj še 
ni prišlo. Ko pa se začne šolsko le-
to, se utegnejo stvari spremeniti. 

Piše Jože ŠlrcelJ 



Železarna bo ukinila 
proizvodnjo surovega železa 

v štorski železarni se za-
vedajo, da poslovno uspeš-
nost v prihodnosti določa, 
tudi pravilna izbira novih 
naložb, ki jih v posamez-
nem ozdu načrtujejo in 
sprejmejo z dolgoročnim 
načtom. Zato so odgovorno 
pristopili k oblikovanju 
sredigeročnega načrta. Ce 
so bile njihove odločitve 
pravilne, pa se bo pokazalo 
ob koncu tega srednjeročne-
ga obdobja. 

Zaradi izredno visoke cene 
in porabe električne energije 
ter uvoza dragih surovin na-
črtujejo letos ukinitev proiz-
vodrye surovega železa. Pri-
pravili so tudi že idejno zas-
novo za nadomestno proiz-
vodnjo. Gre za proizvodnjo 
hidrostatičnih enot, ki ustre-
zajo vsem kriterijem študije 
o razvojnih možnostih Slo-

venije do leta 2000. To so 
proizvodi višje stopnje pre-
delave, ki trošijo malo ener-
gije in je v njih vloženega ve-
liko znanja. 

Železarna Štore načrtuje 
tudi povečanje zmogljivosti 
za proizvodnje jekla in sicer 
n£y bi povečali proizvodnjo 
surovega jekla na 205.000 ton 
aU za 41 odstotkov. Vzpored-
no s povečanjem zmogljivo-
sti jeklarne bodo povečali tu-
di proizvodnjo v Valjarni II 
na 180.000 ton ali za 71 od-
stotkov. Proizvodnja vleče-
nega, brušenega in luščene-
ga jekla pa n£y bi povečali na 
22.000 ton ali za 19 od-
stotkov. 

V Livarni I bodo postopo-
ma opuščali proizvodnjo ko-
kil, zmanjšal se bo obseg 
proizvodnje strojne litine. V 
Livarni II pa načrtujejo po-

večanje proizvodnje na 4000 
ton ali za 86 odstotkov. Po-
stopoma bodo opuščali pro-
izvodnjo navadnih vrst litine 
za strojno industrijo in pove-
čevali proizvodnjo modular-
ne in hidravUčne litine. V 
Mehanski obdelavi načrtuje-
jo povečanje proizvodnje na 
450.100 ton ali za 19 odstot-
kov, pri čemer bodo izdelo-
vali predvsem takšne stroje 
in opremo, v katero bo vlože-
no veliko lastnega znanja. 

Proizvodnja štorske žele-
zarne se bo tako povečala na 
450.100 ton ali za 19 odstot-
kov. Ob tem se bo število za-
poslenih povečalo za 3 od-
stotke, produktivnost dela 
pa za 16 odstotkov. Do leta 
2000 pa načrtujejo vlaganja v 
višini približno 236 milijard 
dinarjev. 

V.E. 
V starem obratu za galvanizacijo je precej tesno. V novem obratu bodo delovni pogoji 
neprimerno boljši, povečala se bo produktivnost in izboljšala kakovost izdelkov. 

Salonit Anhovo 
rešuje IVIontano 
Prva naloga le finančna utrtllte¥ 
kolektiva ^ 

Montana Žalec, ki je ob polletju poslovala še z večjo 
izgubo kot v prvem četrtletju letos, vidi rešitev v 
povezovanju z delovno organizacijo Salonit Anhovo. 
Ker žalski izvršni svet v samoupravni sporazum o 
poslovno-tehničnem sodelovanju med obema organi-
zacijama ni ravno preveč zaupal, se je sredi prejš-
njega tedna informiral pri novogoriškem izvršnem 
svetu o dejanskih možnostih poslovnega sodelovanja 
med Montano in Salonitom. 

Izkazalo se je, da so možnosti za poslovno tehnično 
sodelovanje med obema kolektivoma znatno večje, kot 
so jih izkoristili doslej. Salonit je sicer že zdaj odkupil 
od Montane 80 odstotkov njihove proizvodnje, vendar 
je šlo pri tem za tipične kupoprodajne odnose. 

Dogovorili so se, da bosta Montana in Salonit v roku 
štirinajst dni pripravila predsanacijski program, s 
katerim naj bi predvsem dosegli, da se Montana utrdi 
finančno. O dolgoročnejših rešitvah za ta žalski kolek-
tiv pa bodo razmišljali kasneje, vendar so v Salonitu že 
zdaj obljubili, da bodo Montani nudih vso potrebno 
strokovno pomoč in da bodo vzpostavili višjo stopnjo 
sodelovanja. To je za ta nekaj več kot 50-članski kolek-
tiv še kako pomembno, ker je strokovno prešibek, da 
bi se postavil na lastne noge brez zunanje pomoči. 

Žalski izvršni svet sicer še vedno ni povsem prepri-
čan ali je za Montano dobro, da se v tolikšni meri veže 
le na enega poslovnega partnerja, vendar to v tem 
trenutku ni najpomembnejše, kajti samoupravni spo-
razum ne zapira vrat za sodelovanje z drugimi morebit-
nimi partnerji. Žalski in novogoriški izvršni svet se 
bosta ponovno sestala, ko bo izdelan predsanacijski 
program. 

V. E. 

Posodabljanje Invalidskih delavnic 
Brez pomoči sovlagatellev ne gre 

v celjskem Centru za po-
klicno usposabljanje in za-
poslovanje invalidov zad-
nja leta več vlagajo v poso-
dabljanje in širitev invalid-
skih delavnic. V Centru so 
se pravzaprav znašli na raz-
potju ali več vlagati ali pa 
opustiti delo v nekaterih 
obratih. 
Prejšnja leta je bilo namreč v 
posodabljanje delavnic vlo-
ženega zelo malo denarja, za-
to se je tudi začelo zmanjše-
vati število zaposlenih. Pred 
dvajsetimi leti je bilo na pri-
mer v Centru 112 zaposlenih, 
pred šestimi pa le še 68. 

Zakon določa, da mora bi-
ti v invalidskih delavnicah 
zaposlenih najmanj 40 od-
stotkov invalidov, da so po-
tem takšnim delavnicam 
priznane zakonske olajšave 
(oprostitev prispevkov ozi-
roma odstopljena sredstva 
od posameznih dejavnosti, 
ki pa jih morajo nameniti 
za vlaganje v proizvodnjo). 
V celjskih delavnicah je za-
poslenih celo več invalidov 
kot pa predpisuje Zakon, v 
glavnem pa zaposlujejo 
mlajše invalide, ki težje do-
bijo delo. 

V okviru celjskega Centra 
za poklicno usposabljanje 
zaposlovanje invalidov de-
la pet obratov: lesni, kovin-
ski, galvanski, šivalnica in 
ortopedska delavnica. Za-
poslenih je nekaj več kot 
110 ljudi, samo v zadnjih 
dveh letih pa so na novo za-
poslili 40 delavcev. 

Največ težav so imeli z 
obratom za galvaniziranje, ki 
je vse doslej delal brez čistil-
ne naprave. Inšpektorji sicer 
niso sitnarili, vseeno pa so se 
v Centru odločili, da dajo 
svoj prispevek k čistejšemu 
okolju. Tako so v investicijo 
za razširitev in posodobitev 
delavnice vključili tudi so-
dobno čistilo napravo. Po-
trebnih 300 milijonov dinar-
jev (od tega gre 90 milijonov 
za čistilno napravo) so zbrali 
s pomočjo sovlagateljev (Al-
posa in EMA, ki sta tudi nji-
hova največja odjemalca). 
Ljubljanske banke in Zava-
rovalne skupnosti Triglav, 
nek^j pa je bilo njihovih last-
nih sredstev. 

»Seveda ne gre za investi-
cijo 'na pamet' pravi direktor 
Centra Radivoj Kot. »Že 

pred začetkom gradnje smo 
raziskali potrebe po galvan-
skih uslugah oziroma se po-
svetovati z največjimi odje-
malci. Nekaj težav je bilo le 
zaradi odstopa Libele, ki je 
sicer prva dala piobudo za 
razširitev in posobitev delav-
nice.« 
V novem obratu bodo začeli 
delati z omejenimi zmoglji-
vostmi že prihodnji mesec, s 
polno zmogljivostjo pa v ok-
tobru. Investicija pa bo prav-
zaprav zaključena prihodnje 
leto, ko načrtujejo še nakup 
nove opreme. 

Poleg sedanjih 15 bodo za-
poslili samo še dva delavca, 
vendar pa bodo produktiv-
nost povečali vs^ za 100 od-
stotkov in precej izboljšali 
tudi kakovost izdelkov. 

Poleg tega so v Centru v 
zadnjih dveh letih precej vlo-
žili tudi v lesni obrat, kjer so 
kupih dva sodobna stroja, 
ponovno oživili stružni pro-

gram, izboljšali organizacijo 
dela in s tem tudi produktiv-
nost. Lani so ustanovili tudi 
šivalnico. Težava je le v tem, 
da Center nima dovolj last-

nih sredstev, zato se morajo 
bolj nasloniti na sovlagate-
lje; na takšen način pa je se-
veda težje izpeljati večje in-
vesticije. SREČKO ŠROT 

»Ker nam primanjkuje 
lastnih sredstev, smo se 
bolj tesno povezali z delov-
nimi organizacijami s kate-
rimi kooperacijsko sodelu-
jemo. Tako lahko posluje-
mo z minimalnimi zalogami 
in majhnimi obratnimi 
sredstvi,« pravi direktor 
Radivoj Kot. »Seveda pa 
gledamo, da so ti koopera-
cijski odnosi čimbolj raz-
drobljeni, da nismo preveč 
odvisni od ene delovne or-
ganizacije in, da smo bolj 
prilagodljivi.« 

Odkup mleka je za načrti 
Izvršni svet o Mlekarni 

Septembra lani je žal-
ska občinska skupščina 
sprejela sklep o ponovni 
uvedbi ukrepa družbene-
ga varstva v regijski Mle-
karni v Arji vasi. Na zad-
nji seji žalskega izvršnega 
sveta pa so razpravljali o 
poročilu, ki govori o tem, 
kako so v Mlekarni ures-
ničili zadolžitve iz ome-
njenega sklepa. 

Iz finančnih rezultatov 
delovne organizacije je raz-
vidno, da je Mlekarna izva-
jala zastavljeni sanacijski 
program za preteklo leto in 
da ga izpolnjuje tudi letos. 
Ob polletju so imeli sicer le 
simboličen ostanek dohod-
ka, ki pa bi bil bistveno 
boljši, če jih ne bi prizadela 
dispariteta odkupnih in 
p rodan ih cen v letošnjem 
m ^ u . Velike napore so le-
tos vložili v pokritje lanske 
izgube in v pridobivanje 
sredstev za novo naložbo v 
Šmaiju. Tako bo sirarna 
prenovljena do začetka 
septembra. 

Sicer pa se fizični obseg 
proizvodnje letos veča, 
prav tako se izboljšuje 
struktura predelave mleka 
v korist proizvodov višje 
stopnje predelave. Odkup 
mleka v primerjavi z lan-
skim letom raste, saj se je 
ob polletju v primerjavi z 
enakim lanskim obdobjem 
povečal za 4 odstotke, ven-
dar pa lanski odkup ni bil 
normalen zaradi katastrofe 
v Černobilu. Letošnji pol-
letni načrt niso izpolnili, v 
bodoče pa ne bo šlo brez 
dodatnih naporov pri od-
kupu mleka, saj sedaj 
kmetje niso motivirani za 
večjo proizvodnjo zaradi 
nizkih odkupnih cen. 

Med ostalimi nalogami, 
ki so jih morali v Mlekarni 
izpolniti, je bilo tudi reše-
vanje kadrovskih težav. V 
začetku leta so predvsem 
kadrovsko okrepili kome-
ricalno področje, zaposlili 
pa so tudi nekaj strokovnih 
delavcev na vseh področ-
jih. Kadrovske težave se v 
Mlekarni začenjc^jo pri po-
klicih IV. zahtevnostne 
stopnje, medtem ko je z 
drugimi kadri manj težav. 

V Mlekarni so v letu dni 
izdelali tudi potrebne sa-
moupravne akte in sred-
njeročni načrt delovne or-
ganizacije, ki vsebuje tudi 
vse elemente sanacije Mle-
karne v naslednjih letih. 

TC 

Eikroj bo izvažai 
v Sovjetsko 
zvezo 

Kljub temu, da Eikroj Mo-
zirje 85 odstotkov svojih pro-
izvodnih zmogljivosti iz Slo-
venije že izvozi, si še vedno 
prizadevajo osvajati nove tr-
ge. Nekaj novih dogovorov 
so že sklenili, vendar jih bo-
do realizirali šele prihodnje 
leto. Izjema je le izvoz 16 ti-
soč kril v Sovjetsko zvezo, ki 
ga bodo realizirali še letos. 
Vrednost tega posla je 200 
milijonov din. Bolj kot sama 
vrednost izvoza je pomemb-
no to, da se bo Eikroj uvrstil 
v krog jugoslovanskih proiz-
vajalcev, ki izvažajo na to tr-
žišče. 

Tuji trg diktira z vse večjo 
modernizacijo proizvodnje 
tudi vedno nižje cene. Temu 
poskušajo slediti tudi v El-
kroju, saj že razmišljajo o po-
stavitvi Unije za proizvodnjo 
kavbojk, ki bo čas izdelave 
tega proizvoda zmanjšala s 
40 na 20 minut. Ker sami, za-
radi pomanjkanja delovne 
sile nimajo možnosti posta-
viti take linije, se bodo dogo-
vorili z enim njihovih koope-
rantov za postavitev te linije 
in za proizvodnjo kavbojk. 

SOZD MERX CELJE 
TDO »TEKO« 
CELJE 
KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA 
na osnovi sklepa z dne 13. 8. 1987 
objavlja 
prosta dela in naloge 

prodajalec - mesar 

Za opravljanje objavljenih del in nalog zahtevamo: 
- IV. stopnjo strokovne usposobljenosti živilske 
smeri 
- 2 leti delovnih izkušenj 

Delo združujemo za nedoločen čas s polnim delov-
nim časom. Pisne ponudbe z dokazili o izpolnjeva-
nju zahtevanih pogojev pošljite v 8 dneh po objavi na 
naslov: 
SOZD MERX TDO »TEKO« Celje, Gubčeva ulica 2. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po kon-
čanem zbiranju prijav. 



Turističnega društva v Šmarju 
irerjetno še doigo ne bo 
pravih Šmarčanov Je vedno manj, priseljenci pa so 
iiezainteresirani 

Šmarje, druga največja 
Icrajevna skupnost v občini 
gmarje pri Jelšah je že dol-
go brez turističnega dru-
štva. Šmarje je tudi uprav-
ni center občine, ki je bogat 
J kulturnozgodovinskimi 
spomeniki najvišjih katego-
rij in je že samo s tega vidi-

turistično zanimiv. 

Krajani družno 
z vojaki 

v t e p ^ s k i krajevni 
skupnosti imajo še 11 ki-
lometrov makadamskih 
cest in z njimi veliko de-
la in stroškov za vzdrže-
vanje. Zato si prizadeva-
jo, da bi z asfaltom pre-
vleki! vse krajevne 
ceste. 

Prihodnji teden se bo-
do kr^ani, skupaj s pri-
padniki JLA iz Slovenske 
Bistrice, lotili asfaltiranja 
ceste Tepanje - Tepanjski 
vrh, in sicer v dolžini kilo-
metra in pol. Cesta bo za 
asfaltno prevleko pri-
pravljena do konca okto-
bra, pravijo v krajevni 
skupnosti. S sredstvi iz 
petega samoprispevka, 
na katerega se v občini 
pripravljajo v jeseni, pa 
bodo v tepanjski krajevni 
skupnosti rešili še ostale 
komunalne probleme. 
Uredili bodo telefonijo, 
dokončali šolo, naredili 
prizidek za gasilsko gara-
žo, sanirah plaz v Tepanj-
skem vrhu in uredili ka-
nahzacijo v naselju. 

Zaradi nezainteresiranosti 
kr^anov je turistično dru-
štvo v Šmarju prenehalo de-
lovati leta 1979 in je danes 
izbrisano iz registra društev. 
Po letu 1980 je bilo nekaj po-
skusov, da bi društvo spet 
zaživelo, vendar brez uspe-
ha. Tako je v letih 1982-83 
celjska turistična zveza po-
kazala zanimanje, da bi dru-
štvo ponovno postavila na 
noge. K sodelovanju je pova-
bila kr^evno skupnost 
Šmaije, krajevno organizaci-
jo Socialistične zveze, izvrš-
ni svet občine ter trgovsko 
delovno organizacijo Jelša 
kot nosilko turizma, a se 
stvari niso premaknile z mr-
tve točke. Do podobnih te-
ženj je prišlo leta 1985, ko je 
bilo na letni skupščini kul-
turnega društva Anton 
Aškerc v Šmarju sUšati po-
budo za ustanovitev sekcije, 
ki naj bi skrbela za ohrarya-
nje kulturne in naravne de-

diščine ter oživitev turistič-
ne dejavnosti v kr^u, pa je 
ostalo le pri pobudi in vsa 
stvar je šla v pozabo. 

Gotovo je eden j a v n i h ra-
zlogov za to, da v Šmarju ni 
turističnega društva, nezain-
teresiranost krsoanov. Dej-
stvo je, da je pravih Šmarča-
nov v krsgu vedno manj, pri-
seljenci pa s krajem ne diha-
jo dovolj in ne pozn^o to-
vrstne problematike. Svetlo 
izjemo bi lahko našli v vaški 
skupnosti Predenca, kjer si 
ljudje prizadevajo za ustano-
vitev društva za urejanje 
okolja. Na žalost pa vaščani 
pri tem iščejo le lastni inte-
res in zavračeOo sodelovanje 
na širši ravni. 

Vse kaže, da turističnega 
društva v Šmarju še dolgo ne 
bo, tako dolgo ne, dokler 
kr^ani sami ne bodo začuti-
h, da je le-to potrebno. 

M. AGREŽ 

Telefonski prikllučki v Galiciji 
V krcOevni skupnosti GaUcija so se odločih, da bodo napeljah nov telefonski vod in prišli 

do novih telefonskih priključkov. Investicija bo stala enajst starih milijard, od tega bodo 
krsgani s svojim lastnim delom ter s pomočjo dvestotridesetih pripadnikov JLA iz garnizije 
v Celju opravili štirinajst kilometrov izkopov primarnega ter sekundarnega voda. Postavih 
bodo tudi precej telefonskih drogov, s ^ je zemjjišče, kjer bo potekala napeljava, zelo 
valovito. Z lastnim delom' bodo od skupne investicijske vrednosti prihranili kar tri mili-
jarde dinaijev. V kr^evni skupnosti upajo, da jim bodo za letošnji Dan repubhke že 
zazvonili prvi telefoni.- L. KORBER 

S cestami niso zadovoijni 
Kljub novim kilometrom v Prevorju še vedno slabe cestne 
povezave 

V šentjurski krajevni 
skupnosti Prevorje bodo v 
soboto praznovali. Ob tem 
pa poudarjajo, da jih v kra-
ju še vedno najbolj pestijo 
neurejene cestne povezave. 
Največ skrbi bodo tudi v 
prihodnje namenili ureja-
nju regionalne ceste Gorica 
pri Slivnici-Lesično, za 
gradnjo pa se skupaj s pred-

stavniki šmarske občine že 
dogovarjajo v Republiški 
skupnosti za ceste. 
Sicer pa so letos s pomočjo 
celjskega Gozdnega gospo-
darstva urediU 3,5 kilometra 
cestišča iz Žegra do Preseč-
nega in Dobja, ki pomeni po-
vezavo med krajevnima 
skupnostima Prevorje in 
Dobje pri Planini. Po tej četi 
želijo krajani že jeseni imeti 
tudi avtobusno progo, saj so 
bili doslej v tem delu krajev-
ne skupnosti brez avtobusne 
povezave. Letos so v Prevor-
ju uredili tudi most v Dolu, 
za kar so krajani prispevali 
polovico denarja in sodelo-
vah z udarniškim delom, na-
daljevati pa nameravajo še z 
urejanjem 500 metrov ceste 
Lopaca-Dobje, ki so jo lani 
asfaltirali. Z elektrificira-
njem bodo letos v Prevor-
skem Dobju končali tudi bri-
gadiiji Zvezne mladinske 
delovne akcije Kozjansko. 

V krajevni skupnosti Pre-
vorje, ki še vedno sodi med 
nerazvite v šentjurski občini, 
so krajani odslej veUko nare-
dili s prostovoljnim delom. 
Tudi s pomočjo tretjega kra-
jevnega samoprispevka so 
letos obnavljali mrliško veži-
co in zagotovili 18 telefon-
skih priključkov. Zdaj pa 

imajo ngjveč dela s pridobi-
vanjem dokumentacije za 
obnovo in razširitev doma 
krcuanov, kjer imajo svoj 
prostor prevorski mladinci. 
Poleg mladincev, ki skrbijo 
za družabno življenje v kra-
ju, so v Prevoiju ponosni še 
na svoje gasilsko društvo. 

Na osrednji proslavi ob 
kr^evnem prazniku v Pre-
vorju pa bodo v soboto pode-
lili tudi priznanja najzasluž-
nejšim kr^anom Karlu Kot-
niku, Milanu in Maijanu 
Obrezu ter Viktorju Drobne-
tu iz Gozdnega gospodar-
stva, ki je vodil dela na cesti 
Žegar-Presečno. 

IVANA FIDLER 
IVietka Bračko 

Ko je bila še dekhca, je sa-
njala, da bo novinarka. Živ-
ljenje pa se je - kot se to rado 
zgodi - obrnilo drugače. Pa 
je kljub temu srečna. Sreč-
nejša od večine ljudi. 
Ima poklic, ki ga z vese-

ljem opravlja. 
»Da sem le med ljudmi pa 

sem srečna,« pravi. 
Njen obraz se smeje izza 

pulta bonboniere v pritličju 
lilagovnice T. Vsakemu ku-
Pcu postreže s prijazno po-
zornostjo. Če kdo omahuje, 
•iiu skuša pomagati in sveto-
vati. Zvrhano mero potrpež-
ljivosti in dobre volje premo-
••e. Če je katerikoli človek ro-
jen za kakšen poklic, potem 
Je Metka rojena za proda-
jalko. 

Ima složno in srečno druži-
f̂ o: dva ljubka otroka. Iztoka 

Katjo, in razumevajočega 
noža. 

In ima še eno veliko ljube-
zen: glasbo. 

Ze dve leti prepeva s Hme-
ljarskim instrumentalnim 
kvintetom. Poletni čas je za-
^ izpolnjen z nastopi; pozi-

manj nastopajo in bolj 
Mdno vadijo. Običajno tri-
^^t tedensko. To je za zapo-
sleno mater velika obvez-
Ĵ ost. Še sreča, da sta mož in 
^Sča vedno pripravljena po-
'^agati. 

»Tiste zgodbe o prepirih 
^ed snahami in taščami pa v 
^ojem primeru res ne drži-
j s e zasmeje. »Krasno taš-
0 imam. V istem bloku sta-

j^je in nikoU ni težav, ko je 
-̂ b̂a paziti na otroke. Nik-

se ji ne bom mogla do-
zahvaliti za to.« 

Prepevanje ji vzame 
ogromno časa. Vendar za 
pravo ljubezen nobena žrte 
ni prevelika. Družina pa za-
radi tega vseeno ne sme biti 
opeharjena za materinsko 
ljubezen in skrb. 

»Ves čas, ko nismo skupaj, 
skušam nadoknaditi,« reče. 
»Urica, dve sproščenega po-
govora, smeha, igre je več 
vredna kot skrbno zlikano 
perilo ali vedno zloščeno sta-
novanje.« 

Ujetosti ne mara. Niti času 
nekako ne pusti, da bi jo za-
predel v svoje strogo odmer-
jene presledke. Zdi se, da 
ima njen dan šestindvajset 
ur, toliko stvari uspe naredi-
ti. Neverjetno veliko življenj-
ske energije ima. 

Njen recept za srečo pa je 
preprost: ujemi srečo sam, 
potem pa jo zasadi in skrbno 
neguj. In pusti tudi drugim, 
da utrg^o kakšen sadež. 

NADA KUMER 

Na Brinjevi 
gori zvoni 

v zreški krajevni skup-
nosti, ki zajema tudi do-
bršen del Pohorja, so več 
let vodili akcijo za nape-
ljavo telefonov tudi do 
najboU oddaljenih hiš in 
kmetij. Pred dnevi so 
končali z napeljavo 22 
priključkov na področju 
Brega, Brinjeve gore in 
Zlakova. V krajevni 
skupnosti zvoni zdaj 730 
telefonov in nekateri kra-
jani so na priključke ča-
kali dolga leta. Interes za 
telefonsko napeljavo pa 
je med krajani še vedno 
velik, vendar so zaenkrat 
izčrpane vse razpoložljive 
možnosti za priključitev 
na telefonsko omrežje, 
pravijo v krzOevni skup-
nosti. 

MP 

Pestrejša ponudba ob Šmartinskem 
jezeru 
Okolica ob Šmartinskem jezeru je iz leta v leto bolj zanemar-
jena, čolnarna je popolnoma propadla, razgledna ploščad se 
ugreza in še bi lahko naštevali. 

Zaradi vse manjšega obiska gostov so se tudi upravljalci pogo-
sto menjavali, s^ nihče ni bil zadovoljen z obiskom in seveda 
tudi zaslužkom, nihče pa se tudi ni preveč trudil gostu ustreči in 
ponuditi kaj drugega od piva, sokov in sendviča. Zato sta se 
zdajšna upraviteljica bifeja Majda Žagar in njen mož Zdravko 
odločila za drugo pot. 
_ Zdravko Žagar: »Goste lahko privabimo le s pestro ponudbo. 
Žal še nimamo popolnoma urejene kuhinje, tako da obiskoval-
cem ne moremo ponuditi ribjih specialitet, čeprav je povpraše-
vanje po ribah veliko. To bomo rešili že v kratkem, že sedaj pa 
lahko postrežemo z narezki, ob posebnih prilikah pripravimo 
tudi odojka. Postrežemo tudi z vsem vrstami pijač, sladoledi in 
sadnimi kupami«. 

Sicer pa je usoda bifeja verjetno odvisna tudi od tega ali se 
bodo odgovorni možje in prebivalci Celja in okolice odločili ali 
je potrebno, da se turizem ob Šmartinskem jezeru znova pre-
budi ali pa pustili, da ob jezeru propade še tistih nekaj objektov, 
zaradi katerih so ljudje ob jezero v preteklosti že radi prihajali. 

Vojko Zupane Foto: Edi Masnec 

NA KRATKO 
Skrb za ceste 

V krajevni skupnosti Zre-
če so končali z asfaltira-
njem treh kilometrov cest. 
Dobršen del sredstev so 
zbrali kr^ani sami, ki so 
prispevali po 250 tisoč di-
narjev in s prostovoljnim 
delom cesto pripravili za 
asfaltiranje. 

Naložba je stala 50 milijo-
nov dinarjev, pri financira-
nju pa so krajevni skupnosti 
priskočile na pomoč tudi de-
lovne organizacije v kraju. 
Dela je izvajalo Cestno po-
djetje Celje. Z asfaltiranjem 
cest v Zrečah nadaljujejo. 
Prav v teh dneh,dobiva Ko-
vaška cesta v dolžini pol tret-
jega kilometra novo asfaltno 
prevleko. Gre za izredno pro-
metno in obremejeno cesto, 
ki vodi na Roglo in ki je bila 

temeljite obnove močno po-
trebna. MP 
Komisijska 
prodajaina 

Na Šlandrovem trgu v Žal-
cu je v ponedeljek Franc 
Volasko odprl komisijsko 
prodajalo športne opreme, 
ponuja pa tudi novo in pa 
razne tehnične predmete in 
oblačila. Odprta je vsak 
dan od 8. do 18. ure. 

V času, ko cene neustavlji-
vo rastejo, je takšna proda-
jalna še kako dobrodošla, saj 
bo v njej mogoče rabljene 
predmete prodati in kupiti 
druge po ugodni ceni. To je 
prva komisijska prodajalna 
v Zalcu in širši okolici. 

T. TAVČAR 

Tri gasilske 
prireditve 

člani gasilskega društva v 
Prožinski vasi, ki obstoja že 
49 let, so pripravili pri svo-
jem domu tradicionalno tek-
movanje za pokal Prožinske 
vasi. Nastopilo je 10 moških 
desetin, kjer so zmagah do-
mačini pred prvo in drugo 
ekipo Slovenskih Konjic, 
med ženskami pa je bilo pet 
desetin, najbohše znova do-
mačinke pred Šentvidom pri 
Šmarju in Ločami. 

IzkazaU so se tudi gasilci v 
Lokrovcu, ki so dobili novo 
avtocisterno. Dobili so samo 
osnovo, vse ostalo pa so 
opravili sami v vrednosti pet 
do šest starih milijard. Gre 
za vozilo Roman tip 12 z 
močjo motoija 215 KM in ka-
paciteto 7000 litrov vode, čr-
palko, 500 hterskim rezervo-
arjem za penilo in vodnim 
topom kapacitete 3000 litrov. 
Ob pomoči gasilcev je največ 
dela opravil Franc Krajnci 

Avtocisterno pa so dobili 
tudi gasilci v Vojniku. Pred 
sprejemom novega vozila so 
pripravili tekmovanje, zve-
čer pa še II. noč ob Hudinji. 
Vse tri prireditve so bile v 
Titovem parku. T. VRABL 

Maia šoia za pse 
Da, prav ste prebrali. Že 

lani je celjsko kinološko dru-
štvo prvič pripravilo malo 
šolo za pse v starosti od 6 do 
12 mesecev. Za tovrstno šo-
lanje je bilo vehko zanima-
nja, zato bo Kinološko dru-
štvo Celje tudi letos pripravi-
lo malo šolo za pse. Pričetek 
male šole bo v sredo, 9. sep-
tembra ob 17. uri na vežba-
Ušču v Medlogu pri Celju 
(pri Joštovem mhnu). UM 



V Slogi Je moč in napredek 
Nove ceste v KS Bistrica ob Sotll 

v krajevni skupnosti Bi-
strica ob Sotli so v nedeljo 
simbolično predali namenu 
nove kilometre asfaltiranih 
cest. V krajevni skupnosti, 
ki je, skupaj s sosednjo kra-
jevno skupnostjo Polje ob 
Sotli, gostiteljica letošnjih 
osrednjih slovesnosti ob 9. 
septembru, prazniku občine 
Šmarje pri Jelšah, so se z 
nedeljsko otvoritvjo cest 
pričele prireditve ob občin-
skem prazniku. 

Gre za nove ceste v vaseh 
Dekmanca, Srebrnik in Po-
lje pri Bistrici v skupni dolži-
ni tri in pol kilometre, vse pa 
so bile v rednem programu 
razvoja v krajevni skupnosti 
Bistrica ob Sotli. Denar za 
gradnjo so zagotovili iz sred-
stev rednega samoprispevka 
v k r^u ter s sredstvi samou-
pravne cestno komunalne 
skupnosti občine Šmarje pri 
Jelšah. Poleg tega so vaščani 
iz omenjenih zaselkov pri-
spevali še dodaten denar ter 

opravih na stotine ur prosto-
voljnega dela na trasi; od iz-
kopov do gramoziranja in 
ureditve bankin. 
Na nedeljskem slavju ob 
otvoritvi cest je križane in 
predstavnike občinske 
skupščine Šmaije pri Jelšah 
ter občinskih družbenopoli-
tičnih organizacij pozdravil 
Jože Pregrad, predsednik 

sveta kr^evne skupnosti Bi-
strica ob Sotli, Jože Vračun, 
n^starejši krajan v Dekman-
ci pa je prerezal trak pod 
ml^em in napisom »V slogi 
je moč«. Pomembno delov-
no zmago so krajani zaključi-
li v prijetnem družabnem ve-
čeru, s pesmijo in plesom ob 
zvokih domačega ansambla. 

M.AGREŽ 

Poletna glasbena šoia v Rogaški 
Slatini 

Od 17. do 27. avgusta je bila v Zdravihšču v Rogaški 
Slatini, tokrat že tretjič zapovrstjo, poletna šola za komorno 
godalno igro, ki jo je vodil profesor Vladislav Markovič, 
Jugoslovan po rodu, ki pa že dolgo ustvarja in poučuje v 
Avstriji. Kljub povabilu organizatorja, se šole ni udeležil 
nihče od domačih glasbenikov, sodelovali pa so štirje Nemci 
in šest Avstrijcev, ki so v teh desetih dneh igrali predvsem 
dela evropske romantike in klasicizma. V torek, pred za-
ključkom poletne šole za komorno godalno igro, je bil v 
kapeli Svete Ane koncert udeležencev tega glasbenega se-
minarja. 

M. A. 

Velika ponudba rabljenih avtomobilov 
Sobotni avtomobilski sejem v Celju je bil kljub deževnemu vremenu dobro obiskan 

Avtomobile so prišli prodžgat iz raznih kr^ev Slovenije in pa tudi iz sosednje Hrvatske. 
Med najdražjimi pa je bil Opel corsa, star dva meseca, lastnik iz Ljubljane pa ga je ponujal 
za 13 milijonov. 

T. TAVČAR 

Križišče In nova obratovalnica I 
s slavnostno sejo skupšči-

ne krajevne skupnosti in 
družbenopolitičnih organi-
zacij, kateri je prisostvova-
la tudi delegacija pobrate-
ne KS Radomir Jakovljevič 
iz Kruševca, so v krajevni 

skupnosti Griže zaključili 
enotedensko praznovanje. 

Osrednji govor je imel 
predsednik skupščine KS 
Griže Milan Zupane, ki je 
napre j govoril o pomenu 
praznovanja, nato pa med 

drugim poudaril: »Večja in-
vesticija v letošryem letu je 
bila obnova križišča pri do-
mu upokojencev. Skupno s 
SIS za komunalo in ceste 
smo z zbranimi sredstvi (pri-
bližno 7 milijonov dinarjev) 
končno uredili križišče. Pri-
dobitev za krajevno skup-
nost pa je tudi nova obrato-
valnica Bl^. 

»Želja režijskega odbora je 
bila tudi, da bi že do prazni-
ka uredili telefonsko omrež-
je za 300 novih neiročnikov, 
pa so se dela zavlekla, tako 
da bodo končana prihodnji 
mesec. Na seji so podelili tu-
di priznanja KS, ki so jih pre-
jeli: Karel Podvršnik-Živko,' 
Hilda Remik, Godba na pi-
hala Zabukovica, Gasilsko 
društvo Griže in Društvo 
upokojencev Griže. 

TONE TAVČAR 

IVIikl v senci 
Rdeče kapice 

Kulturni delavci so za ko-
nec avgusta in začetek sep-
tembra v Radečah pripravili 
več prireditev za otroke in 
odrasle. Začeli so z ansam-
blom Big ben, končali pa bo-
do z nastopom Agropopa. 

Minulo soboto so fantje iz 
Big-bena Radečane zares nav-
dušili, sai so igrali in peli vse 
do ene ure zjutraj. Posledice 
nočnega norenja so bile seveda 
vidne tudi v nedeljo, toda urni 
organizatopi so bazen, kjer se 
odvija večina prireditev v Ra-
dečah, kmalu očistili in ga pri-
pravili za popoldansko otroško 
veselico Miki-Maus. Na prire-
ditvi sta nastopila Miki Sarac 
in Matej Zakonjšek iz skupine 
Rdeča kapica. Miki je tokrat 
povsem odpovedal, saj je pel 
na izredno slab play-back, pa 
tudi sicer je bil njegov nastop 
sila klavrn. K sreči je vzdušje 
popravil domačin Matej Zakoj-
šek, ki sicer poje v skupini za 
otroke Rdeča kapica. Najml^-
ši so poleg plesanja in petja 
lahko z voščenkami risali po 
papirju, najlepše tri risbice pa 
je nagradil pokrovitelj priredi-
tve Imperial iz Krškega, kije v 
Radeče poslal tudi veliko ko-
šaro bonbonov in žvečilnih gu-
mijev, ki jih je Matej delil med 
otroki. 

V Radečah se nam v bližnji 
prihodnosti obet^o še nasled-
nje prireditve: ob koncu tega 

tedna bo tekmovanje za Miss 
Softy, nastopata pa ansambel 
Butik in ekipa Moped showa. 
Konec prihodnjega tedna pa je 
rezerviran za ansambel Avse-
nik in Tofa, v nedeljo pa Rade-
čani vabijo na bazen kjer bo 
velika zabava s skupino 
Agropop. 

ROMAN JERNEJŠEK 

Vrtec v Zrečah 
Potrebe po dopoldanskem 

varstvu otrok so bile v zadnjih 
letih v Zrečah vse večje in vr-
tec s štirimi oddelki je postal 
že zdavnaj preobremenjen. 

V kraju so se zato lotili novo-
gradnje oziroma drugega dela 
vrtca, kjer bodo oktobra malč-
kom na voljo še štiri igralnice. 
Investitor je krajevna skup-
nost Zreče. Naložba je stala 20 
milijonov dinarjev. Kot pa je v 
zreški krajevni skupnosti v na-
vadi, kadar gre za naložbe za 
izgradryo kraja, so pri financi-
ranju vrtca priskočile na po-
moč tudi tamkajšnje delovne 
organizacije. MP 

Gašenje vnetljivih tekočin 
Ob praznovanju v Gfižah so domači gasilci pripravili gasilsko vajo, v kateri so prikazali 

gašenje požara vnetljivih tekočin z najsodobnejšimi gasilnimi sredstvi. Sodelovala so 
gasilska društva Žalec, Zabukovica in domače gasilsko društvo. Vajo so si ogledali doma-
čini in okoličani, ter gostje iz občine Kruševac, s katerimi ima krajevna skupnost Griže 
bratske vezi. L. KORBER 

GriškI upokojenci navdušeni 
v krajevni skupnosti Griže vsako leto ob 

krajevnem prazniku pripravijo srečanje 
krajanov starih sedemdeset in več let. Tu-
di letos so ga pripravili prejšnji teden, 
zbralo pa se jih je približno sto. V imenu 

krajevne skupnosti jim je govoril pod-
predsednik skupščine KS Griže Marjan 
Rojnik, učenci iz Griž so jim pripravili 
prisrčen kulturni program, ob koncu pa še 
pogostitev. 

Helena Petelinšek: »Prav 
je da se nas starejših spomni-
jo in nas vsako leto povabijo. 
Tu zvemo kžg se godi v naši 
kržuevni skupnosti, pogovo-
rimo se s svojimi vrstniki; 
skratka za vsakogar od nas je 
to prijetno doživetje.« 

Robert Cimerman: »Star 
sem 75 let in rad prihajam na 
ta srečarga. Tudi današnje tu 
v lepi dvorani doma upoko-
jencev v Grižah je bilo prijet-
no in program, ki so ga pri-
praviU n^ml^š i je bil zani-
miv. Če bo zdravje dopušča-
lo, se bom srečanja udeležil 
vsako leto.« 

Justina Vidrih: »Sem med 
najstarejšimi krajankami, saj 
imam že osemdeset let. 
Zdravje je še kar za silo, zato 
sem tudi lahko prišla na to 
lepo srečanje, ki ga tudi v 
bodoče ne bi rada zamudila. 
Zahvalo smo dolžni naši kra-
jevni organizaciji RK in KS.« 

T. TAVČAR 

Martin Anderlič 
četrt stoletja življenja v 

istem kraju, vsakodnevna 
srečanja z ljudmi, ki se ni-
so veliko menjavali, le ne-
kaj novih seje v teh letih 
priselilo v Primož, vse to 
je Martinu Anderliču na-
rekovalo geslo, da je so-
sed boljši tovariš kot brat. 
Prav medsosedska po-
moč, pripravljenost, da 
vsak trenutek priskoči z 
nasvetom ah pa sam za-
prosi zanj, je Martina trd-
no povezala z življenjem 
in delom v Primožu. 

V 67 letih življenja je 
Martin prepotoval dobr-
šen del sveta, a ne zaradi 
vandrovske žilice. Rojen 
je bil v Rogaški Slatini; v 
mladih letih si je v števil-
ni družini utiral pot s sa-
mosvojo prizadevnostjo 
in vztrajnostjo. Vojna vi-

hra ga je odgnala vse do 
Sicilije in afriške obale, v 
začetku petdesetih let pa 
se je z družino ustalil v 
Primožu pri Šentjurju. 
Nemima leta so bila to, 
polna dela in udarniških 
akcij in Martin seje kma-
lu vključil v delo vaške 
skupnosti. Večerni se-
stanki, novi metri in kilo-

metri cest, pa vodovodno 
omrežje - vse to je bilo 
potrebno zgraditi. Najlaž-
je je seveda šlo takrat, ko 
so bili krajani pripravlje-
ni in prepričani, da si res 
gradijo boljši jutri. Za to 
prepričanost pa je bilo 
potrebnih veliko besed in 
tudi vzgledovanja po ne-
kom, ki je bil pripravljen 
poprijeti za delo. 
Pa ne samo v delu vaške 
skupnosti, tudi v medčlo-
veških odnosih je Martin 
vselej našel pravo bese-
do, daje vzpodbujal. Vča-
sih tudi tako, da je v so-
človeku razburkal slo po 
samodokazovanju - vse-
lej pa s pravimi beseda-
mi, takšnimi, ki niso žali-
le ali podcenjevale, am-
pak silile k razmišljanju. 

I.F. 

V SPOMIN 



Bdeči petelin v Perovcu 
^ nudi nesreči Leskovarjevi niso ostali sami - vojak ostal doma 

jii ravnini, streljaj od av-
toceste, stoji v Perovcu v te-
Ifiijski krajevni skupnosti 
Ukovarjeva domačija. Po-
Ifffl, ko je pred osmimi leti 

gospodar, je za vajeti 
^prijela mama Danica, ob 
êj P^ rasel sin Branko 

%anica je vedela, da jo bo 
^palu razbremenil najtež-
^del. Tudi hčerka Danije-
la se je začela zanimati za 
^vljenje na kmetih. Marsi-
ĝj so postorili sami saj na 

]1 hektarih zemlje dela zle-
pa ne zmanjka, 
potem, ko je sin Branko 

ijel služit domovini, sta na 
i kmetiji ostali ženski sami, a 
je nista pritoževali. Ponosni 
jta bili na sina in brata voja-
ka, ki je večkrat dobil na-
gradni dopust in prišel do-
^ov pomagat. Tako tudi na 
zadnjem obisku, sredi avgu-
sta, ni držal križem rok. Dan 
pred vrnitvijo v Varaždin, 18. 
avgusta zvečer, pa je izbruh-
nil požar na gospodarskem 
poslopju in ga skoraj popol-

noma uničil. 
Dv^set glav živine so reši-

li, zgorelo pa je 60 prikolic 
krme in nekcU opreme za 
kmetovanje. Leskovaijevi se 
še niso opomogh od tragedi-
je in v veliko pomoč in oporo 
so jim sosedje, ki jim poma-
g a o kolikor morejo. »Živino 
imamo pri enajstih kmetih«, 
je skozi objokane in nepre-
spane oči pripovedovala ma-
ma Danica. Branko ne more 
razumeti, kako se je moglo 
to zgoditi. »Da bi bila kriva 
elektrika, skor^ ne veija-
mem,« pravi »sžg smo imeli v 
hlevu pocinkano napeljavo.« 
Samovžig? Kdo bi vedel. Ož-
gani špirovci grozeče priti-
sk^o k tlom, v nos še vedno 
sili vonj po dimu in ognju. Z 
ognjenimi zublji se je borila 
armada gasilcev iz 15 dru-
štev v občini. Tudi v krjgevni 
skupnosti, pa pri Kmetijski 
zadrugi, katere kooperanti 
so Leskovaijevi, bodo pri-
skočili na pomoč. »Do zime 
bi radi spravili živino naz^ v 

domači hlev . . .« na glas upa 
Danica. »Pa toliko dobre kr-
me smo imeh letos. Prvič 
smo kosih na meUoriranih 
poljih in pridelek je bil večji 
kot smo pričakovali. Zd^ pa 
smo ostali brez sena pri bre-
jih kravah . . .« ne more in ne 
more dojeti resnice. 

Toda Leskovaijevi v svoji 
nesreči resnično niso ostali 
sami. Moralna in materialna 
opora pa jim je še kako po-
trebna. Le tako bodo zmogh 
čimprej pozabiti na ognjene 
zublje, ki se jim še vedno pri-
kazujejo, ko pozno zvečer za-
tisnejo utrujene veke. V veh-
ko pomoč in oporo bo Danici 
in Danijeli Branko, ki se mu 
začasno ni potrebno vrniti k 
vojakom v Varaždin, kjer ve-
lja za izredno priljubljenega 
in delovnega vojaka. 

MATEJA PODJED 

Na Vinski gori srečanle 
narodnozabavniii ansambiov 
v nedeljo, 30. avgusta bo na Vinski gori letošnje, to pot že 

tretje srečanje narodno zabavnih ansamblov v organizaciji kra-
jevne skupnosti Vinska gora. Prireditev se bo pričela ob 15. uri 
na igrišču pred tamkajšnjo osnovno šolo, v primeru slabega 
vremena pa v prizidku šole. 
Prvo tovrstno prireditev so pripravili v letu 1985, na pobudo 

osnovne organizacije ZSMS na Vinski gori z namenom, da 
poi^strijo in poživijo poletno kulturno in zabavno življerue v 
kr̂ u. K organizaciji, so poleg mladine pristopili tudi drugi in 
'njihova želja je, da bi to srečanje postalo tradicionalno. Prijave 
za letošnje srečanje še vedno zbirajo na naslovu Krajevna skup-
nost Vinska gora, 63320 Titovo Velenje. 
Sicer pa so krajani Vinske gore v letošrxjem poletju prav pri 

organiziranju kulturnih prireditev kar aktivni. V začetku Julija 
so pripravili prireditve ob praznovaryu praznika občine Žalec, 
kije bilo to leto v njihovem kraju, pripravili so razstavo izdelkov 
iomače in umetne obrti in izdelkov učencev tamkajšnje 
osnovne šole pa razstavo starin Franca Aubrechta in koncert 
Iteh narodnozabavnih ansamblov. Po končani nedeljski priredi-
M pa so pripravili tudi družabno srečarye in medse povabili 
narodno zabavni ansambel »Rž«. 

Ž. B. 
Tokrat se bodo dobili v Žalcu 
Odbor skupnosti borcev I. brigade NOVJ, ki je bila ustanov-

ljena v Sovjetski zvezi, pododbor za celjsko regijo pa delile pri 
občinski organizaciji ZZB NOV Celje, pripravka tudi letos sre-
čanje, ki bo tokrat 19. septembra ob 14. uri v domu krajanov v 
Vrbju pri Žalcu. Tokrat so organizatoiji srečanja borci žalske 
občine, s^ so se dogovorili, da bodo to opravili vsako leto v 
drugi občini. Prijave za srečar^e sprejemajo do 10. septembra. 
Po posameznih občinah celjskega območja pa je še toUko živih 
borcev slovenskega bataljona, ki so bili vključeni v I. brigado 
tudi na sremski fronti: iz Celja 27, Žalca 19, Mozirja 14, T. Vele-
la 22, Slovenskih Konjic 11, Šentjuija 12, Šmarja 11, Laškega 3, 
»talih 9 ali skupaj 128. TV 

Leskovarjevi zlepa ne bodo posabili 18. avgusta. Do zime, upajo, bo Uvina v domačem 
blevu. 

Na poizeii bodo praznovali 
Šesdeset let Tovarne nogavic »Polzela^' 

Od ustanovitve Tovarne 
nogavic Polzela je minilo že 
60 let. Ob tej priložnosti bo-
do v kolektivu pripravili 
praznov^e , na katerega se 
pripravljajo že dalj časa. 

Osrednja slovesnost bo 5. 
septembra v prostorih tovar-
ne ob 11. uri, pripravljeno pa 
še kup drugih zanimivih pri-
reditev. Tako bo že to soboto 
trim kolesaijenje, ki ga pri-
pravljego že vrsto let, v nede-
ljo pa strelsko tekmovaiye, 
na katerem bodo sodelovale 
ekipe »Polzele«, Garanta, TT 
Prebold in Polzela. Tekmo-
vanje se bo začelo ob 8. uri 
na streUšču na Polzeh. 

V ponedeljek popoldne ob 
16. uri bo odbojkarski turnir, 
v torek ob 18. uri pa tekmo-
vanje v kegljanju na kegljiš-
ču v Žalcu. Pripravlj^o še 
šahovsko tekmovanje in tur-
niija v rokometu za ženske 
in malem nogometu. 

Osrednja slovesnost se bo 
začela s slavnostno sejo de-
lavskega sveta, podeUli pa 
bodo tudi priznanja delovni 
organizaciji in nekaterim 
članom kolektiva, kulturni 
program pa bodo pripravih 
člani DPD Svoboda Polzela, 

učenci osnovne šole in god-
ba na pihala. 

V okvir praznovarya tega 
1300-članskega kolektiva so-

di tudi sprejem poslovnih 
partneijev, ki je bil minuU 
torek. 

T. T. 

V Zibiki letos zadovoljni 
Poletni meseci so namenjeni bolj zabavi in lahkot-

nejšim prireditvam, zato so tudi številna srečanja 
glasbenih skupin, ki sicer niso tekmovalnega zna-
čaja, na njih pa vseeno sledimo kakovosti nastopajo-
čih, povsem razumljiva. Eno takšnih je bilo tudi v 
Zibiki, kjer so se v nedeljo srečali narodno-zabavni 
ansambli. 

Od prijavljenih 18 je nastopilo kar 16 narodno-zabav-
nih ansamblov, po nastopu pa so organizatoiji pripra-
vih še pogovor z vodji ansamblov. Ta pogovor je bil 
tudi ena redkih priložnosti, da glasbeniki iskreno in 
strokovno spregovorijo o težavah, s katerimi se sreču-
jejo pri svojem delu, začetniških napakah, neuskljge-
nostjo instrumentov in včasih neprimernih besedilih. 
Odkrito so razpravljah tudi o večkrat neizdelanemu 
ritmu, tempu in dinamiki narodno-zabavnih skladb, 
razdvajanju in neusklajeni vokalni ter instrumentalni 
interpretaciji ter ugotovih, da je narodno-zabavna 
glasba vse prepogosto le privesek kulturnih dejavno-
sti. Prav zato gre še bolj pohvahti tiste ansamble, ki z 
uv^aryem novih instrumentov, drvfgačnih priredb in 
kultiviranim nastopanjem pritegnejo pozornost občin-
stva in njihovo spoštovanje. 

Letošnje srečanje narodno-zabavnih ansamblov v 
Zibiki, organizatorji so ga pripravih že sedmič zapo-
red, je po kakovosti močno izstopalo od prejšnjih. 

ŠTEFAN ŽVIŽEJ 

Xenoni odhajalo 
V celjskem Klubu bo v so-

boto ob 20. uri poslovilni 
nastop mlade pop ročk sku-
pine Xenon iz Celja. 

To je njihov zadnji koncert 
v letošnjem letu, k^ t i trije 
od petih članov gredo služit 
domovini. Vojaki bodo po-
štah bobnar in vodja skupi-
ne Franz Podgoršek, kitarist 
in pevec George Radmano-
vič ter klaviaturist Sašo Lo-
jen. Preostala člana skupine 
pa sta še Igor Zelenovič, ki-
tara in Nenad Ostrovršnik, 
bas kitara. 

Skupina Xenon je delala 
tudi za Pop delavnico, ven-
dar zaradi pomanjkanja de-
naija večjega uspeha niso 
dosegh. Pravijo namreč, da 
je bil denar potreben predv-
sem za kupovaiye glasovnic, 
ki jih nikakor ni bilo mogoče 
dobiti na pošten način. Xe-
noni so na Radiu Televiziji 
Ljubljana posneh komad z 
naslovom Nocoj sem del tvo-
jih saiy, s katerim upcgo, da 
bodo prodrh tudi na širše 
slovensko glasbeno ob-
močje. 

Fantje iz Xenona s svojo 
kariero ne bodo prenehali, 
kot je v javnosti že bilo na-
pačno objavljeno, pač pa bo-
do po letu dni ponovno zače-
h delati. 

ROMAN JERNEJŠEK 

î̂ agovalcl so bili vsi harmonikarll 
(î ^̂ f̂ čno nedeljsko popoldne je na letni prireditveni prostor v Matkah privabilo tisočglavo 
f^^^ico na srečanje veseljakov Savinjske doline, ki so igrali na diatonične harmonike. Da je 
jĵ feditev bila res pestra, dokazujejo podatki, da je bil najmlajši nastopajoči sedemletni Damjan 

""'ne iz Gornje vasi pri Preboldu, najstarejši pa triinosemdesetletni Franc Tkavc iz Pirešice, ki 
ĵ ĝral na najstarejšo harmoniko, saj je starejša od ryega. Prireditev, ki so jo pripravili marljivi 

iz Matk, ni imela tekmovalnega značaja; vseh petindvajset nastopajočih je bilo zmagoval-
|l edina nagrada za njihov nastop so bili burni aplavzi gledavcev. Na sliki Franc Takvc s svojo 
i '^oniko L. KORBER 

Slavje gasilcev v Titovem Velenju 
Gasilci v Titovem Veleryu so slavili 90-letnico. Ob tej priložnosti so pripravili več prireditev, na 

slavnostni seji pa so podelili tudi osemnajst odlikovanj gasilske zveze Slovenije, sami pa so se s 
spominskimi plaketami zahvalih za vso pomoč pri rxjihovem delu delovnim organizacijam in 
posameznikom. Pripravili so tudi večjo gasilsko parado, kjer je sodelovalo okoli 700 gasilcev iz 
različnih krajev celjskega območja, vsa gasilska društva iz veler\jske občine ter pobrateno 
gasilsko društvo iz Hrastnika. Po paradi je bila slovesnost pred gasilskim domom, kjer so prevzeli 
tudi eno najsodobnejših tehničnih gasilskih vozil (na sliki). Gasilci so ga veseU, vendar pravijo, da 
bi bilo najlepše, da bi ga čimmarykrat uporabljali. LOJZE OJSTERŠEK 



Slovensko Iludsko gledališče za ljudstvo 
Najcenejša abonmajska vstopnica velja le 3500 dinarjev 

v Slovenskem ljudskem 
gledališču Celje nadalju-
jejo z vpisi v abonmaje, ki 
so jih letos drugič razpisa-
li že v mesecu juniju, in 
sicer na osnovi že znanega 
in sprejetega repertoarja, 
o katerem smo podrobne-
je že pisali. V gledališču so 
namreč prišli do spozna-
nja, da je zgoden vpis 
abonmajev izrednega po-
mena tudi zato, ker je na 
tak način mogoče predvi-
deti število obiskovalcev 
v sezoni. Razen tega pa je 
junijski vpis ponižal tudi 
10 odstotkov nižjo ceno, 
čeprav glede na ceno 
abonmajev zamudnikom 
ta ugodnost ne bo sprazni-
la žepov. Za sedem pred-
stav bo letos potrebno od-
šteti največ 8000 dinarjev! 

Tako so v gledališču na 
osnovi junijskega vpisa v 
a b o n m ^ e ugotovili, da bo 
potrebno odpreti nov 
abonma za odrasle, kar po-
meni, da pričakujejo letos 
20 odstotkov večji obisk 
kot lani. Povečali bodo tu-
di število, abonmjoev za 
mladino. Šole bodo na po-
budo gledališča skušale 
pritegniti učence, da bi si 

ogledali vsaj vsak po eno 
ali dve predstavi na leto. 
Radi bi jih naučili hoditi v 
gledališče, gledališčniki pa 
bi radi kulturo približali 
ljudstvu. Tako je naravnan 
tudi program dela in reper-
toar, takšen je tudi naziv te 
celjske kulturne ustanove. 

Gledališče bo imelo v tej 
sezoni osem abonm^ev za 
odrasle, sedem ali celo 
osem mladinskih abonma-
jev, obdržali bodo pet šol-
skih in odp i r^o dva nova 
abonmega za otroke v vrt-
cih in za otroke od prvega 
do četrtega razreda, ki si-
cer še ne z a h ^ ^ o v gleda-
lišče. Abonma bo nosil ime 
»čebelica« in bo zaseden 
samo z eno ali dvema pred-
stavama za otroke, ki bodo 
brez dvoma rade volje iz-
koristili to ugodnost za 
obisk domače ali gostujoče 
predstave, ki jih bo gleda-
lišče v decembru ponudilo 
iz celega slovenskega gle-
dališkega prostora in iz Za-
greba. Tako prevzema celj-
sko gledališče v pomanjka-
nju slovenskih mladinskih 
gledališč nase skrb za 
vzgojo na jml^š ih gle-
dalcev. 

Za najdražjo abonmso-
sko karto bo torej potrebno 
odšteti 8000 dinaijev, ali za 
eno predstavo le nekco di-
narjev več kot za vstopnico 
za v kino. Pri oblikovar\ju 
tako nizkih cen, podobne 
imgjo tudi druge slovenske 
gledališke hiše, izhsgajo iz 
usmeritve, da bi v dvorane 
pritegnili čimveč gledal-
cev. Njim je namenjeno 
njihovo delo. Iz te usmeri-
tve so izhcoali že pred mno-
gimi leti in vstopnice za v 
gledališče so bile že od 
nekdcO zelo poceni. NžO ce-
nejša abonmajska ponud-
ba pa velja 3500 dinaijev. 

V Slovenskem jjudskem 
gledališču Celje bodo z vpi-
si v abonmaje nadaljevali 
od 1. do 10. septembra za 
stare abonente, in od 14. do 
18. septembra za nove abo-
nente in sicer v času od 9. 
do 11. ure in od 17. do 19. 
ure. 

V gledališču pričakujejo 
velik odziv tudi glede na 
repertoar, ki je zasnovan 
tako, da bo zadostil vsake-
mu gledalcu: tistemu, ki je 
že veliko hodil v gledališče 
in onemu, ki bo letos prišel 
morda prvič. Program je 
usmerjen v komedijo, kar 
se v teh časih kar prileže, iz 
izkušenj ugotavljajo tudi v 
celjskem gledališču. V se-
zoni, ki je pred vrati, bodo 
v gledališču naredili nekak 
vesel pregled od antike do 
danes. Tej nalogi bo kos 20-
članski umetniški zbor; to 
pomeni, da se je kadrovsko 
okrepil s tremi novimi 
igralci, kar je iqemen do-

godek za celjsko gledališ-
če, kjer bi radi v ansambel 
pritegnili še kakšno mlado 
igralko; kot pa kažejo iz-
kušnje, se te raje postavlja-
jo v rep pred ljubljanske 
gledališke hiše in Vibina 
ter televizijska vrata. 

Razen redne abonmajske 
ponudbe pa bo celjska gle-
dališka hiša še veliko v go-
steh na drugih slovenskih 
odrih, tako je namreč na-
ravnana rxjihova gostoval-
na politika - približati gle-
dališče vsej Sloveniji in za-
polniti tiste »bele lise«, ka-
mor druga gledališča sploh 
ne hodijo. Občinstvo j im je 
tam za to njihovo poslan-
stvo zelo hvaležno in vabil 
za takšna gostovanja je vse 
več. Gledališče ima do de-
cembra vse zmogljivosti do 
konca zapolnjene. Lani so 
imeli v celi sezoni poleg 
rednega dela še 60 gosto-
vanj, letos je že zdaj želja in 
prošenj več kot 80. Celjska 
gledališka hiša bo letos po-
navljala tudi nekaj lanskih 
uspelih predstav. Veliko 
povpraševanje je za Partlji-
čevo ščuko, da te kap, ki jo 
bodo »vrteli« kot kino. Po-
navljali bodo tudi uspešni-
co z odra Herberta Gruna, 
Priliko o doktorju Menge-
leju in Emigranta. Na re-
pertoarju ostaja tudi Sha-
kespearov Kar hočete, ki 
gre tudi na tekmovalni del 
Borštnikovega srečanja. 
Otroci pa se bodo ponovno 
razveselili Razbojnika Ro-
govileža. 

MATEJA PODJED 

Obnova cerkvice 
strokovnjaki zavoda za 

spomeniško varstvo v Celju 
so veliko delali na obnovi 
male podružnične cerkvice 
sv. Duha nad Loko pri Zida-
nem mostu. 

Ta sakralni objekt je v slo-
venski javnosti že dolgo 
znan kot dragocen spomenik 
srednjeveškega stavbarstva 
in slikarstva. Pozidali so ga v 
14. stoletju in čeprav je bilo 
do cerkvice svoj čas kar pol-
drugo uro hoda v breg, so jo 
kljub odročnosti že zgodaj 
poslikah. Dela neznanega 
mojstra, ki je bil okoli leta 
1500 tu na delu, srečamo tudi 
v nekaterih drugih cerkvah, 
vendar se njegove slike niso 
nikjer ohranile na tako veliki 
površini. 

Svoj čas so poznali le nje-
gove freske v prezbiteriju, ki 
nikoli niso bile prebeljene, 
znano pa je bilo, da je posli-
kana tudi celotna cerkvena 
ladja. 

Strokovnjaki spomeniške 
službe v Celju so tako že 
pred leti odkrili tudi te fre-
ske in jih restavrirali, nato je 
bila na vrsti obnova cerkve-
ne stavbe, ki ji čas tudi ni 
prizanašal. Razmajano zi-

dovje so statično utrdili, ta-
ko da so ga povezaU in injici-
rali s cementnim mlekom. 
Odkrili so tudi doslej zazida-
no gotsko okence v prezbite-
riju. Z. S. 

Emovi pihalci spet nastopajo 
Načrtujejo lastno šolo z dobrimi strokovnjaki 

Dobrih štirideset let (od 
1945 do 1985) je bila godba 
na pihala, oziroma kasne-
je pihalni orkester (zad-
njih pet let pod imenom 
Ema), eden izmed nosilcev 
glasbenega dogajanje v 
Celju in še posebej v Ga-
berju. Ko pa so pred leti 
podrli Dom Svobode je za 
nekaj časa zamrlo tudi de-
lo tega glasbenega aktiva. 

Lani pa so se v DO Emo 
odločili, da bodo orkester 
znova postavili na noge. To 
j im je uspelo, saj je v zad-
njem letu nastopil več kot 
štiridesetkrat. Seveda brez 

težav ni šlo. Treba je bilo 
dobiti dobrega dirigenta, 
spet zbrati člane in, seveda, 
vse ostalo kar je potrebno 
za delo takega orkestra. • 

Za dirigenta so dobili 
Vendolina Videča, znanega 
celjskega glasbenika in de-
lo je steklo, saj so imeli va-
je celo dvakrat na teden. 
Dobro delo je kmalu priva-
bilo v orkester vse več glas-
benikov, tako da j ih sedaj 
vadi že okoli 35, nastopa pa 
nekoliko manj. 

Pri Pihalnem orkestru 
Emo so si zagotovili tudi 
pomoč Glasbene šole Celje 

ter ZKO Celje, tako da lah-
ko v bodoče pričakujemo 
od njih tako kakovostno 
kot tudi množično rast. To 
bo zagotovila tudi njihova 
lastna šola, za katero bodo 
poskušali pridobiti dobre 
strokovnjake. 

V zadnjih nastopih so 
jim priskočili na pomoč tu-
di člani Pihalnega orkestra 
ŽPD France Prešeren iz 
Celja, ki zaradi znanih raz-
mer ne deluje več. V Emo-
vem pihalnem orkestru 
pričakujejo, da se bo to so-
delovanje še poglobilo in 
da bodo ti glasbeniki sode-
lovali z njimi tudi v bodo-
če, saj so to preizkušeni 
glasbeniki, ki lahko veliko 
pripomorejo orkestru, ki se 
zopet postavlja na noge. 

Veliko pihalnih orke-
strov tarejo težave z instru-
menti. Pri Emovem pravi-
jo, da imajo teh dovolj, le, 
da so stari. Ker pa so jih 
sproti obnavljali in poprav-
ljali, sedaj še ni tako kritič-
no. Zato pa je bolj pereče 
vprašanje uniform. Vendar 
upcoo, da bodo s pomočjo 
DO Emo, prihodnje leto re-
šili tudi ta problem, saj zu-
nanji videz pihalnega orke-
stra tudi nekaj velja. 

Pihalni orkester Emo iz-
vaja d o k ^ širok repertoar 
skladb, ki jih tovrstne za-
sedbe igrajo na različnih 
prireditvah. To so koračni-
ce, žalostne, borbene pe-
smi in seveda tudi priredbe 
popularnih skladb. 

F. P. 



Sejem 
bil Je živ 

Prireditev ob 30-letnici 
velenjske muzejske dejav-
nosti s skupnim naslovom 
»Sejem bil je živ« v Starem 
trgu v Titovem Velenju je 
dobro uspela, zato Velenjča-
ni upajo, da bo komaj oživ-
ljena sejemska dejavnost 
na ulicah starega dela Vele-
nja bolj pogostna. 

Velenje je bilo nekoč se-
jemsko zelo razgibano, sta-
rejši pa se najbolj spomnijo 
treh večjih sejmov, ki so jih 
organizirah vsako leto 1. ma-
ja, 25. julija in 29. septembra. 
NeObolj znan med temi je bil 
slednji, imenovan tudi »Me-
tulov sejem«. 

Tokrat so za pripravo sej-
ma n^več dela vložile žene 
iz Aktiva kmečkih žena, ki 
so pripravile vrsto domačih 
dobrot. Kljub temu, da so bi-
le stojnice z domačimi jedrni 
bogato obložene, so obisko-
valci še pred koncem sejma 
pokupili skor£o vse. 

V kulturnem programu so 
nastopili Beltinška banda iz 
Prekmurja in domače grab-
Ijice, katerih petje je na ci-
trah spremljal Marjan Ma-
rinšek. 

L. OJSTERŠEK 

Turistični dan na 
Pianini 

Turistično društvo Plani-
na tudi letos prireja tradici-

i onalni turistični dan, priredi-
I tev, na kateri bodo tekmova-
li v žaganju ter prikazali 
kmečke običaje z njihovega 
območja. Ob prireditvi, ki bo 
Iv nedeljo, 6. septembra ob_ 
; 14. uri, bo ves dan odprta tu-
di etnološka razstava. Za za-
bavo bo skrbel ansambel Sa-
vinjskih 7. 

Nelcal namigov za 
počitnice ali potovanja 
Turistične agencije skrbijo za tiste s polnimi In tiste z manj 
polnimi žepi 

Avgust se počasi poslavlja 
in približuje se jesen, ko se 
pričnejo obmorska letovišča 
počasi prazniti in ko se tudi 
visoke cene nekoliko umirijo. 

Tisti, ki ste se odločih za po-
čitnikovanje v septembru, bo-
ste lahko letovali po zmernih 
cenah (za polni penzion za se-
dem dni se cene gibljejo od 
50.000 dinaijev navzgor). 
Ugodne cene so za letovanje 
na otokih Vis, Komiža in La-
stovo, zato boste, če si boste 
ogledali cenike letovary, goto-
vo našli tudi kaj za svoj žep. 

Izleti po domovini 
Kompas organizira 5. in 12. 

septembra splavarjenje po Ta-
ri. Cena za štiri dni pustolov-

skega življenja je 140.000 di-
naijev. Še bolj ugoden je Golf-
turistov paket. Za trodnevno 
splavaijer\je po Drini boste od-
šteli 75.000 dinaijev, v ceno pa 
je vključen tudi prevoz z leta-
lom, nastanitev v Višegradu, 
ježa kor\jev ter ogledi znaimeni-
tosti. Skoraj vse agencije po-
nujajo tudi izlete na Brione. 
Pri Kompasu so na primer pri-
pravili enodnevni izlet z leta-
lom v Puli, ki si ga lahko pri-
voščite za 19.500 dinarjev, za 
ogled Brionov pa boste dopla-
čali še 6700 dinarjev. Za 68.000 
dinaijev (prevoz z letalom) pa 
si lahko v štirih dneh ogledate 
Makedonijo. Kompas priprav-
lja tudi enodnevno mini križar-
jerye v okolici Rovirua za 
29.000 dinarjev. 

Kaj pa tujina? 
Zanimivi so kratki izleti, ki 

jih prireja Kompas. Za eno-
dnevni izlet na Grossglockner 
boste plačah 18.900 dinaijev, 
dvodnevni izlet v Innsbruck in 
Liechtenstein 75.500 dinaijev 
in za trodnevni izlet v Avstrijo, 
Švico in Itahjo 128.000 dinar-
jev. Pri Kompasu so z mislimi 
tudi že v novembru, saj za 23. 
in 29. november pripravljajo 
sedemdnevni izlet na Sicilijo, 
ki vključuje še ogled Rima, 
Neaplja in Sorenta. Cena izleta 
je okoh 400.000 dinaijev. Za 
300.000 dinaijev pa si lahko 25. 
septembra privoščite izlet v 
Pariz in dolino Loire. Štiri-
dnevno letovarue v Palmi de 
Mallorci stane 180.000 dinar-
jev, za 168.000 dinaijev pa si 
lahko v petih dneh ogledate 
Rim. Na osemdnevno potepa-
rxje po Evropi pa vas Kompas 
popelje za 310.000 dinaijev. Za 
trodnevni izlet v Prago boste 
pri Izletniku odšteh 62.000 di-
narjev, enodnevni izlet v Brati-
slavo organizirajo za 30.000 di-
naijev, dvodnevni izlet na 
Madžarsko pa za 50.000 dinar-
jev, 135.000 dinaijev pa boste 
odšteli za šestdnevni potep po 
Poljski in Češki. 

To je le nek^ iz ponudb turi-
stičnih agencij. Vseh progra-
mov agencije še niso razpisale, 
zato vam svetujemo, da poča-
kate do pričetka septembra. 

izleti v tujino za 
tiste s polnimi 
denarnicami 

Za desetdnevni izlet v Indijo 
boste pri Globtouru odšteli 
1,151.000 dinarjev, za enajst-
dnevni izlet v Indijo, Tajsko, 
Malezijo in Singapur pa boste 
pri Izletniku odšteli 560.000 di-
narjev, pa še 220 ameriških do-
larjev boste priložili. Tudi Ku-
ba, biser Karibov, vabi - žal je 
manj vabljiva cena potovanja. 
Meseca aprila je bilo za trinajst 
dni potepanja po Kubi potreb-
no odšteti 600.000 dinaijev. 
Vas mika Južna Amerika? Tu-
di to ponujcOo pri Kompasu. 
Za štirinajstdnevni izlet boste 
odšteh »borih« 1,879.000 dinar-
jev ah 2820 ameriških dolaijev, 
kakor vam je ljubše. Še bolj 
eksotično bo v Zimbabveju. 
Za 11 dni v oktobru ah novem-
bru se boste znebih 1,250.000 
dinaijev (ceno so oblikovali 
decembra lani). Tudi Tanzani-
ja, Egipt, Kenija, Sejšelski oto-
ki, Izrael in še kaj si lahko ogle-
date, če nimate suše v denarni-
ci. Če pa jo imate, si lahko mor-
da privoščite Golfturistov 
dvodnevni izlet v Medugorje, 
kjer se bojda že nekaj let prika-
zuje Marija. Cena izleta je le 
36.000 dinarjev. Morda boste 
pa tam dobili navdih kako priti 
do denaija, da bi si lahko pri-
hodnje leto tudi vi privoščih 
nekoliko eksotike. 

NATAŠA GERKEŠ 

PLANINSKI KOTIČEK 

Košnja žena 
Planinsko društvo Zabukovi-
ca vabi v nedeljo ob 14. uri na 
postojanko Hom, kjer bodo 
pripravili tradicionalno košryo 
žena. K tekmovaryu vabijo tu-
di ekipe svojega društva, k 
ogledu pa vse ostale ljubitelje 
narave. 

Grintovci 
Planinska založba je kot 98. 

izdajo izdala planinsko karto v 
•nerilu 1:25.000, osrednje ob-
"nočje Savii\jskih in Kamni-
.̂kih Alp - GRINTOVCE. To je 

Drva planinska karta v tem me-
•ilu (imamo že dve turistični: 
3ovec in Kranjska gora z oko-
ico). Razmeroma veliko meri-
o omogoča zelo podroben pri-
;az visokogorskega reliefa in 
Irugih elementov vsebine 
:arte. 

Karta je namenjena pred-
sem planincem, zato so avtor-
posvetili največjo skrb prika-

u vsebine, ki je pomembna za 
ojo in orientacijo v gorah (ko-
)vozi, steze, markirane poti, 
irno-smučarske proge, pla-
inske in lovske koče, bivaki). 
Pomembna novost, ki bo 

recej prispevala k varni hoji v 
Drah, je kategorizacija ozna-
?nih planinskih poti po težav-
Dstnih stopnjah (lahke, zah-
vne in zelo zahtevne). Ta raz-
ilitev na tej karti je sicer za-
isna, ker na terenu še ni 
jravljeno vse delo. Prva kar-
, ki ima razporeditev poti po 
žavnosti, je Kranjska gora z 
Lolico. 
S posebnimi katografskimi 
aki so označene najvažnejše 
iravne in kulturne znameni-
sti, avtobusne postaje, parki-
iča in oba planinsko-turistič-
mejna prehoda med Jugo-

ivijo in Avstrijo: Savinjsko 
Jezersko sedlo. Tu prek drži 
?oslovansko-avstrijska pla-
iska pot, ki je posebej ozna-

čena (Knafelčeva markacija 
obdana še z zelenim kolobar-
jem). Ta pot poteka od sester 
Logar na Pavličevo sedlo, po 
avstrijski strani po Belski Koč-
ni, se vzpne na Savinjsko sedlo 
(2001 m - mejni prehod). Mrzli 
dol, Gornji Okrešelj, Frischau-
fov dom, slap Rihka, mimo 
Doma planincev po cesti do 
Sester Logar. 

In končno potiskana je tudi 
zadnja stran, na kateri nas izčr-
pen kratek vodnik pelje do 12 
upodobljenih koč oziroma do-
mov. Zapisani so dostopi s ča-
som in težavnostjo, prehodi 
med kočami in vzponi na vrho-
ve. Ima še pregledno cestno 
karto okolice (1:100.000) in pa-
noramo, ki je s fotomontažo 
posodobljena iz leta 1855. 

Planinsko karto GRINTOV-
CI je pripravil Inštitut za ge-
odezijo in fotogrametrijo v 
Ljub^ani, zasnoval jo je znani 
planinski delavec Miro Črni-
vec. Tiskala jo je Srednja šola 
tiska in papirja v Ljubljani. 
Avtoiji prosijo za pripombe in 
opažanja, da bi pri drugi izdaji 
lahko te pomanjkljivosti izpo-
polnili. Pa srečno pot v gore! 

Š. J. 

Kategorizacija 
označenih planinskih 
poti 

Glavni odbor PZS je sprejel 
kategorizacijo označenih (mar-
kiranih) planinskih poti (17. 5. 
86). Planinska pot je planinski 
objekt, ki je posebej označen s 
planinsko markacijo (bela pi-
ka, rdeč kolobar - Knafelčeva 
markacija. Evropska peš pot 
ima rumeno piko in rdeč kolo-
bar.) in je javna pot kot podalj-
šek javnih cest in poti. Že se-
daj, ko hodite po gorah srečate 
kje dodatni opozorilni napis 
težavnosti poti. Ta razvrstitev 
ima namen, da planinca pravo-
časno opozori na težavnost, da 

ve sam poskrbeti za svojo var-
nost in odgovornost pri hoji. 

Dehtev poti je sedaj takale: 
LAHKA POT je pot, pri kateri 
si pri hoji ne pomagamo z ro-
kami. Kadcir taka pot preči str-
mo pobočje, je dovolj široka, 
da omogoča varno hojo tudi 
manj izuijenim planincem. Od 
njega zahteva torej le nekaj 
pazljivosti in kondicije. Ta po-
ta nimajo posebnih opozoril. 
Kot poučni primer je navede-
na pot od Koče pri Savici do 
doma na Komni, iz Kamniške 
Bistrice na Kamniško sedlo; 
od konca ceste v Logarski doli-
ni do Frischaufovega doma 
oziroma koče na Klemenči ja-
mi pod Ojstrico, pa tudi dostop 
do iye na Strelovec in veijetno 
tudi vsa Savinjska planinska 
pot. 

ZAHTEVNA POT vodi prek 
težjih mest, na katerih si zaradi 
varnosti, posebno če je pot mo-
kra, pomagamo z rokami (torej 
so potrebne tri oporne točke!). 
Morebitne varovalne naprave 
so namero ene planinčevi var-
nosti in niso nujno potrebne za 
premagovanje težjih mest. V 
izhodiščih takih poti je na ta-
blah opozorilo ZAHTEVNA 
POT. Kot primer je naveden 
pot čez Komarčo, Doma na Ka-
lišču - Storžič, kjer gredo vsa-
ko leto celjski planinci, pa pot 
od Kocbekovega doma na Ko-
rošici na vrh Ojstrice. Pa pre-
hod od Frischaufovega doma 
na Kamniško sedlo ali do 
Kranjske koče na Ledinah čez 
Savinjsko in Jezersko sedlo. 
Od koče na Klemenči jami pod 
Ojstrico na Krofičko ali Planja-
vo čez Škaije. 

Hoja po zahtevnejši poti že 
zahteva zbranost planinca in 
več kondicije, pa tudi nekaj 
planinskih izkušenj. Saj je ta-
ka pot kje že ozka, kje po str-
mem pobočju, čez kak o^i pre-
hod in podobno. Na takih po-
teh že srečamo jeklenice, sto-
pe, kline, ki pa niso nujno po-
trebni za napredovanje. So to-
rej le za večjo varnost obisko-
valca. (Prihodnjič še o označbi 
zelo zahtevnih poti.) 

Š. J. 

PRIREDITVE 

Rogaška Slatina: V kristahii dvorani Zdravihšča v 
Rogaški Slatini bo danes Večer jugoslovanske folklore. 
Nastopih bodo folkloristi folklorne skupine France Preše-
ren, prireditev pa se bo pričela ob 20. uri. 

V soboto, 29. avgusta bo v Rogaški Slatini gostoval 
ansambel mariborske opere. Uprizorih bodo opereto 
Johana Straussa Netopir. Predstava se bo pričela ob 20. 
uri v zadravihškem parku, če pa bo slabo vreme bo uprizo-
ritev operete v dvorani Zdra\^iškega doma. 

KLjUB - mladinski kulturni center Celje: V celjskem 
KLjUB-u bo v soboto, 29. avgusta koncert skupine Xenon 
in Faust iz Celja. Koncert se bo pričel ob 20. uri, od 19. ure 
dalje, tudi v nedeljo, pa si lahko ogledate v KLjUB-u 
razstavo fotografij Eda Einspieleija. 

Vinska gora: Na igrišču pred osnovno šolo v Vinski gori 
bo v nedeljo. 30. avgusta tretje, tradicionalno srečanje 
narodnozabavnih ansamblov, ki ga organizira krajevna 
skupnost Vinska gora. Srečanje se bo pričelo ob 15. uri, po 
prireditvi pa bo družabno srečanje z ansamblom Rž. 

Pokrajinski muzej Celje: V stari grofyi Pokrajinskega 
muzeja v Celju je na ogled razstava z naslovom Muzejske 
pridobitve zadnjih let. Razstavo si lahko ogledate vsak dan 
razen ob ponedeljkih vse do konca meseca oktobra. 

Zdravilišče Dobrna: V razstavnem prostoru hotela 
Dobrna je odprta razstava reportažnih fotografij Edija 
Masneca. Razstavo si lahko ogledate do 1. septembra. 

Likovni salon: V celjskem Likovnem salonu bodo 
danes odprU razstavo shkarskih in kiparskih del Dušana 
Lipovca in Jožeta Verščaja. Razstava bo na ogled do 12. 
septembra, pripravih pa so jo v sodelovanju z Mestno 
galerijo iz Ljubljane in UMG Razstavnim salonom Rotovž 
iz Maribora. 

Srednja šola Borisa Kidriča 
Celje, Ljubljanska 17 

vpisuje kandidate za izobraževanje ob delu v 
naslednje usmeritve in smeri: 

Cestno-prometna usmeritev 
vožnja motornega vozila-voznik SKR 

Tekstiino-tehnološka usmeritev 
- pomočnik tekstilnega mehanika SKR 
- tekstilni mehanik 
- pomočnik tekstilnega konfekcion. SKR 
- tekstilni konfekcionar 
- tekstilni tehnik 

Prijave sprejemamo do 15. 9. 1987. 

Kandidate obveščamo, da bomo formirali oddelke le 
v primeru, če bo zadostno število prijav. V nasprot-
nem bomo prijavljenim kandidatom v posameznih 
programih (najmanj 15 kandidatov) organizirali kon-
sultacijska predavanja. 
Vsa pojasnila in informacije dobite na telefonski 
številki 26-715. 

Kadrovska komisija 
DELOVNE SKUPNOSTI 
UPRAVNIH ORGANOV 
OBČINE CELJE, Trg svobode 9 
I. razpisuje dela in naloge 

1. Vodje odseka za nadzor in 
inšpektorja I 
delavec s posebnimi pooblastili - v občinski upravi 
za družbene prihodke 
Pogoji: 
- visoka strokovna izobrazba ekonomske ali pravne 
smeri (VII/2 st.) 
- 5 let delovnih izkušenj 
Kandidat bo imenovan za dobo štirih let. 
II. ponovno objavlja prosta dela in naloge 

2. Organizatorja AOP 
3. Programerja I 

Pogoji: 
- visoka strokovna izobrazba računalniške ali druge 
ustrezne smeri, 
- za organizatorja: ustrezne delovne izkušnje pri 
organiziranju informacijskih sistemov za računalni-
ško opremo IBM, 
- za programiranja I: ustrezne delovne izkušnje z 
znanjem jezikov: PUI, DUl, CICS, 
- en mesec poskusnega dela 
Delovno razmerje bo z vsemi kandidati sklenjeno za 
nedoločen čas. Vloge z dokazili o izpolnjevanju po-
gojev pošljite v 8 dneh na gornji naslov. O izbiri 
bomo kandidate obvestili v 30 dneh od zaključka 
razpisa 



Več mleka, čeprav manj krav 
Zaenkrat kmetje Iz hlevov Izločajo slabše krave 

v Zgornjesavinjski kme-
tijski zadrugi Mozirje ugo-
tavljajo, da so ob polletju v 
primerjavi z enakim obdob-
jem lani dosegli za sedem 
odstotkov večjo mlečno pri-
rejo, kar je v sedanjih živi-
norejsko kriznih razmerah 
presenetljivo dober rezul-
tat; to še toliko bolj, ker šte-
vilo osnovne kravje črede v 
Gornji Savinjski dolini po-
časi upada. 

Da so letos namolzli več 
kot lani, gre pripisati nekate-
rim stalnicam živinorejske 
usmeritve v tej dolini, med 
katere nedvomno sodita tra-
dicionalna navezanost kme-
tov na živino, izjemni selek-
cij ski dosežki pri sami čredi 
in specializacija gornjesa-
vinjskih kmetij na mlečno 
prirejo. Povsem jasno in ra-
zumljivo je, da je mogoče na 
tem območju manjši doho-

dek ali celo izpad dohodka v 
kmetijstvu nadomeščati z 
gozdom oziroma dohodkom 
od lesa. 

Res je tudi to, da kmetje, 
ki zmanjšujejo čredo v last-
nem hlevu, to delajo zelo 
strokovno in upoštevajo 
predvsem selekcij ski vidik -
izločajo pač krave slabše ka-
kovosti. Tudi zato namolze-
nega mleka ni manj. Drugo 
vprašanje seveda je, kako bo 
vsaj slovenska kmetijska po-
litika, če že jugoslovanska 
ne, uspevala v prihodrye 
»parirati« večnim cenovnim 
neskladjem; če že z odkupno 
ceno ne, pa z drugimi bonite-
tami, ki bi jih utegnila v za-
družni navezi ponuditi hri-
bovskim kmetom, mlečnim 
rejcem. 

Mlečna vojna pod Mozir-
skimi planinami med Hme-
zadovo mlekarno v Aiji vasi 

in Ljubljanskimi mlekarna-
mi, ki preko mozirske kme-
tijske zadruge odkupujejo 
mleko iz doline, seje nekako 
utišala, pravijo odgovorni 
ljudje v zadrugi. Šmihelčani, 
ki so jih Hmezadovci začeli 
snubiti za svoj odkup, so šh 
nekoliko vase, čeprav skupaj 
z zadrugo še niso uresničili 
pogovora z Ljubljanskimi 
mlekarnami in Hmezadovo 
iz Aije vasi. 

Obljuba, ki visi v zraku, je 
v bistvu manjša sirarna, ki bi 
bila za odkupno območje 
Šmihela nad Mozirjem sicer 
ekonomsko upravičena, saj 
je mleka zanjo dovo^. Vpra-
šanje je, kdo bo manjši sirar-
ni v Gornji Savinjski dolini 
(in kdaj) zgradil. V zadrugi 
so že naročili načrt še pred 
»mlečnim sporom« za eno 
od manjših sirarn, vendar so 
pri tem mislih na solčavsko-
lučki predel. Sedaj pa so na-
ročeni načrti tudi že za drugo 
minisirarno, ki bi jo za »zve-
stobo« Šmihelčanom posta-
vili pri njih. Dokončne odlo-
čitve bodo prejeli verjetno že 
prihodnji mesec. 

MITJA UMNIK 

Vinko Fonda, vodja Mer-
xove kisarne v Šempetru: 

»S prvim septembrom bo-
mo pričeli z odkupom zelja. 
Odkupili ga bomo 700 ton od 
kooperantov Kmetijske za-
druge Savinjska dolina. Ze-
lje bomo začeli takoj ribati s 
posebnimi stroji in kisati. 
Pozneje pa bomo odkupili 
od KZ Šmarje okrog 50 ton 
repe, ki jo bomo prav tako 
kisali. S kislim zeljem in re-
po zalagamo celjsko, zasav-
sko, koroško in del maribor-
ske regije. Za prve želje v 
hladnejših jesenskih dneh 
po kislem zelju pa imamo na 
zalogi še nekaj lanskega.« 

T. TAVČAR 

Posekali manj lesa 
V konjiški občini so v pr-

vem polletju odkupili maiy 
piščancev-brojlerjev, nepi-
tanih telet in oljne repice 
kot lani ob istem času, pač 
pa bistveno več govedi za 
klanje (za 29,5 odstotka) in 
pitancev (za 5,3 odstotka), 
za slabe tri odstotke več 
mleka, več kot podvojili so 
odkup namiznih jabolk, kar 
ja bo veljalo verjetno tudi 
â pšenico. 
Oljne repice so posejali 

nanj, pa je tudi zato odkupi-
^ za četrtino manj, medtem 
:o je bil odkup prašičev 
•nak lanskemu ob polletju, 
^ri oljni repici je potrebno 
»oudariti, da se je povečal 
lektarski donos na poseja-
lih površinah skoraj za 22 
odstotkov in znaša 2,84 tone 

na hektar (lani 2,33 tone na 
hektar). 

Poslabšali sta se tudi pro-
izvodnja in prodaja listavcev 
ter iglavcev, kar enako velja 
za žagan les. Lani je žled po-
škodoval gozdove v višin-
skem pasu 600 do 700 me-
trov. Poškodovani les so od-
stranili, tako da ni nevarno-
sti po širjenju gozdnih škod-
ljivcev. V konjiški občini tu-
di ugotavljajo, da nimajo ne-
obdelanih in slabo obdela-
nih kmetijskih zemljišč. 

Pri konjiških kmetijskih 
dosežkih v prvem polletju 
moramo omeniti še odkup 
vina, ki so ga letos odkupili 

skoraj za devet odstotkov 
več kot lani. 

MITJA UMNIK 

Še malo, pa bo veterinarska postaja v Slovenskih Konjicah povsem nared, sta potrdila 
tudi delavca Rade Hristovski in Tome Andovski. 

Za praznik veterinarska postala 
V Slovenskih Konjicah gradi konjiški Kongrad novo veterinarsko pos^o, ki jo bodo odprli za 

občinski praznik v prvih dneh oktobra. Za ta teden je predviden tehnični prevzem objekta, ki bo 
stal okoli 110 milijonov dinarjev. Investitorji so Kmetijska zadruga Slovenske Konjice, Gozdno 
gospodarstvo, Sklad za intervencije v kmetijstvu, Zavarovalna skupnost Triglav, Veterinarski 
zavod Celje in Sklad za investicije v družbeni standard pri skupščini občine Slovenske Konjice. 

Veterinarsko postajo v Slovenskih Konjicah so začeli graditi februarja letos. V novem objektu 
bodo zaposleni štirje delavci, ki bodo imeli mnogo boljše pogoje za delo, s^ bodo imeli na voljo 
sodobno opremljena laboratorija, ambulanto, dežurno sobo in drugo potrebno opremo. 

MP 

Zadovoiini z delom in plačilom 
v času obiranja hmelja je nekoč v Savinjsko dolino priha-

jalo več deset tisoč obiralk in obiralcev. Sedaj, ko se hmelj 
obira strojno, jih pride le še kakih dva tisoč. Pomagajo pri 
obiralnih strojih, sušilnicah in hmeljiščih. 

Pobarali smo nekaj obiralcev, kako so z delom in plačilom. 
Živorad Rajkovič: »Z ženo Miro prih^ava v Savinjsko dolino 

obirat hmelj že več let. Doma sva iz okolice Aleksinca, po 
poklicu sem frizer. Tukaj bova z ženo zaslužila v dvajsetih dneh 
enkrat več kot bi v mesecu dni doma. Oba sva vzela dopust.« 

Simon Grujič: »V Savinjski dolini sem letos petič. Delam pri 
stroju in všeč mi je. Delovni čas imamo razporejen tako, da 

dvanajst ur delamo, potem pa smo prav toliko časa prosti. 
Seveda ne glede na noč ali dan in vreme.« 

Srdan Sintič: »Doma imamo kmetijo, v tem času pa nimamo 
večjega dela, saj je pšenica požeta, koruza pa še ni zrela. Zato 
sem prišel sem, da bi nek^ zaslužil. V dvajsetih dneh bomo 
zaslužili okrog 20 starih miljonov in to se mi zdi dobro plačilo.« 

Ljubomir VranoviC: »Sem iz Požarevca, odkoder nas je tukaj 
približno šestdeset. Večina nas je bila tukaj že večkrat, ker smo 
zadovoljni z delom, plačilom, hrano in stanovanjem. Zaslužek 
nam seveda pride zelo prav. Želimo si, da bi bilo vreme lepo.« 

Besedilo in slike: T. TAVČAR 

SOZD MERX 
DO MLINSKO PREDELOVALNA 
INDUSTRIJA CELJE 
TOZD Pekarne in slaščičarne 
Celje 
DELAVSKI SVET 
TOZD Pekame in slaščičarne Celje 
razpisuje prosta dela in naloge delavca s 
posebnimi pooblastili in odgovornostmi za: 

vodenje obrata 
SLAŠČIČARNE »POD GRADOM« v Titovem Velenju 
Kandidati morajo poleg splošnih pogojev predpisa-
nih z Zakonom izpolnjevati še naslednje: 
- V. stopnja strok, izobrazbe (srednja šola ali šola za 
delovodje) živilske smeri 
- 4 leta delovnih izkušenj 
- organizacijske sposobnosti 
- da je družbenopolitično aktiven 
- da predloži koncept razvojnega programa obrata 
oz. enote 
Dela in naloge se razpisujejo za mandatno obdobje 4 
leta. Kandidati naj pošljejo prijave z vsemi dokazili o 
izolnjevanju pogojev na naslov: SOZD MERX, DO 
Mlinsko predelovalna industrija Celje, TOZD Pekar-
ne in slaščičarne Celje, Trg oktobrske revolucije 2, 
63000 Celje v roku 8 dni od dneva objave razpisa s 
pripisom »za razpisno komisijo«. 
Kandidate bomo o izidu izbire obvestili v roku 30 dni 
po opravljeni izbiri. 

REK SIPAK 
Titovo Velenje 

VABI K SODELOVANJU STROKOVNJAKE 

~ dipl. ing. ali ing. strojništva, smer 
konstrukcija 
- dipl. ing. ali ing. elektronike 
- dipl. ing. ali ing. računalništva 

Sprejemamo tudi pripravnike ali diplomante navede-
nih smeri. Nudimo dela na področju razvoja in kon-
strukcij sistemov povezovanja. 

Od kandidatov pričakujemo samoiniciativnost, stro-
kovnost in voljo za pridobivanje novih znanj. 
Za uspešno delo nudimo stimulativne osebne do-
hodke. 

Zainteresirane kandidate vabimo, da pošljejo vloge 
na naslov: REK DO SIPAK, Koroška 61. 63320 Titovo 
Velenje - področje za kadrovske zadeve. 

Cinkarna Celje 
TOZD Kemija Mozirje 
razpisuje po sklepu DS TOZD 

javno licitacijo 

za prodajo osnovnih sredstev: 

1. Reduktor z eiektro motorjem 
moč 12,5 KW 1420 obr/min izklicna cena 65.000 

2. Centrifugalni ventilator 
moč 3,7 KW 945 obr/min izklicna cena 25.000 

3. Dezintegrator izklicna cena 10.000 
4. Viličar diesel TIP INDOS 

nosilnosti 2500 kg izklicna cena 500.000 
5. Hidravlično dvigalo 

nosilnost 2500 kg izklicna cena 20.000 
6. Pakirni stroj izklicna cena 5.000 
7. Transportni polž izklicna cena 5.000 
8. Transportni polž izklicna cena 5.000 
9. Transportni polž izklicna cena 5.000 

10. Transportni polž izklicna cena 5.000 

Licitacija bo dne 9. 9. 1987 ob 10.00 uri v prostorih 
TOZDKemija Mozirje, v Mozirju. 

Ogled osnovnih sredstev je mogoč eno uro pred 
licitacijo v TOZD Kemija Mozirje. Polog kavcije v 
višini 10% je potrebno plačati v TOZD. 

Nakup osnovnih sredstev je po sistemu videno-kup-
Ijeno, kasnejših reklamacij ne bomo upoštevali. 

Kupnino je treba plačati ob prevzemu. Prometni da-
vek plača kupec. 



Poznonovembrsko popoldne kmečka družina preživlja v hiši. Stara mati za toplo pečjo luščijo 
koruzo, gospodinja je pravkar odložila delo, ko je skozi vrata vstopila bajtarica Mica. Težko 
preživlja svoje otroke in je prišla prosit za kakšen priboljšek. Življenje kmečke družine je 
izvirno in duhovito prikazala skupina iz Trobnega dola. 

Ha, koliko grehov si je nabral ženin, ko je hodil k punci v tujo vas. Med drugim je vznemirjal 
pse, pomendral travo pod oknom, trošil lunino svetlobno energijo... Za vse to mu bodo 
domači fantje pošteno osušili žep. Šrangarji iz Brez so se pogajali s svati iz Marijagradca. 
Mnogo smeha so poželi med gledalci, na koncu pa so ceno za nevesto le »zglihali*. 

Brskanle po preteklosti svolega krala 
Laška revUa starih Uudskih ohičalev Je vse hoUša 

Natanko ob štirih popold-
ne so se v soboto iz mar i j a-
§nraške cerkvice oglasili 
zvonovi. Niso še do kraja iz-
peli svoje melodije, ki jih je 

preglasilo oglušujoče poka-
nje štukov. Na tak način so 
v starih časih naznanjali 
vsak slovesen dogodek. In v 
Marijagradcu je v soboto 

bilo slovesno: priredili so 
četrto revijo starih ljudskih 
obič^ev, šeg in opravil. 

Prireditev, ki jo organizira 
Zveza kulturnih organizacij 

laške občine, je letos gostilo 
društvo Anton Tanc iz Mari-
jagradca. Bartolov kozolec je 
bil kar pravšen oder za shke, 
ki so se zvrstile pred očmi 
radovednih gledalcev. Ni 
manjkalo smeha, tu in tam 
pa se je komu ob spominu na 
nekdanje čase utrnila tudi 
solza. Marsikatera babica se 
namreč še dobro spominja, 
kako so jo pred poroko fant-
je iz domače vasi »zašranga-
h«. Ta običsg so v Marija-
gradcu prikazah mladinci iz 
Brez. Tudi časi, ko so pri 
kmečki družini služili še hla-
pci in,dekle niso tako daleč, 
da spomin do njih ne bi se-
gel. Vsakdanjik na kmetih je 
na šegav in izviren način 
predstavila skupina iz Trob-
nega dola. Lazišani pa so se 
pogumno zapodih na nepo-
košeni travnik. Kose so za-
pele, pa tudi marsikatero de-
belo so razdrh. Domačini so 
pokazali, kakšen je bil vča-
sih likof po mlačvi. Ko so 
cepci utihnih, se je oglasila 
harmonika in pete so se kar 
same zavrtele v poskočnem 
ritmu. Prvikrat pa so na revi-
jo prišli Jurklošterčani, ki so 
prikazah običaj florjančenja, 
navade, da ob Florjanu hodi-
jo po hišah in zbirajo j^ca. 

Srečanje, kakršnega so si 
Laščani zamishh pred štiri-

mi leti, je doseglo svoj na-
men: ob velikem številu sku-
pin, ki v občini načrtno ne-
gujejo ohranjanje ljudskih 
šeg in navad, je vedno več 
takšnih, ki brsk^o po prete-
klosti svojega kraja. In, če 
smo lahko z rastočo kako-
vostjo skupin, ki se pred-
stavljajo na reviji, zadovolj-
ni, moramo dodati, da se or-
ganizatorji ne bi smeh zado-
voljiti z vztrajanjem na enaki 

ravni. Če naj bi se prireditev 
v prihodnjih letih še bolj raz-
mahnila (nekateri celo nami-
gujejo na podobno repubh-
ško srečanje), bo bržkone 
potrebno tudi nekoliko bolj 
razvezati mošnjiček. Letos 
je, recimo, nekatere obisko-
valce prikrjgšalo za užitke 
ozvočenje, k i je sredi priredi-
tve odpovedalo. 

NADA KUMER 
Foto: SREČKO ŠROT 

Takšnega slamnatega moža so postavili na travnik tistemu 
kmetu, ki do Lovrenca še ni opravil košnje. Sramotno zname-
nje so kosci kar se da hitro odstranili. Če pa je bil v bližini še 
kakšen nepokošen travnik, so ga postavili tja. Ta običaj in 
tudi vse druge vragolije, ki so jih mladi kosci in grabljice 
uganjali med delom, je prikazala skupina iz Laziš. 

Pika poka, pika pok... še malo pa bo mlačev pri kraju. Takrat bodo postavna dekleta 
postregla s pijačo in hrano, zazvenela bo harmonika. Skratka, naporno delo bo v hipu 
pozabljeno in zabava bo trajala še pozno v noč. Društvo Anton Tanc je v okviru te točke 
predstavila tudi nekaj lepih kozjanskih plesov. 

Kmečki praznik 
v Trnavčali 

Krajani Trnavč, idilične 
vasi pod Mozirskimi plani-
nami, so v soboto pripravili 
že deseto tradicionalno et-
nografsko turistično prire-
ditev, ki so jo poimenovali 
Kmečki praznik. 
S prireditvijo živi vsa vas, saj 
se narijo pripravljajo precej 
časa. Še zlasti prizadeven je 
prireditveni odbor, ki ga vo-
di Franc Praznik. Letošnja 
jubilejna prireditev v Trnav-
čah je bila še bolj zanimiva 
in pestra kot dosedanje. Obi-
skovalci so si lahko ogledah 
košnjo m spravilo sena, kot 
so to počeU včasih. Prikazah 
so mlačev žita, žganjekuho, 
izdelovanje skodel, pa tudi 
vasovanje, kakršno je bilo v 
navadi pred desetletji, ko so 
faritje hodili k dekletom, pod 
oki^o. Na ogled je bila stara 
kmečka hiša, pa še vrsta 
drobnih običajev, ki so vča-
sih bogatili kmečko živ-
ljenje. 

Vse to si je v lepem, sonč-
nem vremenu ogledalo pri-
bližno 2000 obiskovalcev, ki 
so preživeli prijetno popold-
ne ob obujanju starih kmeč-
kih običajev. 

T. TAVČAR Franc Gostečnik je v Trnavčah pokazal, kako so nekoč cepili skodle. 
Kosci in grabljice so zavihali rokave in, tako kot nekoč, je bil OliZnji 
travnik kaj hitro pokošen. 



12. STRAN - NOVI TEDNIK 

Ko te zasvojijo ledenomrzle prhe 
Ne oziraj se, od kod prihajaš, temveč glej kam greš! To je 

temeljno pravilo, ki sem si ga prejšnjo soboto, po kopanju 
v nič kaj preveč vroči Savinji med Lučami in Ljubnim že 
petič sam sebi šepnil v uho. A kljub temu, da po petih, 
šestih kilometrih vožnje s kajakom nisem bil vedno gospo-
dar situacije, lahke poti namreč samo navidezno vodijo 
navzdol, si upam trditi, da bo kajakaštvo, kakršnega so 
nam predstavili člani Savinjske kajak šole in edina prava 
učitelja kajaka pri nas, izkušena brata Rok in Luka Sribar 
iz Šempetra, našlo svoje mesto v turistični ponudbi Gor-
nje Savinjske doline. Posebno še, ker je Savinja v tem 
predelu čisto drugačnega videza in okusa kot pa v spod-
njem toku, kjer se ti zdi, da S a v i c a nikjer ne izvira, 
temveč da jo delajo v kakšni tovarni. 

Po zaslugi bratov Šribar in 
Edija Juijevca ter v sodelo-
vanju z Rekreacijsko turi-
stičnim centrom Golte so ju-
lija na kmetiji Juijevčevih v 
Juvanju pri ^ u b n e m odprli 
izposojevalnico kajakov in 
opreme za keuakaštvo. Imego 
15 čolnov in kompletov 
opreme vrhunskega proizva-
jalca Prijon iz ZRN. Ob tem 
brata vodita eno, dvo in 
večdnevne kajakaške tečaje. 
Savica je vse od Logarske 
do Ljubnega, najbolj pa med 
Lučami in Ljubnim ponov-
no oživela, domačini, tuji tu-
risti in tudi skupine k^jaka-
šev iz Slovenije in tujine pri-
hajajo odkrivat Savinjo, ki je 
tako po težavnostni stopnji 
kot tudi po svoji razgibano-
sti in dinamiki med kajaka-
ško zanimivejšimi rekami. 

Ekstremlsta Imata 
najraje »potice« In 
»šestice« 

Oba brata, edina učitelja 
k^jakaštva v Sloveniji in ver-
jetno tudi v Jugoslaviji uvrš-

čata Savinjo v ospredje, 
kljub temu da sta pri vožnji 
po brzicah rek bolj nagnjena 
k ekstremizmu, torej k skraj-
nostim v tem športu, tiste-
mu, kar je še na meji doseg-
ljivega: »Zagrabilo naju je, 
tako kot mnoge druge, ko 
sva prvič videla film Delive-
rance" (Odrešitev),« je pripo-
vedoval Luka, Rok pa nada-
ljeval: »Vedno sva najraje 
vozila sama, ter tako spozna-
la vse naše reke, od Soče do 
Save, Radovne z Vintgaijem, 
Kokro, Kamniško Bistrico, 
Kolpo, Taro, Uno, Unac, Vr-
bas, Sano, če naštejem samo 
najzanimivejše in najlepše. 
V tujini sva vozila v Romuni-
ji, Turčiji, Avstriji, Italiji in 
Švici, ki so tudi kajakaško 
najzanimivejše dežele. Uči-
teljski tečaj sva končala v 
salzburški kajakaški šoli v 
Abtenauu ob reki Lammer v 
Avstriji.« 

Kljub temu, da nikoli nista 
tekmovala, temveč predv-
sem raziskovala reke (ter 
svoje zmogljivosti), imata tu-
di nekaj uspehov na turistič-
nih tekmah. Tako je Rok le-
tos zmagal na tekmi skozi 
tekmah. Rok je lani učil na 

Soči, kjer sta, mimogrede, z 
bratom prevozila tudi prvi in 
del drugega sicer »nevozne-
ga« kanjona. Želita si, da bi 
lahko še letos vozila po brzi-
cah na Korziki, Rok pa bo 
morda tudi še letos »zaplul« 
po ameriškem Grand ca-
nyonu. 

Nasploh pa je ta šport, k i je 

po tveganju težavnostnih 
stopnjah, cenah opreme ter 
stroških za potovanja in ek-
spedicije precej blizu alpi-
nizmu, po dinamiki še naj-
bližje ping-pongu (malce se 

namreč ozreš levo ali desno 
in . . . že ni več žogice ...). 

V kajakaštvu so reke po 
svoji prevoznosti delijo v 
šest težavnostnih stopenj, 
največ, kar se še lahko pre-
vozi, pa je označeno s VI 
plus. V ilustracijo; Soča ima 
razrede med III in V in je 
tudi precej nevarna reka, 
kanjon Lammeija (težav-
nostna stopnja V plus) ter 
prejel tudi lepo nagrado; v 
preteklosti sta bila uspešna 
tudi na nekaterih domačih 
vendar predvsem zaradi šte-
vilnih sifonov. Savinja je od 
Rogovilca do Igle v III. do 
IV. stopnji, od Luč do Ljub-
nega pa je druge mestoma 
III. stopnje. Izjema je edini 
katarakt na Savici (katarakt 
je uradno ocenjen na pet. 
Rok in Luka pa ga cenita na 
IV plus. Sploh se Rok in Lu-
ka še najbolje počutita v vo-
dah, ki so nad tretjo in četrto 
zahtevnostno stopnjo. Naj-
več petič in tudi šestič pa sta 
prevozila v Otztaler Ache v 
Avstriji. 

Pouk kajakaštva 
»Največji del nesreč pride 

do nas zato, ker smo jim šli 

nasproti,« je pametno pomo-
droval eden dvajsetih udele-
žencev sobotne kajak ekspe-
dicije od Luč do Juvanja pod 
Ljubnim. Ni treba ugibati, 
da je bil začetnik in da tako 
kot jaz ter Stane Vovk z Ra-
dia Velenje in Uroš Mencin-
ger od Večera ni imel nika-
kršnih izkušenj, niti z vožnjo 
po gladinah mirnih rek, kaj 
šele po brzicah z drugo in tu 
in tam tretjo zahtevnostno 
stopnjo. Izkušnje pa lahko 
dobiš le, če delaš napake, kar 
v tem primeru seveda pome-
ni hladno kopanje v reki. 

Sicer pa, če ne prehitevam 
dogodkov, najprej smo si 
skup^ ogledali nekaj moj-
strovin obeh učiteljev, ki sta 
nam pokazala, kako se pre-
vozi »petica«, katarakt, Id ga 
navaden kajakaš začetnik, 
ko se malce pred Strugami 
pripelje do njega, raje obho-

di s čolnom na ramenih. Se 
prej sta v predelu, imenova-
nem kopalnica, demonstrira-
la nekaj veščin v protitoku. 
Edi Juijevec, tretji član Sa-
vinjske kajak šole, ki je tega 

dne dogajanja spremljal iz 
spremljevalnega avtomobila 
in bil zato precej žalosten, je 
aejal: »Več kot pet let že vo-
zim po Savinji, pa seje nikoh 
ne bom naveličal. Tudi kata-
rakt sedaj normalno vozim, 
me medtem ko sem ga v za-
četku dve leti hodil le 
gledat.« 

Ko začetnik dobi v roke 
»cuUco« s kajakaško opre-
mo, preprosto ne ve, k ^ bi 
oblekel najprej. Rešilni jo-
pič, vetrovka, krovnica, ki 
prepreči dotok vode v čoln, 
neoprenska obleka, posebni 
čevlji, čelada. Pod »strokov-
nim vodstvom« je kmalu vse 
na svojem mestu, sledi urav-
navanje kajaka po telesu ter 
kratek tečaj osnovnih zave-
sljajev. Rokovo predavanje 
je nazorno in kmalu je bilo 
jasno, da bomo z njim in Lu-

kom priveslali na cilj četudi 
smo »pouk« kajakaštva pre-
hitevali za kakšen dan. Na-
mesto na mirni vodi smo se 
namreč osnov učili kar spro-
ti, na brzicah. Brez učiteljev 
verjetno ne bi šlo, vsi začet-
niki pa smo si bili enotni, da 
sta brata Šribar odlična 
praktika in teoretika. 

V začetku je pri vsakem 
verjetno čisto malce strahu, 
vendar, pravijo, da kdor se 
boji nesreče, tudi sreče ne bo 
videl. V začetku sem se sicer 
bolj skušal držati obale in ve-
jevja ob r\jej, potem pa smo 
se malce spustili. Ko so do-
godki stekli hitreje kot film, 
sem že bil »gospodar« polo-
žaja, vsaj mislil sem, da sem. 
Na prehodih iz brzic v mimo 
gladino in tolmune je bilo 
vse več vzklikov navduše-
nja, po prvem in drugem ko-
panju pa je bil led nasploh 

prebit. Zasvojeni smo bili z 
novim športom . . . 

Po četrtem kopanju se mi 
je že zdelo, da stvar obvla-
dam in tudi ko nas je prine-
slo v povsem mirno vodo, 
kar na reki navadno pomeni. 

da se približuje jez, niti tre-
me ni bilo več. Žal bi rabil 
kakšen teden ali dva tečaja, 
da bi lahko med vožnjo uži-
val tudi v prelepi naravi. Pr-
vi podrti jez smo prevozili 
brez problemov (nasploh je-
zovi, ki imajo v glavnem te-
žavnostno stopnjo III, ob 
nizki vodi ne predstavljajo 
posebnega problema). Rok 
nam je že pokazal kako se 
vozi z oporo, kako v protitok, 
kako se zavija . . . Po zaslugi 
varnega in dobrega vodstva 
med sobotnim spustom ni 
bilo nikogar od četverice za-
četnikov, ki ga spust po reki 
ne bi vsaj malce zasvojil, za-
to vsakomur, ki sc odloči za 
kajakaštvo na Savinji pripo-
ročamo, da se tega loti pod 
strokovnim vodstvom bra-
tov Šribar. 

Prvi kajakaški kamp 
v JugoslavlJI? 

Tabla z napisom Rent a ka-
jpak stoji pri hiši Juvai;je št. 
1, tik ob cesti Moziije-Ljub-
no, ker je izposojevalnica 
opreme. Edi Jutjevec, 24 let-
ni kmetijski inženir je z reko 
zasvojen že od m^hnega. 
Nad kajakaštvom je tako 
navdušen, da bi rad skupno 
z Rokom in Lukom zgradil 
ob Savinji, na svoji zemlji, ki 
po kmetijski plati ni veliko 
vredna, prvi kajakaški kamp 
pri nas: »Upam, da bodo 
imeli za to na občini razume-
vanje, tako kot ga imajo za 
izposojo kajakaške opreme 
s ^ a j - Najbolj vesel bi seve-
da bil, če bi lahko kje dobil 
kakšen ugoden kredit, s ka-
terim bi lahko kamp zgradili 
že prihodnje leto. Če tega ne 
bo, bo pač treba še nekaj ča-
sa čakati.« 

Marjan Skomišek, organi-
zator izvenpenzionske po-
nudbe na Golteh je tudi eden 
tistih, ki brez Savinje in kaja-
kaštva ne more več, tudi nje-
ga je zastrupilo: »Dokaj poz-
no smo letos začeli s šolo, 
tako da nismo ponudili kom-
plet programov. Za prihod-
r\ie leto pa bomo šolo že 
vključili v naš letni program, 
ki ga bomo preko Kompasa 
in Generalturista ponudili 
tudi v tujino. Veliko si obeta-
mo predvsem od Generaltu-
rista, ki bo poskrbel za pro-
dajo na Finskem in v drugih 
skandinavskih deželah. Ka-
jakaštvo vsekakor veliko po-
meni za turizem v tej dolini 
pa tudi za popestritev polet-
ne ponudbe Golt.« 

Poleg tega pa si Rok in Lu-
ka Šribar veliko obetata od 
ustanovitve prve kajak turi-
stične agencije v sosednji 
Avstriji, saj se kažejo možno-
sti, da bi z njimi podpisali 
pogodbo ter prevzeU prodajo 
kajak storitve za celotno Ju-
goslavijo. 

Mladi entuzijasti so skup-
no z Goltmi storili prvi, že 
dokaj uspešen »zavesljaj-« 
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Tedenski tečaj (5 dni) na 
Savinji stane okoli 56, se-
demdnevni pa nekaj manj 
kot 80 tisoč din. Za dvo-
dnevni vikend tečaj je treba 
odšteti Z2 tisoč, za tečaj va-
rovanja od petka do nedelje 
popoldne pa 29.500 din. Lah-
ko pa se odločite tudi za eno 
ali večdnevni izlet s kajaka-
škim učiteljem ali pa samo 
za izposojo opreme. Na dan 
je treba za kajak z baloni, 
veslo, krovnico, čelado, re-
šilni jopič, kajakaški ano-
rak, neopren hlače in kaja-
kaške čevlje odšteti približ-
no 10 tisočakov. Posebno za 
ob nedeljah priporočajo 
vnaprejšnje rezervacije, 
kajti povprašev^e med 
domačini in tujci je kar pre-
cejšnje. Kličete lahko na 
tel. št. 840-071. V »kopalnici* sta Rok in Luka pokazala nekja »protitočnib* umetelnosti. 

Brata Šribar nista le uspešna kajakaša, temveč tudi 
študenta. Luka je v tretjem letniku geologije. Rok pa je 
absolvent strojništva. Njegova povprečna ocena na fakul-
teti je 10. Za svojo nalogo »Optoakustični pojavi pri preiz-
kušanju zvarov z laserskimi žarki« je Rok prejel tudi 
nagrado iz Prešernovega sklada, kar pomeni, da ne gre 
samo za vrhunskega kajakaša, temveč tudi za vrhunskega 
strokovnjaka. S krovnicami in ostalo opremo so kajakaši na suhem kot 

prej posadil na konje kot pa v čolne. 

Kovaška tr 
Kovaštvo je pri Prekovilii 

čah tradicija, na katero s« 
letni Ivan Prek, ki gosp<n 
ozki dolini Lučnice, se tej i 
in še vedno pridno vihti I 
svoje veselje in veselje solj 
je Ivanova spretnost nena^ 

Predvsem Ivanu Preku nik 
je oprijel tako težkega poklii 
to, ker se vsakega naročila Ic 
no, pohvala naročnika in zai 
Ijenem delu pa pomeni več i 

»Moj oče je bil zelo dober 
naokoli. Izučil se je v Celovc 
znanja in spretnosti prenesel 
pove Ivan Prek, ko prelaga 
precej gaje podedoval od sv( 
sto let stari vrtalni strojček 
dela in Ivan ga vsako leto n 
dnevu, ko postavijo improvij 
di precej kovanih svedrov je 
drov, kakršnih danes ne deh 

»Včasih so kovači večino a 
Precej dobro in trpežno orod 
sed^ s pridom uporabljam, 
tudi brez nekoliko modemejS 
ji ne gre več.« 

Ivan se je kovaštva učil že! 
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zacija v nemško vojsko pa je prekinila njegovo 
učno dobo. V Normandiji je dezertiral in se kma-
lu znašel v Peti prekomorski brigadi, kjer je spet 
prijel za kovaško kladivo - podkoval je partizan-
ske konje. To delo so mu kasneje všteli v učno 
dobo, da j e lahko že kmalu po vojni delal izpit za 
kovača v Šoštanju, praktični del izpita pa je 
opravil pri kovaču v Lučah. Odtlej se ni več ločil 
od kovaškega kladiva; tudi potem, ko se je upo-
kojil. 

»Pokojnina je majhna, zato je potrebno še ne-
kzg zaslužiti, pa tudi veliko veselje imam, če mi 
uspe k£o nar^ i t i . Večina kovačev se je že preu-
smerila v bolj donosno serijsko proizvodnjo, 
sam pa še vedno naredim marsikaj, kar kovači 
danes praviloma ne kujejo več.« 

Prav zato se ljudje radi oglasijo v njegovi ko-
vačiji, še posebej, če hočejo dobiti kakšen re-
zervni del ah orodje, ki ga v trgovini ni mogoče 
kupiti. 

»Nekateri se k2ir bojijo, da bi odložil kovaško 
kladivo,« ponosno pove Ivan Prek. 

Ivan je ponosen tudi na ostanke stare kovačije 
nad domačijo, kjer so Prekovi kovah pred leti. 
Času Idjubuje samo še peč, Ivan pa je že poln 
načrtov, kako jo bo obnovil. Tudi zato, ker so 
tam shranjeni lepi spomini na čase, ko je z oče-
tom skupžo vihtel kovaško kladivo in se oprijel 
pokhca, ki mu je prinesel vehko veselja in zado-
voljstva v življenju. 

SREČKO ŠROT 

Ljuhim samotne poti 
Srečanje z učiteljico, pesnico In dramaturglnjo Ivanko 
PoiJgaJskl Iz Šentjurja 

Ni več rosno mlada, a če 
človek spregovori z njo le 
besedo, dve, pozabi, da 
pravzaprav ni njen vrstnik 
po letih; nenehno živi s ča-
som, z mladimi. Ivanka 
Podgajski že dolga leta vse-
stransko deluje in zapolnju-
je kulturno življenje v Šent-
jurju. 

Pred meseci sem v šentjur-
skem Utripu prvič zasledila 
njene pesmi. Naivno otro-
ške, vesele, pa spet resne, 
razmišljujoče. Dovolj, da 
sem jo sklenila obiskati. 

Sedela je za šivalnim stro-
jem; mimogrede je razložila, 
da prej nikoli ni šivala. Lani 
pa je obiskovala šivilski te-
č ^ in odtlej si skorsO vse se-
šije sama. 

Ivanka Podg^ski je po po-
khcu učiteljica in že 26 let 
poučuje na osnovni šoh Pra-
nja Malg^a v Šentjurju. Ju-
nija letos je za večletno pri-
zadevno delo na področju 
vzgoje in izobraževanja pre-
jela plaketo Henrika Schre-
ineija, ki jo podeljuje Vzgoj-
no izobraževalni zavod Šent-
jur. Pravi, da je nanjo zelo 
ponosna. 

»Zelo rada sem med mla-
dimi, razočarana pa sem nad 
tistimi mladimi ljudmi, ki 
svoja n£ylepša leta zapravlja-
jo v brezdelju in alkoholu,« 
se priduša. 

Kadar ni v šoh, je dovolj 
dela doma. Prostega časa ji 
zato ostaja zelo malo. 

»Kolikor ga imam, ga po-
svetim branju, šivanju, tu in 
tam napišem kakšen prizor 
nove igre za otroke in seveda 
tudi pesmi. Naši krajani si 
vsako leto lahko ogledajo 
eno izmed iger, ki jih pripra-
vi naša gledališka sekcija, 
katere mentor sem že 12 let. 
Mladi igralci imajo do tega 
dela veliko veselje, plačilo za 
trud pa je dobro obiskana 
predstava. Vendar med 
Sentjurčani za to še ni dovolj 
zanimanja in se mi ne zdi 
prav,« ugotavlja nekohko ra-
zočarano. 

»V jesenskem in zimskem 
času zelo rada hodim na 
sprehode v naravo. Ljubim 
samotne poti. Le na njih lah-
ko nemoteno občudujem na-
ravo, prisluhnem šumenju 
dreves in sporočilu vetra. Na 
teh poteh razmišljam o lju-

deh, o življer^u in smrti, v 
glavi pa se mi porodi marsi-
katera lepa misel.« 

Vstane in s pohce vzame 

zvezek: »Tale kitica ti bo 
morda všeč.« 

Atomi prekrih bodo n^ine 
poti, 
sanje psgčevino stkale, 
mish prah postale, 
besede veter bo odnesel kdo 
ve kam -
med ilovko in črvi našla bo-
va svoj pristan. 

Zamišljena sem. Pravza-
prav malo zaskrbljena. Seve-
da, mlada sem in le zak^ bi 
si že zd^ delala skrbi z ilov-

ko in črvi, ki čak^o vsako-
gar izmed nas. 

Pogovor je tekel naprej, ko 
sem se nenadoma zdrznila 
ob ugotovitvi, da klepetava 
že dobri dve uri. Pa ne, da bi 
mi bilo dolgčas. Toda vsake 
igre je enkrat konec. Tudi ti-
ste, h kateri je še prejšryi ve-
čer napisala zadnje dejanje. 
Le še na oder jo bo treba po-
staviti. 

MOJCA AUŽNER 
Foto: LJUBO KORBER 

Nikoli ni dovoli le recept 
Jože Javomik, slaščičarski mojster vlaga v svoje Izdelke veliko ustvarjalnosti, 
dobrega okusa In smisla za barve 

številne okusne sladice, 
ki jih danes proizvajajo v 
svetu, so že tako splošno 
znane, da je zelo malo tistih, 
ki bi med sladkanjem raz-
mišljali, kje in kdaj so te 
sladice najprej nastale. 
Sploh pa je verjetno vsako-
mur vseeno ali je bil Franz 
Sacher tisti, ki je leta 1832 
spekel prvo čokoladno tor-
to, ki ji je dodal maslo, ali 
pa na primer, da je za roj-
stvo doboš-torte leta 1884 
zaslužen Josef Kari Doboš iz 
Budimpešte. Glavno je, da 
je okusno in dobro ter slad-
ko, pa tudi lepega videza, 
vse ostalo pa je postranske-
ga pomena, pravijo sladkos-
nedi 

A povsem drugače na vso 
stvar gleda Jože Javomik Iz 
Titovega Velerya, ki bi, bog 
ve, morda ne bil slaščičarski 
mojster, če ne bi bilo zmago-
vitega »pohoda« sladkoija iz 
Male A^je pred kakšnimi 
petnzgstimi stoletji. 

Srečah smo se prejšnji te-
den na slaščičarsid razstavi v 
Kavami slaščičarni center v 
Titovem Velenju, ko je Go-
stinstvo Paka, kjer je Jože 
zaposlen, predstavilo svoje 
oziroma Jožetove sladice, s£0 
so v slaščičarni Pake zapo-
sleni le trije. Poleg mojstra 
Javomika še njegova žena 
Joža in pomočnica Ljubica 
Panič. 

»Ne, sladic pa ne maram 
preveč,« je na prvo vpraša-
nje ah je sladkosned odgovo-
ril Jože. »Rjge imam meso in 
mesne jedi. Tudi od tistega, 
kar spečem, ne d^jem vehko 
v usta«. 

Mojster Javomik le tu in 
tam napravi kakšen grižljju, 
veijetno za to, da poizkusi, 
£di je še v »formi«, ki, če se še 
naprej izražam športno, pri 
njem pomeni ohraniti stik z 
vrhunskim rjizredom moj-
strov sladke kuhalnice. 
Takšnih mojstrov imamo v 
Sloveniji kar nek^ in vsi so 
seveda pri pripravi sladkih, 
krhkih, čokoladnih, biskvit-

nih, glaziranih itn. dobrot ra-
zred zase. 

To, da Jože nima preveč 
rad sladic, je morda tudi do-
bro, k£uti le tako lahko med 
pripravo številnih raznohkih 
dobrot okusi, kžg bo šlo v 
prodžgo. Moram reči, da sam 
nimam posebnih t e ^ v z de-
gustirai^em tort, vendar že 
pri tretji ah četrti rezini ni-
sem več okusil, v čem je ra-
zhka med dune^sko in tutan 
kamon torto. Sčasoma na-
mreč izgubiš sposobnost 
presoje, vse je le sladko in 
težko celo določiš iz katere 
izmed več kot dvajsetih slad-
kornih tovam v Jugoslaviji 
je sladkor v tem ah onem ko-
su peciva . . . 

Jej malo in izbrano, bi to-
rej lahko rekh ob tem; tudi 
zaradi zobne gnilobe, debe-
losti in podobnih nevšečno-
sti, kij ih prinaša zasvojenost 
s sladkim. Minih so tudi časi, 

ko so sladkor prodjgah le kot 
zdravilo v lekamah in ko so 
na tak način prodžgah tudi 
sladice. 

Ja, danes slaščičarski ceh 
že ni več tako cenjen kot vča-
sih, vseeno se Jože Javomik 
ne pritožuje veliko: »Ta po-
khc imam pač rad, pravza-
prav zelo rad, s ^ mi nudi ve-

liko možnosti za ustvaijal-
nost. Rad namreč krasim 
svoje izdelke in zelo rad de-
lam torte in sladice iz boljših 
mas. Da mi vse skup£0 ni 
monotono, skrbijo slaščičar-
ji v svetu s številnimi novost-
mi. Tudi slaščičarstvo gre 
namreč naprej, v korak s ča-
som in temu je treba slediti. 
Na srečo imam dosti pisate-
ljev, predvsem v L j u b l j ^ , s 
katerimi si izmenjujem iz-
kušnje.« 

Jože Javomik pa ima tudi 
dobro šolo. Trdo vajeniško 
delo pri Petričku v kavami-
slaščičami Ti voh v Ljublja-
ni. Naprej je želel postati 
kuhar, a ker nikjer ni bilo 
prostega mesta, je prišel v 
takšne vrsto kuhinje, kjer di-
ši pretežno po navadnem in 
v£inih sladkorju, marcipanu, 
čokoladi, o reh ih . . . Že kot 
vjgeneo je »zagrizel« in 
uspel, postal tudi vodja te 

ljubljanske slaščičame, leta 
1970 pa se je, zato ker so mu 
ponudih stanovanje, preselil 
v Titovo Velenje. 

Predlog je seznam priz-
nanj, ki jih je za svojo delo 
dobil v vseh teh letih; omeni-
mo le zlato plaketo Jugosla-
vije in zlate plakete na go-
stinsko turističnih zborih 
Slovenije, ki so mu n^dreiž-
je. Posebno prizns^e pa so 
bila tudi tri povabila v Beo-
grad, kjer je pripravljal jubi-
lejne torte ob rojstnih dne-
vih tovariša Tita in sledice 
ob obiskih dmgih državni-
kov. Še danes ga radi pova-
bijo ob k a k š i ^ posebnih 
priložnostih. Tako se je pred 
kratkim vmil iz Kari Marx 
Stadta, kjer je skupno z dm-
gimi mojstri pripravljal sla-
dice na sprejemu županov iz 
120 mest sveta: »Med dru-
gim smo tam predstavljah 
tudi slovensko kuhinjo, ob 
tej pa imeh precej medna-
rodno ponudbo sladic. Ra-
zen sirovih štmldjev smo na-
mreč pripravljah saher torte, 
angleški cake, škofov kruh, 
smetanove mlade s perfe-
jem, sladoled perfe torte ipd. 
Bilo je kar pestro in tudi ko-
ristno, s£y na takšnih kuhar-
skih srečanjih vedno zveš 
kaj novega.« 

A nikoh ni dovolj zgolj re-
cept, vedno je treba k temu 
dodati nekaj svoje ustvaijal-
nosti, dobrega okusa, smisla 
za barve, predvsem pa je tre-
ba poznati vse skrivnosti pri-
prave sladic. Od tega, k ^ š -
na mora biti gostota razhč-
nih vrst testa, do temperatu-
re pečice, ki mora biti na 
v rh^em delu za določeno 
pecivo višja ah nižja kot v 
spodnjem delu. V tem pa je 
tudi čar in tudi zato čisto 
vsak »cukerpeker« res ni 
sposoben narediti priznanih 
KSC rezin (to je takšne vrste 
dobrota, pri kateri je testo 
narejeno iz samih orehov, za 
nadev je fina jajčna krema, 
vse pa je obhto s čokola-
d o . . . ) tako kot recimo Za-
vodi Crvena zastava še dolgo 
ne bodo dosegah kvahtete 
Opla, Fiata ah kakšne dmge 
priznane firme. Tisti, ki so 
prejšnji teden ah pa nasploh 
že kdaj prej okusih Javomi-
kove lešnikove, borovniče-
ve, čokoladne ah perfe mig-
none, saher, šah, tutan ka-
mon in dunajske torte, smin 
hrbet in druge dobrote, že 
vedo, da je tako . . . 

Tekst in foto: 
RADO PANTELIČ 

Že 2200 let pred našim 
štetjem so Egipčani pekli 
takšne vrste kruha, ki so 
imeli značaj sladic. Grki so 
450 let pred n. št. svoje peci-
vo že namakali v vino, Rim-
ljani, ki so nasploh uživali v 
življenju in različnih »žu-
rih« pa so morda imeli že 
nekaj slaščičarjev. Pravi 
zmagovalni pohod sladkor-
ja iz Male Azije v sredozem-
ske države pa je bil pred 
kakšnimi petnajstimi sto-
letji. Sladkor, ki je prišel 
»od daleč« je bil seveda dra-
gocen, zato tudi precej drag 
in nič čudnega, da so ga naj-
prej kot zdravilo sprejeli 
zdravniki. Že okoli leta 1000 
pa je pričel »cveteti« tudi 
poklic slaščičarja. 



Zdravo, prijatelji! 
že odštevate dneve? 
J a, zdaj pa res manjka še čisto malo do takrat, ko se 

bodo spet odprla šolska vrata. S septembrom pa se 
bo bolj na široko razprostrl naš Otroški vrtiljak, saj 
se bodo po šolah spet zbrali pridni dopisniki, ki bodo 
sproti zapisovali vse doživljaje v domači okolici. 
Moram priznati, da je moji uredniški mapi že 
pošteno dolgčas, saj seje poleti vanjo zbiralo le malo 
prispevkov. Vem pa, da tudi ne bo več dolgo, ko bo 
spet vsa zabuhla od vseh številnih spisov, glasil in 
risbic, ki jih boste poslali. 

Že v prihodnji številki bomo na kratko predstavili 
Otroški vrtiljak, kakršen bo v novem šolskem letu, 
veseli pa bomo tudi vaših predlogov za čim bolj 
zanimivo stran. Lep pozdrav! 

Vaša Nadja 

Kaico SO stranišici otroci preživljaii 
počitnice 

Ko boste naslednjič vzeli 
v roke Novi tednik, bodo pr-
vi dnevi pouka že za vami. 
Takrat se bo tudi moja ma-
pa začela polniti z vašimi 
prispevki. Najprej boste se-
veda veliko pisali o tem, ka-
ko ste preživljali počitnice 
in o tem, kaj se je prve dni 
zgodilo v šoli. Člani dopis-
niškega krožka iz Stranic 
pa so se s prvimi počitniški-
mi utrinki že oglasili. Pa 
preberite tudi vi, kaj so ne-
kateri med njimi doživeli v 
tem poletju. 

Zdaj ob koncu počitnic se 
rad spomnim na letošnje po-
čitnice, ker sem tri tedne 
preživel pri stari mami v Vi-
tanju. Vitanje je trg, ki je bli-
zu Stranic. Po lepi asfaltni 
cesti se čez Prevalje pripe-
lješ v Vitanje. Skozi trg teče 
reka Hudinja. Hiše so po bre-
govih, le v trgu se držijo ena 
zraven druge in delajo ne-
kakšno dolgo ulico. V Vita-
nju imajo o kulturni dom, 
Petrol, veliko gostiln, in veli-
ko Merxovo trgovino. 

Pri stari mami so kmetje. 
Vsak dan sem iz hleva spra-
vil gnoj in, kadar so želi pše-
nico in ječmen, sem pomagal 
zlagati snope na ostrve. Vča-
sih sem zavil v kino in, ko je 
Ander imel službo, sem mu 
pomagal pometati na Petro-
lu. Zadnji teden mi je delal 
družbo še moj mali bratec 
David. Po treh tednih sem 
šel kar rad domov. 

DAMJAN FIJAVŽ 
Kuijeke smo nalagali pri 

Stanku Fijavžu, ki ima kurjo 
farmo. Ponoči so Rajko, ma-
mica in ati nalagali kokoši na 
tovornjak. Naložiti so morali 
devet avtov. Ko so bili goto-
vi, so prišli domov, da se pri-
pravijo za nalaganje kuije-
kov. Takrat sem šla tudi jaz 
zraven. Nekaj časa sem se 
štulila zraven, potem sem re-
kla, da preveč smrdi in sem 
šla proč. Ko sem prišla do-
mov, sem se morala skopati, 
ker sem zelo smrdela. Nikoli 
več ne grem nalagati kur-
jekov. 

ALEKSANDRA ADAMIČ 

Nekega lepega počitniške-
ga jutra, ko sem še vsa dre-
majoča stopila iz sobe, mi je 
mama povedala, da sta ušla 
zajčka. Takoj sem bila bud-
na. Odhitela sem ven, da ju 
ulovim. Tekala sem in tekala 
po rosni travi, in ujela sem 

enega in zaprla v hlevček, ta 
čas pa se mi je drugi skril. 
Nisem ga našla in na nesrečo 
mi je ušel še prvi, ker sem 
pozabila zapreti vratca. Na-
slednji dan sem oba videla 
pod lesom. Spet sem ju hote-
la ujeti, a nič. Drugi dan sem 

dala k lesu malo ovsa, in ko 
ju je sladka jed privabila, 
sem ho-čof prijela za uho in 
ga odnesla v hlevček. Drugi 
zajček pa je še sedaj na svo-
bodi. Da bi ga le pes ne 
dobil! 

NIVES ADAMIČ 

Tudi na morju dežuje. Narisal STANISLAV BORNŠEK, 2. r., STRANICE 

Predniici 
piišastega 
ijubijenca 

Kdo med vami ni imel v n^j-
nežnejših otroških letih za naj-
ljubšega prijatelja velikega ali 
majhnega plišastega medved-
ka. S svojo ljubko ZcOetnostjo 
in dobrodušnim videzom so se 
te živali že zdavnaj priborile 
prav poseben prostor v otro-
ških srcih. 

V resnici pa je medved vse 
prej kot dobrodušna žival. 
Kdorkoli ga je že kdaj srečal v 
naravi, jo je raje hitor ucvrl, če 
je le imel čas. K sreči pa so 
srečanja z medvedom, vscy v 
naših gozdovih redka, čeprav 
so se, odkar so jih zaščitili pred 
iztrebljenjem, v nekaterih slo-
venskih gozdovih, predvsem v 
Kočevskem rogu, precej raz-
množili. 

Medvedova narava je zelo za-
pletena. Je pravi muhavec 
med živalmi. Včasih zna biti 
ves prijazen in dobre volje, po-
tem pa mu šineta v glavo jez-
noritost in razdražljivost, tret-
jič spet je nezaupljiv in plašen. 
Ponavadi se medved človeka 
izogiba, če pa je razbuijen, ali 
kadar se čuti ogroženega, je ze-
lo nevaren. 

Veliko bolj krvoločen od rja-
vega medveda, ki danes živi 
pri nas, pa tudi večji je bil nje-
gov prednik, jamski medved. 
Iztrebil gaje prvi človek, ki mu 
je medved zasedal njegova ta-
kratna prebivališča - jame. 
Prav blizu nas, v Potočki zijal-
ki pod Olševo, so našli mnogo 
okostij te ledenodobne zveri. 

Medveda poznamo tudi iz 
raznih bajk in ljudskih pripo-
vedk. Skorajda v vseh se nam 
predstavlja kot veliki sladko-
sned, ki neprestano stika po 
panjih za sladkim medom. 

Med medvedi, ki žive na dru-
gih celinah, so najbolj znani 
beli, severni medved, ki živi na 
Antarktiki, panda, katere do-
movina je Azija in grizli, ki je 
doma v severni Ameriki. 

Lovec na pse 
Rad bi opisal nemil dogo-

dek, ki se je pripetil 1. avgu-
sta letos ob 20.30 uri v zasel-
ku Šibenik pod Resevno. 

Zgodilo se je na Arličevi 
domačiji, glavna oseba v do-
godku pa je bil,odvetnik 
Franc Hrovatič iz Šentjurja. 

Lansko poletje sva s hčer-
ko Živko kupila mladička 
pasme šarplaninec z rodov-
nikom, ki je bil zelo drag. 
Vzgajah smo ga sami, sep-
tembra pa bi moral iti v šolo 
pri kinološkem društvu v 
Celje. Lepo je rasel in se raz-
vil v pravega lepotca svoje 
pasme. Bil je dobrodušen, 
palice ni nikoli spoznal, zato 
tudi ni odgovarjal na provo-
kacije lovca Hrovatiča, ki ga 
je že poprej drezal s puškino 
cevjo. 

Omenjenega dne v mraku 
se je Hrovatič s terenskim 
vozilom pripeljal do Arličeve 
hiše, kjer je pogosto parkiral 
svoj avtomobil. Morda so ga 
zavedle okoliščine, ki jih ni 
bil vajen, kdo ve? Ta večer 
namreč pred hišo ni bilo par-
kiranih avtomobilov, hiša pa 
je bila v mraku, saj se je ne-
kaj dni prej podrl električni 
drog ha hiši in tok je bil za-
časno odklopljen. Vsega te-
ga Hrovatič ni vedel. Vse je 
bilo prazno in v temi, zato 
tudi ni vedel, da so ljudje do-
ma. Andreja Brglez, dekle 
lastnika Arličeve kmetije je 
bila v hiši, bratranec lastnika 
Jože Arlič pa je v 40 metrov 

oddaljenem hlevu molzel 
krave. Naš šarplaninec Iver 
je kot vsak večer sedel poleg 
njega in čakal na svoj obrok 
toplega mleka. Začutil je člo-
veka in odšel k hiši. Kmalu 
zatem je Jože v hlevu zashšal 
strel, stekel je ven in videl 
Hrovatiča. Zavpil je nanj, 
vendar je lovec zbežal v avto. 
Tako se mu je mudilo, da je 
komaj speljal ovinek pred 
hišo. 

Komaj tri metre od vogala 
hiše je z razstreljeno glavo 
ležal naš Iver. V temi je iz 
hiše pritekla tudi Andreja. 
Očem nista rnogla verjeti, da 
prav vidita. Še isti večer sta 
obvestila postajo milice, ve-
terinarja in konjederca. 
Ustreljenega psa sta tudi fo-
tografirala. 

Ker se je lastnica psa Živ-
ka Žolgar ta čas mudila na 
dopustu, sem za dogodek iz-
vedel šele 6. avgusta popol-
dan, ko se je vrnila. Takoj 
sem se odpeljal v Šentjur k 
odvetniku Hrovatiču, ki pa 
je že odšel na mesec dni dolg 
dopust. 

Hrovatiča sprašujem, kako 
je mogel narediti kaj tako ne-
človeškega, saj je psa poznal 
(in ga večkrat drezal s pu-
ško)? Kako je po gnusnem 
dejanju tako strahopetno 
zbežal s prizorišča svojega 
junaškega dejanja? Zakaj ni 
na licu mesta kot lovec in 
človek svoje dejanje po-
jasnil? 

Vprašanja bodo bržkone 
ostala brez odgovorov, kas-

neje pa jih bo na drugem me-
stu le moral pojasniti. 

Tudi vas, dragi bralci spra-
šujem, kako je mogoče, da 
lovec, ki je vrh vsega še viso-
ko izobražen in opravlja de-
lo, za katero se zahtevajo vi-
soke moralne kvalitete, stori 
takšno dejanje? 

TOMAŽ ŽOLGAR, 
Celje 

Pobarvane rože 
Na kratko bi rada opisala 

neprijeten dogodek, ki se mi 
je pripetil 15. avgusta na celj-
ski tržnici. Moram priznati, 
da redkokdaj zaidem na trž-
nico; tokrat sem nakupovala 
v lekarni, pa me je pot zane-
sla še tja. 

Malo sem si ogledala, kako 
izgleda tržnica sedaj, ko je 
prenovljena, potem pa sem 
kupila še nekaj krompirja. 
Nato sem šla še na zadnji del 
tržnice, kjer dva mladeniča 
prodajata rože. Kupila sem 
tri gladiole; mladenič mi je 
hitro postregel in rože zavil v 
bel papir. Plačala sem 1200 
dinarjev in odšla. 

Bilo je precej .deževno in 
že po nekaj metrih hoje sem 
opazila, da imam roko čisto 
rdečo. Ustavila sem se in vi-
dela, da je tudi papir, v kate-
rega so bile zavite rože, čisto 
rdeč in da je tudi moja bela 
jopica rdeča. Hitro sem ugo-
tovila, da so rože pobarvane, 
zato sem odšla nazaj k pro-
dajalcu, vrnila rože in zahte-
vala denar nazaj. Omenila 
sem tudi, da bom šla k in-
špektorju, pa se je prodaja-
lec drl, da naj le grem. Po 
prerekanju mi je le vrgel de-
nar nazaj. Uničila sem mu 
seveda cel kup papirja, ker 
sem tja položila razmočene 
rože. Seveda mi potem ni bi-
lo prijetno hoditi po mestu z 
zamazano jopico. 

Mislim, da je vsak naravni 
cvet lepši, ne glede na barvo, 
zato ne bom več tako kmalu 
kupovala na tržnici. 

MARIJA GAJŠEK 
Celje 



H H 
f Robert K. in Emil Š. 
se s pestmi lotila Jožeta 
Zakaj je prišlo med troji-
Jjo izbruha sovražnosti, 

ugotovili. Kazen bo 
ifjzmerna s tem, kako te-
ĵjito sta Robert in Emil 

jjelala Jožeta. V bolniš-
p bodo ugotovih, če so 
^liodbe laije ali hujše. V 
êm primeru se bosta 

^rajača zagovarjala pri 
jdniku za prekrške, v dru-
^ pa pri »pravem« sod-
Jcu. 
f Jakobu S. se je cesta 
(fiadoma postavila po-
jnci. Ko se je že ravno 
uSel na tleh, je od alkoho-
utrujeni Jakob tam tudi 
)ležal, saj brez miUčnikov 
ko ali tako ni mogel n^ti 
Dtna. Hiye se je godilo 
anu O., ki je tudi obležal, 
sndar mu niti miličniki ni-
I mogli pomagati. Šele v 
ulnišnici so ga tohko spra-
li k sebi, da je bil prime-
D za domačo nego. 

• Kdo ve, če je Stane K. 
na delovnem mestu ta-

D marljiv kot takrat, kadar 
[loti žene. Minuli teden jo 
1 neko noč obdeloval s 
tetmi kar od desetih zve-
& do petih zjutr^. Vmes 
tonesposobil tudi telefon, 
(ižena ne bi mogla pokh-
^ pomoči. Naposled so to 
lendarle štorih sosedje in 
0 nočenm »šihtu« si je 
tane moral privoščiti za-
loženi počitek pri milič-
iidh. 
• V četrtek gutraj so bi-

le zasedene prav vse noči-
irene zmogljivosti v klet-
lih prostorih stavbe UNZ. 
»ri rxjih so prespah Stane 
L, Vinko Š., Zvone S., Jože 
L, Ivan J. in Franc B. Vese-
1 druščina si je privoščila 
retep v Lovski koči v 
lentjuiju. Prostor so zaprh 
1 se kar po vrsti lotih do-
lačinov. Sele mihčniki so 
ni bih kos. 
t Boris B. je sila rahhh 

livcev. Oni dan so ga otroci 
Uco razkurih, da je jadmo 
Kipel pas in naklestil dve 
leklici. Mihčniki so mu po-
Niili, da je poduka o le-
|em vedenju potreben bolj 
to kot otroci. Za vsak pri-
ter ga bo o tem poučil še 
Mnik za prekrške. 

• Luka S. je pregloboko 
ogledal v kozarec in nena-
oma se mu je zdelo, da je 
la Aškerčeva ulica i^ego-
i Kolovratu je sem in Ija, 
i koncu pa mu je postalo 
pšteno vroče in se je meni 
li tebi nič slekel. Da ne bi 
'ojega lepega telesa pre-
ft razkazoval, so ga mihč-
ilu prenočili. 

Otroci naj bi varno iiodili v šolo 
V vseh občinah celjskega 

območja se miličniki, člani 
ZŠAM, AMD ter prosvetni 
delavci bolj ali manj skrb-
no pripravljajo na pričetek 
novega šolskega leta. Tudi 
letos bodo v prvih dneh po-
uka bolj budno pazili na to, 
da bodo otroci varno prišli 
do šole in domov. Z akcijo 
naj bi otroke znova opozori-
li na prometne nevarnosti, 
še posebej prvošolčke pa 
seznanili s čimbolj varno 
potjo med šolo in domom. 

Ceiie: 0 prometu 
tudi pri pouicu 

v Celju se radi pohvalijo z 
dobrim sodelovanjem vseh, ki 
morajo skrbeti za varnost 
otrok na cestah. Tako bodo le-
tos nad šolarji na cesti bdeli 
mihčniki, inštruktorji ZŠAM, 
AMD Šlander in Srednje šole 
Borisa Kidriča. Ponekod bodo 
omejili tudi dovoljeno hitrost 
na pičlih 40 kilometrov na uro. 
Tako bo na magistralnih ce-
stah na Polulah, Frankolovem, 
Ljubečni in na Ostrožnem. 
Voznike bodo preveijali z ra-
darji. 

Vsi prehodi pri šolah bodo 
še pred prvim šolskim dnem 
dobili svežo zebro in druge po-
trebne oznake, člani sveta za 
preventivo in vzgojo v cest-
nem prometu pa so se odločili, 
da bodo voznike na novo šol-
sko leto opozorili tudi s poseb-
nimi transparenti. 

Tudi pouk bo po dogovoru z 
ravnatelji vseh celjskih osnov-
nih šol prvi dan v znamenju 
varne poti v šolo. Še posebej 
pozorno bodo učitelji o tem 
poučili prvošolčke, ki bodo do-
bili tudi rumene rutice. Ker 
bodo malčki prvi dan k pouku 
pripeljali starši, se bodo učite-
lji tudi z ryimi pogovorili o nji-
hovi vlogi v prometni vzgoji 

svojih otrok. Ne nazadnje bo-
do prvošolčke tudi čisto kon-
kretno seznanih z zarije najbolj 
varno potjo v šolo. 

Šentjur: Odgovorni 
so tudi starši 

v Šentjurju so pred pričet-
kom šolskega leta pregledali in 
po potrebi obnovih prometno 
signalizacijo v bližini šol, v pr-
vih dneh pouka pa bodo poo-
strili tudi nadzor nad prome-
tom. V akcijo se bodo vključile 
vse šole, miličniki ter celjski 
ZŠAM in AMD Šlander, vodil 
pa jo bo svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu. Va-
ryo pa skuš^o pritegniti tudi 
čimveč staršev, ki nosijo tudi 
vehk delež odgovornosti za 
varno pot svojih otrok v šolo. 
In to ne le kot starši, ampak 
tudi kot vozniki. Budnost pa 
bo potrebna tudi potem, ko bo-
doprvi šolski dnevi mimo, zato 
svet pripravlja stalne oblike 
nadzora in prometne vzgoje, ki 
naj bi zajela tako učitelje, star-
še, voznike, prometne delavce, 
kot tudi otroke. 

Slovenske Konjice: 
Akcijo lahko 
podaljšajo 

Tudi v konjiški občini bodo 
poskrbeh za varno pot učen-
cev v šolo. Poleg vidne pro-
metne signalizacije, bodo na 
vseh prometnih in nevarnih 
poteh usmerjali promet šolarji, 
mihčniki in člani združenja šo-
feijev in avtomehanikov ter 
člani sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu, ki 
akcijo tudi organizirajo in vo-
dijo. Znotraj šolskega območja 
jim bodo na pomoč priskočili 
tudi mladi pionirji-prometniki. 
Akcija bo trgala dva do tri dni, 
če pa se bo izkazalo za potreb-
no, pa ves teden. 

Šmarje pri Jeišali: 
Dobro utečeni 

Letošrvja akcija na Šmar-
skem bo podobna akcijam v 
preteklih letih. Otroci bodo 
»opremljeni« z rumenimi ruti-
cami, člani sveta za preventivo 
in vzgojo v cestnem prometu 
bodo pregledah prometno sig-
naizacijo, skupaj s šolami tudi 
načrte varnih poti v šolo, pre-
ko Radia Šmaije bodo dajali 
napotke staršem, na nevarnej-
ših prometnih točkah pa bodo 
za varno pot v šolo v prvih 
dneh skrbeli člani narodne 
zaščite, prometne mihce in pi-
oniiji-prometniki. 

Titovo Velenje: 
Nadzor pred šolami 
In vrtci 

Velenjski svet pripravlja tu-
di letos obsežno preventivno 

akcijo, ki bo poleg šol zajela 
tudi vrtce. Člani sveta bodo 
skup£y z miličniki, člani 
ZŠAM, AMD, Avto-moto tu-
ring kluba in pionirji promet-
niki na najbolj prometnih toč-
kah in pred šolami ter vrtci 
skrbeli za V£irnost otrok. V ak-
cijo so pritegnih tudi prosvet-
ne delavce, predvsem mentor-
je prometne vzgoje na šolah. 
Tako bodo na roditeljskih se-
stankih tudi starše seznanili, 
kako naj njihov otrok' čimbolj 
varno hodi po cesti. Že pred 
pričetkom pouka teče preko 
lokalne radijske postaje in ča-
sopisa Naš čas posebna propa-
gandna akcija, ki naj bi vse 
udeležence v prometu vzpod-
budila k večji previdnosti. 
Svet za prventivo in vzgojo se 
je z aktivi mentoijev prometne 
vzgoje na šolah tudi dogovoril, 
da n^ bi že septembra izdelali 
načrte preventivnih akcij za 
celo šolsko leto. 

Drzen vlomilec 
Na celjskem sodišču so ob-

sodili 26-Ietnega vlomilca Ha-
šima Halilčeviča, ki je od 14. 
marca do 18. aprila letos vlo-
mil v 22 avtomobilov v Celju, 
pri zadnjem vlomu pa napa-
del miličnika. Za obe kaznivi 
dejanji mu je petčlanski senat 
prisodi enotno kazen 4 leta in 
8 mesecev zapora. 

Čeprav mlad, je Halilčevič že 
izkušen in tudi izbirčen vlomi-
lec. V Celje se je vozil z zad-
njim večernim vlakom iz Ljub-
ljane in vlamljal v avtomobile, 
potem pa se s plenom - večino-
ma avto radii in kasetofoni ter 
kasetami - vračal v Ljubljano, 
kjer je prodajal plen. 

Ker je bilo vlomov le preveč, 
so celjski miličniki pripravili 
večjo akcijo in Halilčeviča za-
lotili v Tkalski uhci, ko je spet 
vlamljal. Miličnik Slobodan 
Petrovič ga je poskušal ustavi-
ti, vendar se je Halilčevič uprl 
in lažje ranil mihčnika, kmalu 
nato pa so ga prijeh in priprh. 

Na sojenju je Halilčevič priz-
nal nekatere vlome in jih opra-
vičeval s tem, da je bil nezapo-
slen ter da je potreboval denar 
za življenje. Potrebno je pove-
dati, da je živel kar na veliki 
nogi, saj je v Celju v nekaj več 
kot mesecu dni nakradel za 
več kot 3,7 milijonov dinaijev 
predmetov. Nekaterih vlomov, 
ki mu jih je očital tožilec, ni 
priznal, vendar pa je glede na 
način, kako je bilo vlomljeno, 
sodišče menilo, da so mu tudi 
ta dejarga dokazana. 

Poleg tega so nek^ nakrade-
nih predmetov zasegli pri ku-
pcih v Ljubljani, Halilčevič pa 
je na obravnavi tudi povedal, 
da se vseh podrobnosti o vlo-
mih ne spominja, izjavil pa je, 
da je oškodovancem priprav-
ljen povrniti škodo. 

Senat je pri razsojaryu upo-
števal, da je bil Halilčevič že 
pred tem obsojen zaradi tatvin, 
zato so ga za 22 vlomov v avto-
mobile obsodili na 4 leta zapo-
ra, za napad na mihčnika (pre-
prečitev uradnega dejanja 
uradni osebi in l ^ k a telesna 
poškodba) pa na leto dni zapo-
ra, potem pa izrekli enotno ka-
zen 4 leta in 8 mesecev zapora. 
Zaradi ponovitvene nevarnosti 
so mu tudi podaljšali pripor do 
pravnomočnosti sodbe. 

S.ŠROT 

Prometna varnost in srednji vek 
Krvi na naših cestah je vse 

več in iz leta v leto se, na 
^ost, krvni davek poveču-
je. Vsako življenje je drago-
ceno, vendar je še posebej 
žalostna ugotovitev, da v 
prometnih gnečah na naših 
cestah ugaša veliko mladih 
življenj. 

Ne moremo reči, da o tem 
ne razmišljajo vsi tisti, ki so 
za to poklicani in najbolj od-
govorni. Pri tem ponavadi 
najprej pomislimo na pro-
metno milico, občinske in 
druge svete za vzgojo in pre-
ventivo v cestnem prometu, 
starše in celo vrsto vzgojite-
ljev. Vendar se vsi mogoči 
apeli izgubijo v neizprosnih 
statistikah prometnih ne-
sreč. 

Tudi prihodnji teden - za-
čelo se bo novo šolsko leto, 
bomo veliko govorili in opo-
zarjali. Pa bo sploh kaj za-
leglo? 

Miličniki in pripadniki vr-
le civilne zaščite bodo dežu-
rali na križiščih in prehodih 
ob šolah, tudi starši bodo 
vzeli za kakšen dan ali dva 
dopust, da bodo zlasti svoje 
in morda sosedove prvošolč-
ke spremili do hramov uče-
nosti, tudi tovarišice bodo 
spregovorile o varni poti v 
šolo in domov. Pa bo dovolj 
zaleglo? 

Prav nič ne storimo, da bi 
temeljito popravili obupno 
stanje na naših cestah, ki so 
za vse večji promet bistveno 
preozke. Mnogi pločniki so 

zanemarjeni, ah jih sploh ni, 
kolesarskih stez praktično 
ne poznamo, pešec na in ob 
cesti pa je sploh že v naprej 
določena mu bolj verjetna žr-
tev, še n^bolj otroci in sta-
rejši ljudje. 

Po naših cestah se valjajo 
kolone domačih in tujih vo-
zil, še vedno v glavnem tako 
kot med obema vojnama -
po dvosteznih cestah. Ima-
mo nekakšne koščke ne-
kakšne hitre ceste in nekaj 
kilometrov avtoceste v vsej 
deželi na sončni strani Alp. 
To je vse, ostalo pa je tisto, 
kar je za razvito Evropo v 
cestno-prometnem oziru že 
zdavnaj srednji vek. 

Srednji vek pri cestah pa 
bomo imeli, četudi omejimo 
hitrost skozi naselja na naj-
več deset kilometrov na uro, 
četudi nasujemo miličnike 
na vsako križišče ali prehod 
za pešce, četudi povečamo 
kazni za prometne prekrške 
na povprečni slovenski 
osebni dohodek že za manj-
kajoči zvonec na biciklu, če-
tudi povesimo po vseh peš-
cih dnevne in nočne kresnič-
ke, pa četudi vse malčke 
oblečemo v povsem rumeno 
barvo, in ne nazadnje, četudi 
zapremo za povrh pred tujci 
deželo, da ne bi delali nepo-
trebne prometne zmede. 

Mogoče pa se nam bo sča-
soma celo posrečilo kar sa-
mo od sebe, da bomo zaprli 
vse ceste, ustavili ves pro-
met in se šli edinstven rezer-
vat na svetu, pred katerim 
bo celo Albanija pozelenela 
od zavisti. Nad nami pa bo 
večno sijalo rumeno sonce 
samoupravnega socializma. 
To bo res dežela srečnih lju-
di. Skratka, neponovljiva de-
žela na svetu, brez ene same 
prometne nesreče tudi v le-
tu, ki bo imelo 366 dni. 

MITJA UMNIK 

PROMETNE 
NESREČE 

Neprevidno zavila 
v četrtek je v prometni ne-

sreči, ki se je pripetila na re-
gionalni cesti v Kogem, 
umrla 52-letna Ivanka Zlen-
der iz Pilštanja. Žlendeijeva 
je s kolesom peljala mleko. 
Ko je z regionalne ceste zavi-
la v levo, na lokalno proti od-
kupni postcui, jo je zadel to-
vornjak, ki ga je za njo pripe-
hal 27-letni Janez Sehur in 
Šentvida pri Planini. 

Previsok tovor 
Iz šentjuija proti Rogaški 

Slatini je vozil tovor izrednih 
dimenzij Milenko Zečevič. V 
Š m ^ u so pet metrov visoki 
koth zadeh žico teleforiske 
napeljave, ki je pri bencinski 
črpalki speljana nad cesto. 
Pri tem se je podrl drog na-
peljave in padel na bhži^i ki-
osk. Škode je za 2,3 miljona 
dinaijev. 

Pešec še neznan 
Do torka še niso uspeh 

identificirati pešca, ki je v 
nedeljo zvečer podlegel po-
škodbam, ko ga je na Rudni-
ški cesti v Titovem Velenju 
zbil voznik kolesa z motor-
jem, I7-letni D.Č. iz Titovega 
Velenja. Neznani pešec, star 
okrog 30 let, je hodil po des-
ni strani ceste proti Pesju. 
Ko ga je voznik kolesa z mo-
toijem prehiteval, je nenado-
ma stopil v levo, tako da ga 
je kolo z motoijem zadelo in 
zbilo po cesti. Pešec je umrl 
na kr^ju nesreče. 

IMimo zapornic 
Kljub spuščenim polza-

pornicam in utripajočim lu-
čem je voznik kolesa z mo-
toijem, 21-letni Jovo Savič iz 
Celja v ponedeljek popoldan 
zapeljal čez progo na Tehar-
ski cesti. V tistem trenutku 
je iz Celja pripeljal potniški 
vlak, ki je Saviča zadel in 
zbil s proge. Pri tem se je 
voznik kolesa z motoijem 
hudo ranil. Zdravi se v celj-
ski bolnišnici. 

Vozil po sredini 
v kraju Praprotno je v po-

nedeljek osebni avtomobil, 
ki ga je iz Sevnice proti Ra-
dečam vozil 37-letni Brišo 
Lamezovič, zbil voznika ko-
lesa z motoijem, 33-letnega 
Milana Kranjca iz Vrhka. 
Kranjc je vozil sem in tja po 
sredini ceste, ko mu je na-
sproti pripeljal Lamezovič, 
ki trčenja ni mogel prepreči-
ti. Voznik kolesa z motoijem 
se je v nesreči hudo ranil. 

Predrzen rop v bifeju 
Miličniki še zbirajo podatke o neznancu, k i je v petek 

zvečer oropal bife Poženel na Maistrovi uhci v Celju. 
Storilec je prišel v lokal pet minut čez deveto zvečer, 
ko je natakarica 30-letna Neža Smole že zapirala. 
Postregla mu je še z malim pivom, nekaj minut kas-
neje pa ga je opozorila, da bo lokal zaprla. Takrat jo je 
gost udaril z vrčkom po glavi. Ko je padla na tla, jo je 
nekajkrat udaril še z litrsko steklenico, potem pa se 
pognal za točilni pult, pograbil izkupiček - približno 
200 tisoč dinarjev in izginil v noč. 

S hitro akollo preprečiii eicološico 
•(atastrofo 

v sredo popoldne je zaradi napake na hidravličnem ven-
tilu prišlo do izteka poliola pri prečrpavzmju te snovi iz 
avtomobilske cisterne v zunanji rezervoar v Gorenjevem 
tozdu ZHT. Izteklo je tona in pol nevarnih kemikalij, k i j ih 
uporabljajo za polnjenje hladilnikov. Delavci in gasilci so s 
hitro akcijo preprečili izlitje poliola v kanalizacijo. Za nev-
trahzacijo in dekontaminacijo so porabih 6 miljonov dinar-
jev, medtem ko je neposredne škode za 2,7 milijona di-
narjev. 

N. K. 



Nogometaši začeii s porazi 
Začelo se je novo prven-

stvo v republiški nogomet-
ni ligi, kjer i m ^ o s celjske-
ga območja štiri predstav-
nike. Vsi so pred začetkom 
obljubljali uspešen start, 
vendar so vsi doživeli po-
raze. 

Ingrad Kladivar je gosto-
val pri novincu Izoli in izgu-
bil 2:0, velenjski Rudar je 
presenetljivo izgubil doma s 

povprečno ekipo Vozil 0:3, 
prav tako pa je zaskrbljujoč 
tudi poraz Elkroja doma z 
Ljubljano 0:1. Uspešen ni bil 
tudi novinec Steklar iz Roga-
ške Slatine, ki je izgubil v 
Ljubljani s Teol Slovanom 
3:1, vendar za uteho od vseh 
naših ekip edini dosegel 
častni zadetek, ki ga je dal 
Petrak iz 11. metrovke. V ne-
deljo, 30. avgusta, ko bodo 

naslednja srečanja 2. kola, 
najteže delo čaka Ingrad 
Kladivar, ki se bo doma po-
meril z bivšim drugoligašem 
Koprom. Eikroj bo gostoval 
pri Vozihh v Novi Gorici, 
Rudar iz Titovega Velenja v 
Domžalah, novinec Steklar 
pa se bo v republiški Ugi pr-
vič predstavil doma z ne-
ugodno Muro iz Murske So-
bote. 

Ustanovili teniški klub Polzela 
Na Polzeh so ustanovili teniški klub in pripravili 

prvi občinski zbor. Zbralo se jih je kakih trideset ljubi-
teljev tenisa, za prvega predsednika pa so izvoliU 
Jožeta Vrečka, ki nam je povedal: »Z dograditvijo 
dveh peščenih teniških igrišč in vse večjega zanimanja 
za ta šport smo se na Polzeli odločili in ustanovili 
teniški klub. Še letos bomo pripravili začetni tečaj 
tenisa in vsi, ki bodo hoteli postati člani našega kluba 
se lahko včlanijo.« 

Pripravili pa so tudi že prvi turnir na katerem je pri 
članih zmagal Renato Posedel, pri pionirjih pa Sašo 
Ravtar. Nastopilo je 25 tekmovalcev. 

T. TAVČAR 

Košarkarje čaka 
bol za obstanek 

Košarkarji Libele se že pri-
pravljajo na novo sezono, ki 
se bo začela 26. septembra. 
Celjani letos nastopajo v I. B 
zvezni ligi in te dni pridno va-
dijo pod vodstvom novega 
trenerja Borisa Zrinjskega, ki 
smo ga povprašali, kaj meni o 
načrtih in možnostih celjske 
ekipe v naslednji sezoni. 

Zaradi, lahko bi rekli senza-
cionalne zmage nad ekipo 
Fantonija je prav, da najprej 
spregovoriva o tem srečanju. 
Ali ste pričakovali zmago? 

»Naš cilj je bil izgubiti s čim 
manjšo razliko, kajti vedeli 
smo, da je Fantoni izredno ka-
kovostna ekipa. V prvem pol-
času smo igrali izredno nepo-
vezano, precej pod svojimi 
možnostmi. To je razumljivo, 
če vemo, da smo teden dni 
pred tem končali priprave na 
Rogli, kjer smo dali poseben 
poudarek pripravi funkcional-
nih in motoričnih sposobnosti. 
Po preudarnem sestanku v od-
moru tekme pa smo se uspeli 
vsi skupaj prepričati, da gostje 
le niso toliko boljši in da razli-
ko lahko zmanjšamo. Nismo 
pa si mislili, da zmoremo sre-
čanje obrniti v svoj prid. V na-
daljevanju smo s fantastično 
borbenostjo in izredno požr-
tvovalno igro v obrambi uspeli 
dobiti skok, uspeli prebiti nji-
hovo consko postavitev, kjer 
se je posebno odlikoval s pa-
metnimi rešitvami Urbanija. V 
obrambi se je v drugem polča-
su prebudil tudi Gole. Izredno 
dobro je zaigral v obrambi 
Medved, odličen je bil tudi v 
skokih v napadu; potem, ko si 
je prislužil četrto osebno napa-
ko, ga je izredno nadomestil 
novinec Bursič. Z dobro igro 
Cenclja in Pipana v napadu pa 
nam je na koncu uspel preo-
brat in smo zmagali. 

Ekipa Libele se je z novo 
sezono tudi okrepila. Kako 
ocenjujete delo novincev Bur-
siča in Oreškoviča? 

»Mislim, da oba igralca v 
tem trenutku še nista sposob-
na pokazati tistega, kar od njih 
pričakujemo. Oba nista bila 
v^ena takšnih treningov, mi-
slim pa, da se bo v nadaljeva-
r\ju tekem v pokalu Alpe-Ja-
dran in v prvenstvu pokazalo, 
da sta kvalitetna igralca. Od 
vseh pričakujemo kvalitetno 
obrambo, dober skok in precej 
enakovredno igro v napadu z 
ostalimi igralci.« 

Kako potekajo priprave na 
novo košarkarsko sezono, v 
kateri bo Libela nastopila v 
višjem rangu? 

»V soboto smo zaključili os-
novne priprave. Sedaj bomo 
pričeli bistveno več delati na 
taktiki. Priprave bodo dvakrat 
tedensko v dvorani Tehniške 
šole do 11. septembra. Potem 
bomo odšli za štiri ali pet dni 

na priprave v Poreč, kjer na-
meravamo dokončno razviti 
vse taktične variante igre v 
obrambi in napadu. Ves čas pa 
bomo igrali tudi tekme v poka-
lu Alpe-Jadran. Taku bomo ju-
tri igrali proti ekipi Segafreda 
iz Gorice, prihodnjo sredo pa 
proti Benettonu iz Trbiža, ki je 
najmočnejši nasprotnik. Os-
novni cilj naših nastopov v po-
kalu Alpe-Jadran je razviti 
igro, ki bi nam omogočala ob-
stanek v I. B košarkarski ligi. 
Ekipe, ki nastopajo v tem po-
kalu, so namreč zelo kvalitetne 
in nasprotniki so primerni za 
preizkus raznih taktičnih vari-
ant, ki naj bi jih uporabili pri 
igri v prvenstvu.« 

Kakšni so cilji Libele v no-
vem prvenstvu 

»Borili se bomo za obstanek. 
Ker pa bo konkurenca precej 
izenačena, glavna favorita sta 
le Sloboda in bivši prvoligaš 
Vojvodina iz Novega Sada, ki 
seje letos okrepila z nekaj zve-
nečimi in kakovostnimi prvoli-
gaškimi košarkarskimi imeni, 
mislim da se vse ostale ekipe 
lahko razporedijo od tretjega 
do enajstega mesta, ki še omo-
goča obstanek v ligi. Mislim, 
da smo mi sposobni ostati v 
ligi.« 

Kako pa ste se vi vživeli v 
delo z moško ekipo Libele in 
ali je bilo kaj težav glede na 
to, da ste do sedaj opravljali 
delo trenerja ženske ekipe 
Korsa Rogaške Slatine? 

»Rcizlike med moško in žen-
sko košarko nisem občutil, saj. 
sem že pred petimi leti delal s 
to ekipo kot pomočnik trener-
jev Sagadina in Čepina. Nosil-
ci igre se v tem času v glavnem 
niso spremenili - Pipan, Gole 
in Medved ter Ceneelj, ki je bil 
že takrat vključen v mladinsko 
ekipo, še tudi danes nosijo 
glavno breme. Razlika pa je v 
pristopu. Igralci vse zahteve, 
ki smo jih postavili do sedaj, 
stoodstotno izpolnili. V bistvu 
smo sedaj končali najteži del 
osnovnih priprav, igralci pa so 
bili ves čas disciplinirani.« 

NATAŠA GERKEŠ 
Foto: LJUBO KORBER 

Zmaga 
proti 
Fantonlju 

V pokalu Alpe Jadran so 
se v telovadnici tehniške 
šole - košarkarji Libele po-
merili z ekipo Fantonija iz 
Vidma. 

Gostje iz Italije so vodili že 
za šestindvajset košev razli-
ke, medtem ko so se jim celj-
ski košarkarji enakovredno 
upirah le do desete minute 
prvega polčasa. Rezultat po 
prvem polčasu je bil 55:35 za 
Fantoni. V drugem polčasu 
pa je prišlo do nepričakova-
nega preobrata. Košarkarji 
Fantonija so bili očitno že 
prepričani o zmagi, ko so se 
razigrali Celjani. Razlika je 
postajala vedno manjša, v 
zadnjih minutah srečanja pa , 
je Genskim košarka^em, pri 
katerih velja pohvaliti Urba-
nijo, uspelo povesti. Končni 
rezultat je bil 74:72 za Libelo. 
Največ zadetkov je za Libelo 
dosegel Urbanija 18, ostali 
pa Gole 17, Pipan 15, Ceneelj 
9, Medved 8, Pučko 5 ter 
Bursič 2. 

Košarkarji Libele, ki so se 
v torek pomerili v nadaljeva-
nju prvenstva v Celju proti 
Smelt Olimpiji bodo v petek 
(jutri) ob 19. uri, na Tehniški 
šoU odigrali srečanje proti 
ekipi Segafreda iz Gorice, v 
sredo 2. septembra pa proti 
Benettonu iz Trbiža. 

Celjski košarkarji, ki se 
pospešeno pripravljajo na 
novo košarkarsko sezono, 
bodo odigrali tudi tekme za 
pokal Slovenije, ki bodo 14. 
in 15. septembra, 26. septem-
bra pa se bodo odpravili na 
prvo prvenstveno tekmo h 
Kvarnerju na Reko. 

N. G. 

Z leve stojijo trener Kuder, Jovanovič, Šajn, Podvratnik, Majal, Podgoršek, Rečic, Sai 
Stankovič, Bauman, Mujanovič, Tepič in Bauman trener, spredaj z leve Eminič Škii 
Skeder, Emeršič, Bevc S., Urlep, Štancer, Romih in B. Bevc, manjkajo pa Žilnik, Mlin 
Koren in Rošič. 

Pri Kiadivarju obljubljajo 
dober in borben nogomet 

Ekipa Ingrad Kladivar se 
je za novo prvenstvo nekoli-
ko okrepila. Prišel je Muja-
novič, vrnila sta se Pod-
vratnik in Savič, s služenja 
vojaškega roka pa se bosta 
vrnila še Vukovič in Vasic. 
Žal so poškodovani trije 
ključni igralci: Mlinar, Ko-
ren in Škedelj. To se bo poz-
nalo predvsem v prvih ko-
lih prvenstva. 

Franc Ramšak, sekretar 
kluba: »V prvenstvu priča-
kujemo drugačno igro kot la-
ni, saj sta trenerja spremeni-
la koncept dela. Strokovno 
vodstvo v Celju si je za cilj 
zastavilo, da vrne celjskemu 
nogometu nekdanjo kako-
vost. Gradimo na lastnem 
kadru, ob tem pa, žal, nima-
mo osnovnih pogojev, ker 
nimamo pomožnega igrišča. 
Smo edina ekipa, ki nastopa 
v slovenski nogometni ligi, 
ki nima pomožnega igrišča. 
Naš klub ima pet ekip in šti-
rideset fantov mora vaditi na 
enem samem igrišču, ki je 
zaradi tega seveda uničeno. 
Tudi s finančnimi težavami 

se v klubu še srečujemo, če-
prav ima Ingrad velike zaslu-
ge, da seje stanje popravilo -
gre za finančno in moralno 
podporo. Odkar so naši po-
krovitelji, ima tudi vsak igra-
lec svojo opremo. Lani je bi-
lo prvič, da se ekipi ni bilo 
potrebno boriti za obstanek 
v ligi. Za to je imel zasluge 
trener Mladenovič. Letos se 
je ekipa pripravjala v Celju, 
čas za priprave pa je bil kra-
tek, SeO je prvenstvo poteka-
lo junija. Zato menimo, da 
bo ekipa v dobri formi šele 
nekje v 4. ali 5. kolu prven-
stva. 

Bojan Bevc, kapetan: 
»Treniramo trikrat teden-
sko, vsak teden oddigramo 
po eno prijateljsko srečanje, 
v nedeljo pa prvenstveno 
tekmo. Prizadevnost na tre-
ningih je velika, kar je pogoj 
za boljše rezultate. Oba tre-
nerja delata zelo dobro, zato 
bi ob prizadevnosti, ki sta jo 
pokazala in ob programu, ki 
sta ga pripravila, tudi rezul-
tati ne morejo izostati. Minu-
la sezona je bila za nas uspeš-

na. Zasedli smo 9. mesto,1 
smo v finalu Pokala no| 
metne zveze Slovenije, p 
pa smo tudi med osem n 
boljših ekip v tekmovanje 
pokal maršala Tita za ] 
dročje Slovenije. Boljšo u 
stitev v prvenstvu smo 
pravili na domačem tere 
kjer smo izgubili nekaj s 
čanj. Če bomo odpravili 
hibo, lahko letos pričaki 
mo še boljšo uvrstitev. Vi 
deljo pričakujemo težko s 
čanje, kajti Koper je ec 
glavnih kandidatov za osi 
jitev naslova republiški 
prvaka. Iz lastnih izkuši 
lahko povem, da nas td 
nasprotniki zelo motivin 
in upam, da tudi tokrat 
bomo razočarali. V ime 
igralcev lahko rečem, da 
bomo borili srčno in dal 
mo dali vse od sebe. I ^ 
si želimo, da bi bilo vsaj t( 
ko občinstva, da bi pregla 
bučno koprsko občinsti 
kajti na tekmo v Trbovljej 
je minuli teden prišlo i 
petsto!« 

NATAŠA GERKI 

»Celjski kerici« 
bodo plavali 

v okviru akcije »Celjsi 
kerlc« bo v petek ob 18. u 
na bazenu ob Ljubljanski® 
sti akcija plavanja, ki jo bod 
ponovili v soboto ob 9. ui 
Moški bodo morali preplavi 
ti 600, ženske pa 400 m. V 
udeleženci bodo štartali sla 
paj. Za tiste, ki se v teh dn« 
plavanja ne bodo mogli ud 
ležiti, bodo lahko to opravi 
novembra v bezenu G* 
lovec. , 

NATAŠA GERKE 

NA KRATKO 

Celjani uspešni v 
Doboju 

Na tradicionalnem strel-
skem turnirju jugoslovanskih 
mest »Bratstvo-enotnost« so 
velik useh dosegli celjski 
strelci, ki so zmagali pred 
Vranjem in Slavonskim Bro-
dom. Nastopili so Tone Jager, 
Ervin Seršen, Jože Jeram in 
kot gost Branko Malec iz Kovi-
narja Štore, ki je nastreljal od-
ličnih 522 krogov ter je bil tako 
najzaslužnejši za tesno, vendar 
zasluženo zmago celjskih strel-
cev. Branko Malec je bil tudi 
najboljši posameznik. Ekipa in 
on pa so dobili več pokalov, 
medalj in praktičnih daril. 

Lavrinc, Štuhec In 
Legner republiški 
prvaki 

v Ljubljani je bilo republi-
ško prvenstvo z MK orožjem v 
mednarodnem programu, 
kjer so s celjskega območja 
nastopili tudi strelci iz Rečice 
pri Laškem in Titovega Vele-
nja, oboji pa so dosegli nekaj 
lepih uspehov. Z MK standard 
pištolo je med mladinkami po-
stala republiška prvakinja He-
lena lavrinc, 4. mesto pa je 
osvojila Leonida Gozdnikar, 
obe Rečica. Med članicami je 
bila Helena Lavrinc iz Rečice 

četrta, Denis Bela iz Titovega 
Velenja šesta in Leonida Gozd-
nikar iz Rečice osma. Z MK 
pištolo proste izbire je med 
člani zmagal Janez Štuhec iz 
T. Velenja, tretje mesto pa 
osvojil Marjan Brezovšek Uni-
or Zreče. Tretji naslov republi-
škega prvaka je osvojil z istim 
orožjem še mladinec Fortunat 
Legner, tretji pa je bil Simon 
Veternik, oba Titovo Velenje. 
Med člani s hitrostrelno pišto-
lo pa je Vinko Lavrinc iz Reči-
ce pri Laškem osvojil 7. mesto. 

Za pokal Rečice 87 
Na strelišču v Rečici pri La-

škem je strelska družina Du-
šan Poženel pripravila tradi-
cionalno medobčinsko tek-
movanje z vojaško puško za 
pokal Rečice 87. Nastopilo je 
sedem ekip in 35 posamezni-
kov. Ekipno je zmagala SD Ža-
lec I pred Kovinarjem Štore, 
med posamezniki pa je bil naj-
boljši Mladen Melanšek iz Žal-
ca z odličnim rezultatom 188 
krogov od 200 možnih. 

Državno prvenstvo v 
kartingu na UubečnI 

v organizaciji Avto-moto 
društva Šlander iz Celja bo v 
nedeljo, 30. avgusta ob 15. uri 
na avtopoligonu na Ljubečni 
že četrto državno prvenstvo v 
kartingu. 

Športne uspehe pričakuje-
mo lahko tudi od domačih tek-
movalcev, ki se na podobnih 
tekmovanjih ponavadi dobro 
odrežejo. Tako so se tudi prejš-
njo nedeljo v Vinkovcih, ko je 
bil Darko Krajnc drugi, Alojz 
Prek tretji, Marjan Livk četrti, 
Peter Krajnc pa je bil z manj 
športne sreče sedmi. UM 

Skromna bera medalj na atletskem 
državnem prvenstvu 

Celjski in velenjski atleti so se udeležili državnega prve" 
stva, ki je bilo tokrat v Ljubljani, ter se vrnili z majhn^ 
številom medalj, kar znova priča, da v s i v i n i jugoslovanS' 
atletike vsaj zaenkrat ne pomenijo še nič. . 

Prvi je osvojil srebro Krajnc v skoku s palico, ko 
preskočil 480 cm, čeprav je njegov trener Lešek P^ 
dobrimi dvajsetimi leti v povsem drugačnih pogojih' 
skakal 491 cm, kar je bil tretji rezultat na svetu. 

Uspešnejši je bil drugi dan. Državna prvakinja, 
postala Jazibinškova v metu kopja, čeprav ji tokrat oro« 
ni poletelo preko 60 metrov. Tretji mesti sta osv«^ 
Kampuševa v teku na 3000 m in Simunič v trosko^ 
Delno je razočaral Kopitar, ki je že določen za potnika' 
svetovno prvenstvo v Rim, ki je bil v teku na 400 m ov̂  
šele drugi. Tekel je 51,00 pa čeprav se je letos že dvaKJ 
»spustil« pod 50 sekund. Upajmo, da je to pri Kopit^ 
samo trenutna slaba forma ali pa tudi posledica prejS" 
poškodbe. 



JOŽO Tanko v kletki 
Celjski plavalni super mara-

loDfC Jote Tanko je letos natr-
toval velik podvig, da bi v eni 

(brez spanja) preplaval 
fl(ol> kilometrov iz starega 
koprskega pristani&ča do Mar-
^ovega trga v Benetkah. Akcija 

bila dobro zastavljena, pri-
prave so trajale več mesecev, 
joie je startal 14. avgusta ob 
J 35 uri, ko je skočil v Jadransko 
iiorje, ob njem pa je bil konvoj 
Igdjic z enaintridesetimi člani, 
g,ed katerimi je imel vsak svojo 
0«loKO. 

Vreme je bilo lepo, žal pa voda 
Uadna, kar je za supermaratonca 
velika težava. Ker pa je bil Jože 
dobro pripravljen, kar so pokziza-
li tudi predhodni testi v Ljublja-
ni, so vsi upali na najboljše. Žal 
seje tokrat zapletlo. Če so Jožeta 
pred leti mučile kolone neugod-
nih meduz, so ga tokrat iznenadi-
li morski psi modrulje; malo 
pred Jožetovim podvigom so pri-
plavali v Kvamerski zaliv, potem 
pa so prav v času Tankovega pla-
vanja potovali proti zgon\jemu 
delu Jadrana. 

»Vse je potekalo normalno,« 
pripoveduje Jože. »Prvega mor-
skega psa je naša posadka opazi-
la ob pol štirih popoldne, vendar 
še ni bil nevaren. Ko je bila ura 

' pol osem so prižgali luči na 
spremljajočih ladjah in to je mor-
skega psa razdražilo, da se nam 
je nevarno približal. Dal> so mi 
veslo in me potegnili iz vode v 
gumenjak. Najprej sem bil prese-
nečen za kaj gre, potem pa vesel, 
da sem odnesel celo kožo. Druge-
ga nam ni ostalo, kot da smo se 
vrnili in naslednji dan v Kopru 
analizirali ponesrečen poskus, za 
katerega je bilo treba ogromno 
dela.« 

Kaj pa zdaj? 
»Sem v formi in rad bi načrt 

uresničil. Obstoja možnost pla-
vanja med Koprom in Izolo, kjer 
naj bi bil krog 7,5 km. Plaval bi 
tako dolgo, da bi dosegel svetov-
ni rekord, ki ga sicer imam, saj 
sem dobil za to tudi pisno potrdi-
lo mednarodne federacije za ma-
ratonsko plavanje iz Napolija. 
Vendar mi luška kapetanije ta 
podvig zeiradi morskih psov od-
svetuje, lahko pa plavam na last-
no odgovornost. Če ne bo šlo le-
tos, bom poskusil prihodnje leto 
iz Kopra v Benetke, vendar v po-
sebej za to pripravljeni varovalni 
kletki.« 

Morski pes je menda izredno 
hiter? 

»Plava 80 kilometrov na uro! 
Če je sit je malce bolj len in plava 
»samo« 50 km na uro.« 

V zadnjih dneh jih je veliko 
tudi v slovenskem morju? 

»Ko sem končal tekmo sem 
ostal na morju in vsak dan treni-
ral ob obali, da sem skoraj z roka-
mi grabil po dnu, kajti ven ni bilo 
varno. Enega morskega psa so 
dobili v Izoli, druge pa videli v 
Savudriji, pod hotelom Metropol 
v Portorožu in še kje. Italijanske 
plaže so zaradi teh zverin prazne, 
saj so izobešene rdeče varnostne 
zastave. Pri nas tega ni, pač pa 
kontrolirajo moije s helikopterji 
in čolni ter civilno zaščito.« 

Jože je Idjub temu, da mu po-
skus ni uspel, vesel, da je do ta-
krat dobro plaval, da ga je sprem-
ljal dober zdravnik Vanja Vuga iz 
LJubljane, da mu je pomagala de-
lovna organizacija Kovinotehna 
in seveda vsi člani posadke, ki so 
ga s svojo budnostjo tudi rešili 
pred morskim psom. 

TONE VRABL 
Foto: LJUBO KORBER 

Zadaje večje akcije minuli teden so se udeležili med drugim tudi zaposleni v skupnih 
službah SIS in OK SZDL Žalec na čelu s predsednikom Janezom Megličem. 

Strelci na Gričku 
Občinska strelska zveza Ce-

lje bo tudi letos pripravila 
zdaj že 20. republiško tekmo-
vanje z MK puško »Klanjškov 
memorial«. Doslej so na teh 
tekmovanjih imeh največ use-
ha prav celjski strelci, ki pa 
letos na računajo na zmago. 
Prijavljenih je devetnajst ekip, 
med r\jimi s celjskega območja 
Celje, Kovinar Štore in Žalec. 
Tekmovanje se bo začelo v so-
boto, 29. avgusta ob 8.30 uri. 
Vodja tekmovarya je Maijan 
Dobovičnik, vodja ocer^jeval-
ne komisije pa Vinko Lavrinc. 
Glavni pokrovitelj tekmovanja 
je Repubhški sekretariat za 
ljudsko obrambo. Lani so zma-
gah Celjani pred Kamnikom, 
ki je po mnenju tajnika občin-
ske strelske zveze Celje Toneta 
Jagra letos največji favorit za 
prvo mesto.' rV 

Konjeniki znova v Gotovilali 
Prizadevni člani ko^eniškega kluba Gotovlje bodo 

letos že šestič pripravili zanimive kor^jeniške dirke na 
prostoru za gostiščem Novak v Gotovljah. Tudi tokrat 
bodo nastopih domala vsi n^boljši slovenski konje-
niki, katerim se bodo pridružih še gostje iz Zagreba in 
morda dva tekmovalca iz Avstrije. Dobro bodo zasto-
pani tudi domačini na čelu z mladim in obetavnim 
tekmovalcem Alešem Pevcem na konju Dragoneiju. 
Prireditev bodo tako kot vedno popestrili tudi z dirko 
kmečkih konj in galopsko dirko. Prireditev se bo 
začela ob 14. uri popoldne v nedeljo, 30. avgusta. 

Eden izmed članov organizacijskega odbora Miro 
Novak: »Upamo, da bomo uspeli, da bo lepo vreme in 
dober obisk. Zanimivost naše dirke je, da tekmovalci 
konje že dopoldne dajo v hleve kmetov v Gotovljah. Ti 
jim pripravijo posebne prostore in hrano, kar tekmu-
jejo med sabo, kdo se bo pri tem, seveda prostovoljno, 
odrezal. Po tekmovanju, ki bo trajalo pribhžno tri ure, 
pa bo na športnem igrišču zabava z bogatim srečolo-
vom, igrala pa bo Nočna izmena.« TV 

Na Dobrovilali 
gradilo voiiico 
siialcainico 

Smučarski delavci v Bra-
sovčah z ostalimi krajani in s 
pomočjo Planiškega komiteja 
ter Smučarske zveze Sloveni-
je gradijo na Dobrovljah 90 m 
skakalnico. Delovne akcije so 
v zadnjem času vsak dan. Po 
dogovorih v Štajerski regiji 
bodo Braslovčani imeli zim-
ski skakalni center, v Tito-
vem Velenju pa bo z izgradnjo 
60 m plastične skakalnice po-
letni smučarski center. 

V BraslovCah imajo sedaj že 
10 in 25 m skakalnico pokrito z 
umetno maso, v Podvrhu 
65 m, na Dobrovljah, kjer sedaj 
gradijo 90 m, pa so že 10, 25 in 
40 m skakalnice. O gradili no-
ve skakalnice pripoveduje 
predsednik SD Braslovče Jože 
Oblak: 

»Nova 90 m skakalnica na 
Dobrovljah bo imela kritično 
točko pri 115 m. Za izgradnjo 
je precej naraven teren, zato 
bodo tudi stroški maiyši. Po 
predračunu, kije 90 milijonov, 
nas bo, objekt stal polovico 
marxj. Delamo že od 1. maja in 
upam, da bomo lahko pozimi 
novo skakalnico že preizkusih. 
Del zemljišča nam je brezplač-
no odstopil kmet Dani Ježov-
mk iz Dobrovelj, del pa GG 
Žalec, Geodetska uprava Žalec 
nam je izdelala in posnela ge-
odetsko karto, načrte za ska-
kalnico pa v sodelovanju z bra-
toma Gorišek ing. Vladimir 
Mraz iz Ljubljane.« 

Tekst in foto: T. TAVČAR 

S koncertom ansambla 
Martin Krpan v Celju se za-
pleta. Na drsahšču v Mest-
nem parku, kjer naj bi bil 
koncert po prvih načrtih, 
dobijo že v začetku septem-
bra led. Kako pa bo z dvo-
riščem spodrxjega gradu 
(stara vojašnica), pa bomo 
še videli • Zato pa bodo 
ljubitelji tega ansambla 
lahko šli ta petek v Pre-
bold, kjer bodo ob Martinu 
Krpanu »žurirali« še Šanck 
ročk, Tropicano in Dare 
Petrič • Igor Korošec 
(Nočna izmena) bo s svoji-
mi skladbami pomagal tudi 
ansamblu Vikend iz Radeč, 
saj bo za njihovo kaseto 
prispeval več skladb • An-
sambel Slovenija izredno 
veliko nastopa, vseeno pa 
Jože Galič še vedno najde 
čas, da pospešeno gradi hi-
šo v Šempetru • Duo Mo-
ulin Rouge bo v Italiji, 
Nemčiji in na Nizozem-
skem izdal »maxi singl« z 
nasovom Hygh energy boy. 
Te dni v studiu snemata 
nov material, pripravljata 
pa se tudi za nastop na Me-
samu • Ansambel Štajer-
skih 7 je končno le posnel 
tnaterial za kaseto, ki bo 
imela naslov Za Janeze in 
Micike in ki naj bi izšla te 
dni • 

''Žabe« na 
Tomšičevem trgu 

Ob zaključku celjskih po-
letnih prireditev bo jutri ob 
18. uri na Tomšičevem trgu 
•koncert Celjskega plesnega 
Orkestra Žabe. V enournem 
^oncertu bo ta glasbeni ko-
lektiv, pod vodstvom Edija 
^oršiča, predstavil nekeO 
'Najbolj popularnih skladb iz 
svojega bogatega reperto-
arja. 

Sladko igranje z imenom Candy 
Nekako pred dvema leto-

ma smo v Celju prvič slišali 
za ime ansambla Candy 
(izg. kendi), kar naj bi po-
menilo nekaj sladkega, do-
brega. No, iz imena se je iz-
cimil »kandi«, kar pomeni 
italijanski pralni stroj. An-
sambel Candy igra pred-
vsem zabavno glasbo, ki je, 
zaradi komercialnega zna-
čaja, všeč skoraj vsem. 

Zadnje leto v tej zasedbi 
nastopajo bobnar Levin 

Oparenovič, bas kitarist Jure 
Srebot, klaviaturist Gorazd 
Kozmus, pevec Tomo Hart-
man in kitarist Janko Čeme 
(tako so postavljeni tudi na 
fotografiji). Povedati je tre-
ba, da tudi vsi ostah člani 
prepevajo, s ^ so vsi nastopi-
h že v večjih ansambhh in 
imajo vehko izkušenj. 

Za takšno zasedbo je seve-
da razumljivo, da so posku-
šah tudi z lastnimi skladba-
mi. Žal jim na Pop delavnici 
in drugje še niso vzeli nobe-

ne skladbe. Te piše pred-
vsem Gorazd Kozrhus, za be-
sedila pa so zaprosih že več 
avtorjev, n^več pa jih je na-
pisala Brigita Kobe. 

Fantje skupine Candy 
igrajo predvsem v naši regiji, 
čeprav so nastopah tudi v 
drugih kragih Slovenije. V 
zadnjem času je teh nasto-
pov toliko, da nim^o časa za 
lastno ustvarjalno delo. Pri 
emsamblu menijo, da bo tudi 
za to še prišel čas, ssO ideje 
im^o, voljo pa tudi. 

Zgiedi viečejo, 
toda. . . 

Tekmovanje harmonikar-
jev z diatoničnimi harmoni-
kami (frajtonericami) na Lju-
bečni je v mnogih pogledih 
izpolnilo zastavljene cilje. 
Tako po kakovosti kot po 
množičnosti. To potrjujejo 
predtekmovanja in zaklju-
ček tekmovanja, s ^ je vsako 
leto več udeležencev in tudi 
kakovost je vsako leto 
boljša. 

Druga razsežnost te prire-
ditve pa je pobuda za celo 
vrsto podobnih tekmovanj 
in revij harmonikarjev, ki jih 
v zadnjih letih organizirajo 
razna društva in tudi posa-
mezniki. To je vsekakor poh-
valno. Vendar pa se te prire-
ditve med seboj močno razh-
kujejo po svojem namenu. 
Nekatere pripravijo z name-
nom, da bi se harmonikarji 
izkazali in na večih mestih 
pokazali svoje znanje, dru-
gim pa je tako tekmovanje 
predvsem povod za vesehco 
na kateri potem zaslužijo. 
Tudi po kvahteti se te prire-
ditve med seboj recej razli-
ki^ejo in tudi sestava komi-
sij, ki ocenjujejo nastop^oče 
so precej vprašljive. Zato bo 
veijetno treba tudi na tem 
področju še marsik^ storiti. 

Lestvici Radia Ceije 
Zabavne melodije: 

1. ŠE JE ČAS - MARTIN KRPAN (9) 
2. ZAPJEVAJMO PRIJATEUI - TEREZA (4) 
3. I WANNA DANCE WITH SOMEBODV - W. HOUSTON (10) 
4. POET - JANEZ BONČINA BENČ (6) 
5. ADIO BELA - JASNA ZLOKIČ (3) 
6. DAY IN DAY AUT - DAVID BOWIE (5) 
7. HEAT OF THE NIGHT - BRVAN ADAMS (7) 
8. LUKA - SUZANNE VEGA (3) 
9. JET AIRLINER - MODERN TALKINO (8) 

10. I CANT STOP LOVING YOU - MICHAEL JACKSON (1) 
Lestvica zabavnih melodij |e na sporedu Radia CeiJe vsaito 
soboto ob 17.15 uri. 

DomaČe meiodije: 
1. TO SMO Ml, PRUATEUI - SLAK (8) 
2. PESEM ZATE - ZRELO KLASJE (7) 
3. BUČI. BUČI MORJE - ŠTIRJE KOVAČI (4) 
4. FEŠTA ZA MORNARJE - CEUSKI INSTRUMENTALNI 

KVINTET (5) 
5. VESELO NA POT - AVSENIK (3) 
6. MAMI POVEJ - HENČEK (8) 
7. NAJ LE HARMONIKA IGRA - MIRO KLINC (3) 
8. NEKOGA MORAŠ IMETI RAD - SAVINJSKIH 7 (2) 
9. ENKRAT VSE MINE - VINKO ŠIMEK IN ŠTAJERSKIH 7 (3) 

10. OSTAL JE LE SPOMIN - MIHELIČ (5) 
Lestvica domačih melodij je na sporedu Radia Ceije vsalc 
ponedeljek ob 17.15 uri. 

KUPON 
lestvica zabavnih melodij 

Izvajalec 

lestvica domačih melodij 

izvajalec 

Ime in priimek 

naslov 

Nagrajenca: Ivan Zalokar, Heroja Staneta 5, Žalec 
Cecilija Kladnik, Voduce 9. Gorica pri Slivnici 

Pišite na naslov: Novi tednik-Radio Celje, 
Trg V. kongresa 3a, 63000 Celje 

Vsakič nagrada - velika plošča, ki jo izžrebanci izberejo 
v prodajalni MELODIJA v Celju. 



Da bi se oženil magister eguitum z Ireno! Ne 
veijame. Za tak zakon je treba milijonov. In teh nima ne 
on ne Irena. Da bi mu bila Irena igrača, temu seje uprla 
sorodna kri in k^ub bizantinski gnilobi, ki tudi njemu ni 
prizanesla, se je oglašala vest: Da bi izdal njo? Ne! 
Hkrati seje domislil Teodore in izpregovoril: 

»Zlo za Ireno, če despojna ljubi barbara!« 
»Ne ljubi ga več. Koprni edino po maščevanju. Povej, 

ako veš o njej!« 
»In ko ni Epafrodita, ko je utekel barbar, zadene srd 

glavo Irenino!« 
»Ne zadene je! Zakaj sama despojna se razžari od 

veselja, ko zve, da ni šla Irena s poganom. In njena želja 
je, da bodi Irena moja.« 

»Da bodi tvoja?« je vprašal s poudarkom Rustik. 
»Moja, moja zakonska žena! Prefekt, sedaj se ti nudi 

usoda, da ti roka despojne odpre vrata do odlične službe 
v Bizancu. Povej, daj, izroči mi Ireno!« 

Zviti Azbad je zadel z ostjo na kraj, kjer je bil ranljiv 
vsak pravi Bizantinec. 

Prefekt ni takoj odgovoril. Azbad je izpustil njegovi 
rami,- roke so mu omahnile, obrnil se je proč, obraz 
naslonil na kipeče naslonjalo in vzdihnil: »Amor, zakaj 
me mučiš? Beži od mene! Poveljnika palatincevponižu-
ješ, da se klanja v prahu ženski, ki zasluži ječo, ker je kot 
dvorjanica občevala z barbarom, kristjanka s poganom! 
In jaz sem to vedel! In nisem je izdal - iz ljubezni - in 
prekršil sem sveto pravo svetega dvora. Božja kazen!« 

Ob teh besedah seje Rustik prestrašil. Če je ne izroči 
Azbadu, se maščuje ta nad iyim. Koliko lačnih častni-
kov čaka na prefekture, da si napolnijo blagajne z ljud-
sko krvjo. Kaj stane Azbada, dvornega ljubljenca, da mu 
dojš službo? Dobi povelje, da gre kot comes - dvorni 
svštnik - s praznim naslovom na vojsko v Italijo. 

»Ne toži, jasna dobrotljivost! Povem ti, daje Irena pri 
meni in daje tvoja.« 

Azbad seje naglo okrenil, natočil čaši, da se je kipeče 
vino razlilo v črnih marogah po mozaiku in prisegel: 

»Ako mi izpolniš, kar si obljubil, izpolnim jaz, kar sem 
ti obetal. Bodi moj delež z Iškarijotom in moj konec z 
Absalonom, če lažem!« 

»N^ se zgodi!« 
Prefekt je v dušku izpil, Azbad gaje gledal z lisičjimi 

očmi preko kupe. 
»In sedsu grem k desponji; še danes začuješ sveto 

zahvalo, katero ti sporoči carica zemlje!« 

Prefekt seje poslovil, sicer nekoliko vznemirjen, ven-
dar zadovoljen v hrepenenju, da zasede v Bizancu 
odlično mesto. 

»N^ mu že bo Irena zakonska žena ali - ali -« 
Rustik je potegnil preko čela, ko je stopil na forum in 

posmehljivo zamrmral: 
»Naposled, kaj meni mar!« 
Azbad se je na glas krohotal, ko je udaril suženj v 

atriju s kladivcem znamenje, da je gost že čez prag. 
»Rustik, ha, ime pove vse! Kmet in nič drugega! O, še 

magister officiorum boš, seveda! Tvoja Irena, barbarova 
ljubica, moja prava žena! Le ostani v Toperu, še tega nisi 
vreden! Za mejo naj te pošlje U pravda, v razdejani 
Turris ob Donavi, da bo tvoj delež z barbari!« 

Veselo je tlesnil z rokami in se prešerno zleknil po 
blazinjaku. Zagrinjalo pri vhodu seje zganilo in prišla je 
kakor dih iz belega citronovega cveta lepa sužnja Melita. 

Azbad ji je mignil z roko. Sužnja mu je sedla k 
nogam. 

»Melita, gospodarico dobiš! Dvorjanica Irena pride k 
meni in bo moja.« 

Sužnja mu je objela kolena in zjokala. Azbad pa seje 
sklonil in jo dvignil k sebi ter ji pošepetal: 

»Ne jokaj! Pride Irena, pride ljubica barbara, pa ne 
bo moja žena, ampak tvoja dekla!« 

Še isti dan se je pojavil Azbad na dvoru pred vrati 
despojne Teodore. Neks^j sivolasih senatorjev, dva giz-
dalinska diakona in pet palatinskih čatnikovje čakalo v 
dvorani. Niso črhnili besedice med seboj. Govorile so 
samo oči, iz katerih je sijala grozna zavist. Nekateri 
izmed njih so prebili že tretji dan v čakalnici, pa še ni 
zažarela milost despojne, ki bi jim dovolila vstop. 

In sedaj vstopi nenadoma Azbad. 
Odkar je utekel Iztok, se magister eguitum ni smel 

približati tronu despojne. To je bila javna skrivnost na 
dvoru. Kdorkoli ga je srečal, je preklinjal Epafrodita, ki 
je otel barbara in prevaril stražo. Rotil se je na glas pri 
sveti Sofiji, da mora priti dan osvete, za Azbada pa 
zasijati vnovič sonce naklonjenosti s Teodorinega trona. 

Azbad je taka dvorljiva sočutja sprejemal s pravo 
dvorno krinko. Ko pa je odšel senator, zavil za vogel 
častnik, se je ozrl Azbad za njim, ob ustnici mu je 
zaigrala posmehljiva guba in polglasno je izpregovoril: 

»Poznam vas! Prekleti hinavci!« 
In danes je Azbad nenadoma vstopil s ponosnim kora-

kom pred zaveso despojne. Vsi so vztrepetali, vsi se 

poklonili in povesili oči. Magister eguitum je korakal 
med r^imi ponosen, z dvignjenim čelom. Prav tikoma 
vrat sije pritegnil oblastno z nogo krasen stolec in sedel 
nanj, da se je usul snop sončne luči na njegov zlati 
oklepek. Od bleska je zaščemelo zavidljivce po očeh in 
srce se jim je skrčilo v prsih. Zakaj Azbadovi zaničljivi 
pogledi so oznanjali zmago. 

Preteklo je komaj nekaj trenutkov, ko sta dva evnuha 
dvignila zaveso in mu velala vstop k despojni v zlato 
dvorano. Zavesi sta se strnili, pogledi vseh čakalcev so 
se zapletu v rese in prodirali skoznje v nevidni prostor. 
Vsi so čutili, kako je trčilo koleno na tla, kako je tiho 
šumelo po preprogi, ko se je magister eguitum bližal 
despojni. 

Ko je ošabni palatinec, ležeč po dolgem na tleh, 
poljubil drobni biser na koncu svilenega sandalčka, se 
je dvignil na koleni: 

»Sveta despojna! Najnevrednejši hlapec prosi mi-
losti!« 

Teodora je z drobno roko trčila ob zlato naslonjalo v 
znamenje, naj govori. 

»Prihajam kot grešnik, vračam se kot izgubljeni sin.« 
Teodori seje razlila tiha slast po licu. Zagledala seje v 

zlato sfmgo, na katero so se usipali žarki skozi blesteče 
feničansko steklo. 

»Prihajam, da poravnam nekaj svoje krivde. Epafro-
dit, žlahtnik peklenskega psa Cerbera, je pokopan v 
morju!« 

Azbad je komaj vidno obrnil oči pod trepalnicami, da 
bi razbral vtis te novice na obrazu Teodore. 

Ona ni obrnila pogleda od sfinge. Z belimi, prozor-
nimi prsti je zatrepala po naslonu in rekla: 

»Lažeš! Grk ni tako nespameten! Ne verjamem.« 
»Na sveto Trojico, prefekt Rustik iz Topera gaje videl, 

kako seje pogreznil z ladjo vred v morje!« 
Teodora še ni okrenila glave. 





Kdo je pravzaprav alkoholik 
(Nadaljevanje iz prejšnje številke) 

V sindrom odvisnosti od alkoliola 
sodijo vsi v nadaljevanju opisani zna-
ki, vendar ni nujno, da se pri posamez-
niku pojavijo vsi in v istem zaporedju 
ali obliki, kar pa naj ne zavaja! Možne 
so različne kombinacije in inačice, ki 
se samo površno razlikujejo po posa-
meznih primerih, pravzaprav pa že 
dva ali trije znaki jasno opozarjajo, da 
se naše pitje bistveno razlikuje od ti-
stega, ki je značilno za zmerne pivce. 
Ti znaki so: 
- ZOŽENJE PIVSKEGA REPERTO-
ARJA 

Gre za pojav, razpoznaven po obna-
šanju alkoholika. Le4a namreč prido-
bi v zvezi s pitjem bolj enolične, usta-
ljene navade. Pije večinoma v istih lo-
kahh, naveže se na eno vrsto alkohol-
ne pijače, pije REDNO ob istem času 
(zjutraj ali po službi, čez vikende ipd.), 
skratka, njegovo pitje ni več omejeno 
na izjemne priložnosti, praznovanja ali 
pomembne dogodke, ampak postaja 
bolj ali manj reden, »rutinski« 
opravek. 
- PREVLADOVANJE VEDENJA, 
USMERJENEGA V ISKANJE PRI-
LOŽNOSTI ZA PITJE 

Kot rečeno, alkohohku ne zadoščajo 
razmeroma redki dogodki, ki jih 
spremlja pitje, ampak je prisiljen sam 
iskati priložnosti za zadovoljevanje 
svoje odvisnosti. Izredno prefmjeno 
zna »zrežirati« ah usmeriti tok dogaja-
nja tako, da bo dovolj pogosto pil, izra-
bi vsako priložnost, ki lahko njegovo 
popivanje na nek način opraviči pred 
okolico in pred samim seboj. 
- SPREMINJANJE TOLERANCE 
(prenosljivosti) 

Vemo, da »ga nekdo nese« več od 
drugih, kar pomeni, da se je njegov 
organizem privadil na velike količine 
alkohola. V zgodnjem alkoholnem ob-
dobju mora posameznik piti čedalje 
več, da doseže željen učinek, stopnjo 
opitosti. Pravimo, da toleranca raste; 
To lahko traja tudi več let, naposled pa 
se toleranca ustali na razmeroma viso-
kem nivoju in ostane nespremenjena, 
dokler ne začne, predvsem zaradi ok-
vare jeter v zadnji fazi alkoholne bolez-
ni, relativno hitro padati. 
- ABSTINENČNI ZNAKI 

So zanesljiv znak, da se je poleg du-

ševne razvila tudi telesna odvisnost od 
alkohola. Abstinenčni znaki se v znani 
obliki (tresenje rok, potenje, nemir, 
nespečnost, tesnoba, bruhanje . . . ) po-
javijo takrat, ko pade koncentracija al-
kohola v krvi pod običajno mero. Lah-
ko preidejo tudi v epileptični napad ali 
pa v alkoholni bledež (delirium tre-
mens), ki pa že sodita med resne du-
ševne motnje, izvirsOoče iz dolgotraj-
nega pitja in ju tu ne bi posebej opiso-
vali. 
- IZOGIBANJE ABSTINENČNIM 
ZNAKOM 

Vsak alkoholik kaj hitro spozna, da 
se lahko izogne abstinenčnim znakom, 
ki so vselej izredno neprijetni, tako da 
spije določeno količino alkoholne pija-
če. Ker čez noč nivo alkohola v krvi 
občutno pade, se abstinenčni znaki 
pojavlj^o navadno zjutraj, zato precej 
alkohohkov nestrpno pričakuje uro, 
ko se začne točiti alkohol, previdnejši 
pa si zagotovijo zalogo in se okrepčajo 
že navsezgodaj kar doma. K izogiba-
nju abstinenčnim znakom sodi tudi 
»dolivanje« čez dan, ki se nemalokrat 
konča s hudo pijanostjo v večernih 
urah. 
- ZAVEDANJE SILJENJA K PITJU 
ALKOHOLA 

Gre za občutek hude »žeje«, ki jo 
vsekakor ne pogasi limonada. Alkoho-
lik občuti željo po alkoholu (slo po 
pitju) podobno kot občutijo ostali la-
koto in žejo. 
- OKVARJENA KONTROLA NAD 
KOLIČINO POPITE ALKOHOLNE 
PIJAČE 

Poznamo pojav, ko človek »zagrez-
ne« - gre v gostilno popit pivo - zgodi 
pa se, da pride pozno ponoči domov 
popolnoma pijan, ne glede ali je začel 
piti v družbi ali sam. Seveda ni nujno, 
da gre v vseh podobnih primerih za 
popolno izgubo kontrole, že vsaka ok-
vara kontrole nas opozarja, da nam pit-
je pomeni več kot mislimo in postaja 
(je postalo) problematično. 
- PONOVNO PITJE ALKOHOLA PO 
DALJŠEM OBDOBJU ABSTINENCE 

Ko se alkohohk popolnoma strezni, 
izginejo po nekaj dneh vsi abstinenčni 
znaki, kar pa ne pomeni, da se je tak 
človek rešil tudi svoje zasvojenosti v 
celoti. Ob ponovnem pitju po daljšem 
ali krajšem odobju abstinence se na-
mreč v kratkem času povrnejo vsi zna-

ki, ki kažejo na odvisnost od alkohola. 
Iz povedanega sledi, da alkoholik in 
ZDRAVLJENI ALKOHOLIK nikakor 
ne moreta spet postati zmerna pivca, 
ampak sta jima na voljo le še dve poti: 
dosmrtna abstinenca ali pa njeno ab-
solutno nasprotje, ki neizogibno vodi 
v uvodoma opisan stereotip dokončno 
propadlega pijanca in v zanj in za nje-
govo okolico odrešujočo smrt. 

V opozorilo kaže omeniti tudi AL-
KOHOLNE AMNEZIJE (izgube spo-
mina), čeprav ne sodijo v sindrom od-
visnosti od alkohola, saj se lahko poja-
vijo že ob prvi hujši pijanosti. Če pa se 
nekomu pogosto dogaja, da se mu 
med popivanjem »strga film«, je to 
znak, da se v organizmu dogaja nekcO 
resnega, kar n^j bi bil alarm za vsako-
gar, ki mu zdravje ni zadnja skrb. V 
kolikor pa kdo teži k temu, da bolj ali 
manj »zavestno« izključuje tisto, kar 
ga loči od živali, pa naj se nad samim 
sabo nadvse resno zamisli. Obstajajo 
preproste stvari: osnovno človeško do-
stojanstvo, ponos, v e s t . . . 

TEŽAVE, POVEZANE Z UŽIVA-
NJEM ALKOHOLA pa ima človek lah-
ko domala na vseh področjih svojega 
življenja, ne glede na to, ali je od alko-
hola odvisen ali ne. Sem sodijo vsa 
resna telesna in duševna obolenja, ki 
jih povzroča redno čezmerno pitje, te-
žave in konflikti na delovnem mestu 
zaradi slabo opravljenih delovnih 
dolžnosti in neopravičenih izostankov 
(»plavi ponedeljki«), neurejene družin-
ske in (ali) socialne razmere, težave v 
spolnosti, zveriženi odnosi s partner-
jem, prometne nesreče in delovne nez-
gode, ki jim botruje alkohol, kazniva 
dejanja in krvni delikti, povzročeni v 
pijanosti in še bi lahko naštevali . . . 

Alkoholno odvisnost in vse njene 
posledice kaže kot celosten življenjski 
problem obravnavati skrajno resno, 
vsakršna lahkomiselnost v zvezi s pit-
jem teija ogromen davek od posamez-
nika in družbe! 

Namesto zaključka pa še to: kdor se 
bo našel v pričujočih vrsticah naj ve, 
da so alkoholiki, ki se sami izvlečejo iz 
začaranega kroga alkoholne odvisno-
sti, redki kot bele vrane, k zdravniku 
pa ne sodijo samo uvodoma opisani 
pijanci. Teh je razmeroma malo in na-
vadno končajo drugje . . . 

DANIJEL BEDRAČ 

ZDRAVILNE RASTLINE 

Poprova meta 
Poprova meta (Mentha piperita L.) spada med usna-

tice. Ta družina spada med deset naj obširnejših družin 
cvetnic, saj obsega več kot 3000 vrst, ki jih porazde-
limo na 200 rodov. Večinoma so zelo aromatične. Aro-
matične snovi izločajo številne dlakaste žlezice, ki 
pokrivajo steblo, liste in cvetove rastlin. 

Rod met je razširjen predvsem v zmerno toplih 
območjih starega sveta. Poznamo 15 vrst met, ki pa 
nastopajo v številnih varietetah in hibridih. Poprova 
meta v naravi ne raste podivjana, pač pa jo gojimo po 
vrtovih in tudi v velikih nasadih. Dobili so jo s križa-
njem vodne mete s klasasto meto. Poprova meta zraste 
tudi do 80 cm visoko, s številnimi rdečkasto navdah-
njenimi stebli. Ta stebla nosijo pecljate, na protne, 
podolgovate, po robu ostro narezane zelene liste, ki so 
nekoliko žlezasto kosmati. Temno vijoličasti, pa tudi 
beli cvetovi so zbrani v navideznih klasih in vretencih 
na koncu vej. Cveti od julija do avgusta. Ker ima 
poprova meta najhujšega sovražnika v iji, ki se je loti 
preden se rastlina razcveti, poprovo meto nabiramo 
dvakrat in sicer preden cveti in v jeseni tik pred slano. 
Posušimo jo hitro v senci na prepihu, da ne zgubi svoje 
barve. 

Poprova meta vsebuje precej hlapnega eteričnega 
olja, menton, nekaj čreslovine, grenčin in encimov. 
Najpomembnejše je tukaj eterično olje, ki vsebuje do 
90% mentola, nekaj estrov ocetne in izovalerianske 
kisline, 1-limonen, razne terpene, aldehide. 

Mentol rad hlapi, zato povzroča na koži občutek 
hladu, nato pa se pojavi zbadanje. Prav isti občutek se 
pojavi na sluznicah. V večji množini pa omamlja osred-
nje živčevje. Poprova meta lajša bolečine, odpravlja 
krče in preprečuje vnetja. Čaj iz poprove mete je 
odlično sredstvo proti ^želodčni slabosti, siljenju na 
bruhanje ali bruhanju. Žhčko posušene rastline popa-
rimo s skodelico vrele vode, pokrijemo in pustimo, da 
se nekohko ohladi. Č^ pijemo počasi, po požirkih in 
zelo hitro učinkuje pri želodčnih in črevesnih težavah, 
ki jih sprerrilj^o napenjanje, krči in neprijetno smr-
deče blato. Č^ pijemo večkrat na dan in ima odlično 
delovanje na jetra. Pospešuje izločanje žolča in tako 
čisti jetra. Za želodčne in črevesne težave je odlična 
kombinacija enakih delov poprove mete in kamilic. V 
lekarni se dobi tudi čisto eterično olje. Lahko pa vam 
pripravijo alkoholno raztopino eteričnega olja in men-
tola v alkoholu. Z njim navlažimo kosmič vate in ga 
previdno vložimo v nosnico. S tem si pomagamo pri 
akutno prehlagenih gornjih dihalnih potih. Pri glavo-
bolu in omotici pa si to tekočino vmasiramo v senca. 

FERRALiT ŽALEC 
Cesta žalskega tabora 10 

Komisija za delovna razmerja TOZD Strojni obrat 
vabi k sodelovanju več delavcev za opravljanje 
nalog 

Nastavljanje avtomatskih stružnic 
Pogoji: 
- IV. stopnja zahtevnosti - strugar 
- 2 leti delovnih izkušenj iz nastavljanja programov 
na avtomatski stružnici (ustrezen tečaj za nastavljal-
ca strojev se opravi v TOZD) 
- prednost bodo imeli kandidati z daljšo delovno 
dobo v dejavnosti. 

delovno razmerje sklepamo za nedoločen čas s tro-
mesečnim poskusnim delom. 

- Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljite v 8 dneh DO objavi na naslov: 
FERRALiT ŽALEC, Cesta žalskega tabora 10. 

O izidu bomo kandidate obvestili v 15 dneh po 
opravljeni izbiri. 

kemična, grafična in papirna 
industrija 
CELJE 
Komisija za delovna razmerja TOZD KEMIJA 
ŠEMPETER objavlja naslednja prosta dela in 
naloge: 

- čistilka 
Pogoji: končana osnovna šola 

Kandidati naj pošljejo ponudbe z dokazili o izobrazbi 
kadrovsko-socialni službi AERO, Kocenova ul. 4, v 8 
dneh po objavi. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po spre-
jemu sklepa o izbiri. 

MODNI KOTIČEK 
pripravlja VLASTA ARČAN CAH 

Poletje se počasi že spogleduje z jesenjo in kmalu 
bomo začeli razmišljati o novi ali kako dopolniti 
staro jesensko garderobo. Za pozno poletje in zgod-
njo jesen, ko so temperature nadvse nepredvidljive, 
je seveda najbolj aktualen komplet, sešit iz grobega 
domačega platna, flanele, potiskanega bombaža ali 
tanjšega volnenega blaga. 

Letošnje poletje so bili med najbolj modnimi 
vzorci pike, črte, razni geometrijski liki, tokrat zdru-
ženi v močno domiselne, včasih že kar fantazijske 
motive. 

Tudi obleka, ki diskretno ali pa strogo sledi liniji 
telesa in ima mnogo drznih dekoltejev, kar se da 
nenavadnih izrezov ter globokih razporkov, je letos 
prevzela vodilno vlogo v ženski garderobi. Takšno 
obleko lahko nosimo še v prvih jesenskih dneh, 
seveda z ustreznim zgornjim delom, ki je prav tako 
lahko vzorčast, paziti moramo le na skladnost barv. 

RECEPT TEDNA 

Štajerski rlčet 
Potrebujemo: eno skodelico belega fižola, eno skodelico 

ječmenčka, eno prekajeno svinjsko kračo, po 50 g 
korenčka, zelene, pora, eno čebulo, žlico maščobe, sol, t 
poper, dva stroka česna, eno žlico drobnjaka. 

Fižol in ječmenček namočimo čez noč v mrzlo vodo. 
Naslednji dan pristavimo ječmenček, fižol, in kračo v enem 
htru vode, dodamo korenček, drobno zrezan por in zeleno. 
Kuhamo tako dolgo, da je vse skupaj mehko. Če je 
potrebno, dolijemo vodo. Meso odluščimo od kosti zrežemo 
na primerne kose in jih porazdehmo po krožnikih. 

Čebulo sesekljamo, svetlo rumeno prepražimo in jo 
dodamo ričetu, ki ga dosolimo, popopramo in začinimo s 
česnom in obložimo meso na krožnikih. Jed pred servira-
njem močno potresemo z drobjakom. j 

Štajerska gosja obara 
Potrebujemo: pol gosi, eno čebulo, 4 nageljeve žbice, en 

korenček, pol pora, košček zeleninega gomolja, eno vejico 
timijana, tri zrna popra, sol, mleti poper, rdečo papriko, 
tri žlice belega vina, eno smetano, en rumenjak, žlico 
sesekljanega peteršilja, 50 g moke in žlico masla. 

Gos razrežemo na manjše koščke in jo položimo v pri-
merno posodo s toliko vode, da je pokrita in jo počasi' 
kuhamo eno uro. Istočasno se kuhajo vse navedene začimbe 
in z žbicami pretaknjeno čebulo. Meso vzamemo iz tekočine 
še toplega ločimo od kosti in zrežemo na primerne koščke. 
Meso zložimo v posodo, v kateri bomo pozneje servirali-
Polijemo z nekaj gosje masti od juhe, pokrijemo in pustimo, 
da se na majhnem ognju čisto počasi duši. Iz masla in moke 
pripravimo svetlo prežganje, tako da se moka samo speni in 
takoj zalijemo s precejeno juho. Ko se omaka nekaj časa 
kuha, jo začinimo s poprom, papriko, vinom in soljo. Por 
zrežemo na rezance, ga zdušimo na maslu ali gosji maščobi. 
Omako odstavimo, legiramo z razžvrkljanim jajcem in sme-
tano ter jo polijemo po mesu. Jed potresemo s porom in 
sesekljanim peteršiljem. Za prilogo pa ponudimo riž, krom-
pir ali rezance in kozarec ohlajenega roseja. 

Mariniran piščanec 
Potrebujemo: piščanec težak 1,5 kg, 2 čebuli, en koren-

ček, en por, limono, vejico zelene, peteršilja, 2 nageljnovi 
žbici, pol žličke suhega timijana, 250 ml suhega vina, eno 
osminko vinskega kisa, žličko soli in tri žlice olivnega 
olja. 

Piščanca operemo, ga razrežemo na kose in obrišemo. 
Čebulo zrežemo na obročke, korenček ostrgamo, por ope-
remo in oboje zrežemo na tanke rezine. Limono operemo, po 
dolgem prerežemo in zrežemo na krhlje. Zeleno, peteršilj in 
dišave zvežemo v šop. Zmešamo vino, kis sol in tri žlice 
vroče vode. V kožici razgrejemo olje in na njem kose piš-
čanca dobro zapečemo. Nato jih prelijemo z vinsko meša-
nico, dodamo čebulne obročke, zrezano korenje in por ter 
šopek dišavnic. Pokrito dušimo 30 minut. Nato vse skupaj 
damo v skledo in po mesu razporedimo krhlje hmone. 
Pokrijemo in ohladimo v hladilniku, kjer se marinira 6 ur. 
Prileže se kot večerja sredi vročih poletnih noči in s e v e d a 
zraven ponudimo tudi kozarec ohlajene malvazije. 









Tudi počasi se daieč pride 
Navdušencev za lahkoten 

tek in hojo je pri nas vedno 
več. A takšnih, ki bi bili ta-
ko zagnani, da bi v enem 
kosu prehodili več kot se-
demdeset kilometrov, ni 
prav dosti. 

Prav na takšen podvig se 
letos znova pripravlja skupi-
na Celjanov. V soboto, 5. 
septembra se bodo že četrtič 
odpravili na pot do Logarske 
doline. Start bo ob enih zju-
trjg ob križišču Čopove ulice 
in nove obvoznice. Dva čla-
na »odprave« pa bosta naj-
brž poskušala še več: name-

ravata prehoditi pot od izliva 
do izvira Savinje, se pravi: 
od Zidanega mosta do Okre-
šlja. 

Kdo vse bo med pohodni-
ki, ta hip še ni mogoče čisto 
natančno reči, ker se bo nzo-
brž kdo pridružil tik pred 
zdajci, kakšen pa se bo tudi 
zadnji hip ustrašil prevelike-
ga napora. Enajst ur pešače-
nja namreč še malo ni mačji 
kašelj. Marsikdo, ki je pod-
cenjeval takšno pot, je že 
omagal, preden je sploh za-
gledal Logarsko. 

»Vsekakor menijo nekate-
ri, da je takšno početje čista 
norost,« pravi Jože Zorko, 

celjski fotograf, ki nikoli ne 
manjka na tem - zdaj bi lah-
ko skorajda že rekli - tradici-
onalnem pohodu. »Vendeu-, 
četudi pridejo trenutki, ko 
trpiš peklenske muke, ko 
moraš napeti res vse sile in 
zbrati vso voljo, kar je pre-
moreš, da se lahko še sploh 
premakneš naprej, so to v 
resnici nepozabna doživetja. 
Na poti kljub utrujenosti ne 
manjka veselih domislic in 
zbadljivk, na cilju pa je vse-
lej tako prisrčno in veselo, 
da po eni uri pozabimo na 
utrujenost. In, ko zmoreš ves 
ta napor, si lahko zadovoljno 
rečeš: glej, no, pa le še nisem 
za staro šaro.« 

Nenavadni popotniki so, 
seveda, vse leto pridno nabi-
rali kondicijo, in utrjevali 
noge, ki na takšni poti naj-
bolj trpijo. Sicer pa so jim 
vsakotedenski pohodi na Gr-
mado, Celjsko kočo in še 
kam, že v krvi. Že leta in leta 
preživljajo nedelje na takš-
nih poteh. 

Največ skrbi imajo z obu-
tvijo. Ta je najbolj pomemb-
na, saj se z ožuljenimi noga-
mi res ne dš hoditi. Skrbi jih 
tudi vreme. Doslej so imeli 
še vedno srečo. Le pogonsko 
gorivo jih ne skrbi - čaj, ki ga 
bo vozil spremljevalni avto-
mobil, bo kar primeren. 

NADA KUMER 

Sabina prejema glavno nagrado - tridnevno potovanje v London. 

Sabina gre v London ^ 
Noč ob velenjskem jezeru je privabila ob novo nastajajoči turistični točki bhzu 13 tisoč 

ljudi, ki so v večini vztrajali na prizorišču do zgodnjih jutranjih ur naslednjega dne. | 
Igrah so ansambel Šank ročk, ki je hkrati predstavil svojo novo vehko ploščo, Randes-. 

vous, Vitamini in Celjski instrumentalni kvintet, še pri belem dnevu pa tudi Rudarska? 
godba. Do jutra je bil z veseljaki tudi Vinko Šimek, nekaj časa pa je pela tudi Tereza 
Kesovija, potem pa je šla kakšen dinar zaslužit še v Črno, kjer so tudi imeli zaključek 
turističnega tedna. f 

Pečenega vola so obiskovalci pojedli v rekordnem času, ob jezeru pa so izbirali tudi3 
lepotico noči. Ta naziv si je po mnenju žirije zaslužila 16-letna Sabina, ki je dobila glavnoj 
nagrado, 3-dnevno potovanje v London. fl 

Seveda je bilo najbolj bučno ob predstavitvi velike plošče domačega ansambla Šank ročk? 
»Pridite na velik žur«. Za konec pa še to, da je bila vstopnina 500 din. kar tudi ni bilol 
predrago. L. OJSTERŠEkI 

»Štirigiavi« paradižniic 
Takšnile paradižniki so zrasli na vrtu Alojzije Lebič iz 

Slatine v Rožni dohni. Kar štirje so se odločili, da bodo zrasli 
skupaj, zato so si zaslužili, da pridejo tudi na zadnjo stran 
našega časopisa. Tehtajo okoh 80 dekagramov, v naše ured-
ništvo pa jih je prinesel Franc Lebič. 

N. G., foto: LJUBO KORBER 

Plača za liarmonikarje 
Glas harmonike nas ved-

no znova izzove, da prisluh-
nemo. Harmonikarska tek-
movalca so pri nas že precej 
razširjena, sedaj pa so se od-
ločili, da ga bodo pripravili 
še na Grobelnem. 

Glavni in edini organizator 
tega prvega tekmovanja har-
monikarjev na Grobelnem je 
bila tamkajšnja mladinska 
organizacija, pobudo pa je 
dala ena n^aktivnejših v tej 
organizaciji Marta Mastnak, 
ki je odstopila mesečno pla-
čo, da so prireditev lahko iz-
peljali. Toliko v premislek 
drugim, da se dži z dobro vo-
ljo in požrtvovalnostjo mar-
sikaj narediti, Grobelčanom 
pa lahko želimo le, da ne bi 
izgubili poguma in da bi jim 

tako dobro uspele tudi druge 
prireditve, ki jih bodo še or-
ganizirali. 

Na Grobelnem je nastopilo 
11 harmonikarjev, ki so bili 
razdeljeni v dve skupini: 
harmonikarji samouki in 
harmonikarji-učenci glasbe-
nih šol. Vsak tekmovalec se 
je občinstvu predstavil z 
dvema skladbma po lastni 
izbiri. 

Prvo mesto strokovne žiri-
je sije priigral Damjan Golež 
s Ponikve, drugo Melita Kli-
ne iz Grobelnega in tretje 
Matej Vrečko s Ponikve. 
Damjan Golež je tudi pre-
pričljivo dobil prvo nagrado 
občinstva. Prireditev pa je 
popestril mladi kantavtor 
Milan Gračner iz Jakoba pri 
Šentjurju. 

MOJCA AUŽNER 

Bodice 
Ne moremo iti v korak s časom, ker nas je že 
pred mnogimi leti zgrabil - inflacijski krč. 

Mnoga podjetja kar tekmujejo med seboj -
katero bo dalo večji prispevek inflaciji. 

Še čudno, da v razpisih za delovna mesta eko-
nomistov ne napišejo pogoja: praksa v manipu-
liranju z devizami! 

Dogodki kažejo, da imamo pri nas med drugim 
tudi - solidarnostni gospodarski kriminal. 

Pri plavanju v morski vodi nas ogrožajo mor-
ski psi, pri plavanju v dolgovih pa - nepokrite 
menice. 

Včasih so rekli: blagor ubogim na duhu - danes 
pa: blagor ubogim na odgovornosti! 

Začetek 

I. Puške 
Pri prikazu orožja, ki so ga 

uporabljali borci za severno 
slovensko mejo v letih 
1918-19, gre pravzaprav za 
prikaz nekaterih orožij av-
stro-ogrske armade iz ob-
dobja prve svetovne vojne. 
Večina borcev-prosto volj cev 
je bila veteranov avstro-ogr-
ske vojske in kot taki so to 
orožje dobro poznali in mu 
zaupali; iz razumljivih razlo-
gov je bilo tega orožja po na-
šem ozemlju koncem lete 
1918 velika; oro^e je bilo do-
bro, treba je bilo le še srčnih 
mož, ki so njegove cevi - še 
ne prav ohlajene od večletne 
vojne - obrnili proti sovraž-
niku s Severa. 

Osnovno oro^e borcev za 
severno slovensko mejo je 
bila puška manliherica. Pe-

hotna puška mannlicher M 
95 je s svojo 77 centimetrov 
dolgo cevjo nekoliko okor-
na, zato so borci radi segali 
po kratki puški M 95, oprem-
yeni s krajšo, 50-centimetr-
sko cevjo. Te kratke puške 
so imenovali »štucne«, po 
nemškem Repetierstutzen. 
Koncem novembra 1918 je 
mariborski pešpolk razpola-
gal s 399 kratkimi in 1737 
dolgimi manlihericami M 95. 

Oddelek nadporočnika Pra-
nja Malgaja, ki se je 6. no-
vembra 1918 odpeljal iz Celja 
proti Dravogradu, je bil obo-
rožen v glavnem s štucni M 
95, ki so - to vidimo tudi na 
fotografijah tistega časa - v 
začetnem obdobju bojev 
sploh prevladali. Štucne so 
imeli tudi častniki, poleg tra-
dicionalnejše (a manj učin-
kovite) pištole. Do neke me-
re velja to tudi za podčastni-
ke, predvsem višje, nekateri 
pa so imeli obič^ne dolge 
pehotne manliherice. 

Od manliheric drugih mo-
delov je treba omeniti pred-
vsem pehotno puško M 88/ 

90, ki je prav tako služila v 
bojih za slovenski Sever, 
vendar v sorazmerno skrom-

nem številu. Med drugim se 
razlikuje od novejše puške 
M 95 po šibkejšem zaklepu 
in večji teži. 

Konstruktor vseh omenje-
nih in vrste drugih avstro-
ogrskih pušk je bil avstryski 
izumitelj Ferdinand Ritter 
von Mannlicher - od tod pu-
škam seveda tudi ime. Prva 
puška, ki mu jo je avstro-ogr-
ska vojska sprejela v oboro-
žitev, je bila 11-miUmetrska 
M 86, sledila ji je 8-milimetr-
ska M 88, tej pa M 90, ki je že 
uporabljala strelivo z malo-
dimnim smodnikom. Puško 
M 88 so predelali za malo-
dimne naboje (sprememba 
merka zaradi izboljšanih ba-
lističnih lastnosti) in tako 
dobili puško M 88/90; med to 
in M 90 skoraj ni razlike. Vse 
dotedanje manliherice so 
imele sorazmerno šibak pre-
movlečni zaklep. Nekako ta-
krat kot malodimno strelivo 
pa se je pojavila tudi menh-
herica z bistveno izboljša-

nim zaklepom, ki je bil še 
vedno premovlečen (ročico 
je treba potisniti le k sebi in 
nazaj brez dvigovanja), ven-
dar je imel spredaj vrtljivo 
glavo z dvema zaklepnima 
bradavicama, kar predstav-
lja izredno močno in zane-
sljivo rešitev. To je bila kara-
binka M 90, v bistvu enak 
zaklep pa je dobila tudi na-
slednja, za avstro-ogrsko voj-
sko v isti sapi poslednja, 
manliherica, M 95. Ta se je 
razlikovala od starejših med 
drugim po tem, da je imela 
leseno oblogo tudi z zgornje 
strani cevi. M 95 so izdelovali 
v Steyrju (delno tudi v Bu-
dimpešti) in to več milijonov 
primerkov. Tako konstruk-
cya kot izdelava sta bih na 
višini in zato je bila manlihe-
rica med borci za severno 
slovensko mejo priljubljeno 
orožje. 

(Nadaljevanje sledi) Skupina borcev s puškami manlihericami M. 95; vidijo se 
tudi bajoneti, ročne bombe »štilarice* in pištola stey M. 12 


